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Kako na slovensko stran 

y predprazničih dneh so v prejšnjih časih naše 
hiše radi obiskali Romi. Moški so igrali novoletno 
kolednico. ženske pa so nam iz dlani, kavnih 
skodelic, kart ali kar tako napovedale, kaj nas 
čaka v prihajajočem letu. Nekatere gospodinje so 
jim vedno odprle hišna vrata svoje^ toplega 
doma, drugi pa so jih spodili. Vendar Komi te^a 
ne vzamejo za hudo in poskusijo srečo kje drugje. 

Reportažo z obiska v romskem naselju v Tmovcu 
preberite na 10. strani. 

"Mi smo Cigani in ponosni s m o n a t o . R o m e ' s o si izmislili!" 
Foto: Marija 
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Tudi šolarji stavkajo 
Nekega 

novembrskega 
jutra opaziš, da 
je avtobus, ki te 
pelje proti perif
eriji, manj nabit 
in nekoliko bolj 
resen kot pona
vadi. Pogledaš 

Pi^^- po križišču. Pred 
Branko Cestnik semat orj i 
zaznaš nekoliko manj vesp, ki bi 
prežale na zeleno luč. "Na avtobusu 
in cesti ni srednješolcev. Bo že 
kakšen praznik in so šele zaprte," 
sklepaš. 

Opoldne se vračaš z univerze. V 
sosednji ulici nad vhodom v gim
nazijo "A. Vespucci" visi popisana 
rjuha. Približaš se in prebereš: OK-
KUPAZIONE. Okupacija! 
Kakšna okupacija? Kdo je koga 
okupiral? se sprašuješ in dodatno 
čudiš, ker je beseda occiipazione 
napisana z dvema K-jema. 

Iščeš nekaj, kar bi pojasnilo 
zadevo. Pokukaš - o preblažena ra
dovednost! - skozi na stežaj odprta 
stranska vrata šole. V nekakšni 
dvorani vidiš na tleh sedečo mlad
ino, ki debatira, kadi, riše in piše. 
Od nekod se sliši reggae. Stavkajo, 
ugotavljaš. Potem ošineš plakate. 
Hipijska znamenja, rdeče zvezde, 
srp in kladivo oziroma temu po
dobna ikonografija te spominja na 
tvojo čudno in neponovljivo 
mladost. Bereš: VESPUCCI JE 
IZBRAL S A M O U P R A V U A -
NJE-VSEM PRAVICO DO IZO
BRAZBE-JURASSICSCHOOL 
NI REŠITEV - ZDRUŽENI 
PROTI PRIVATIZACIJI. Spet si 
nemiren. To ni navaden štrajk, po
pravljaš prejšnjo ugotovitev. 

Po kosilu začutiš, da se je črv ra
dovednosti, ki ti gaje mati narava že 
v zgodnjem otroštvu nastanila glo
boko noter v možgane, popolnoma 
razbudil, zahtevajoč svojo dozo 
novic. Stečeš v knjižnico. Prelistaš 
"Corriere della sera". O gimnazijcih 
ničesar! Stečeš v dnevno sobo. Po
gledaš televizijski dnevnik. Končno 
zveš. da so študentje prenekaterih 
italijanskih srednjih šol okupirali 
svoje izobraževalne ustanove, ker 
nočejo nove šolske reforme. Črv se 
nekoliko pomiri. Še prej pa ti naloži 
domačo nalogo: O kakšni šolski re
formi je govora in kaj pomeni 
okupirati? 

Naslednjih nekaj tednov slediš 
rednemu poročanju z dijaško -
državne fronte. Ni se ti treba pose
bej truditi, da prideš do jasnejše 
prestave o reformiranih zakonih in 
okupiranih srednjih šolah. 

Zveš, da je ustrezno ministrstvo 
dolgo pripravljalo in končno 
pripravilo zakon o reformi šolstva. 
IVlinistrica Rosa Russo Jervolinoje 
žarela od zadovoljstva, ko je kar 
80% poslancev glasovalo pozitivno 
o tej reformi. Sicer so se komunisti 
in neofašisti repenčili in glasovali 
proti, ampak to je delalo njeno 
zmago samo še slajšo. 

Srž reforme je posodobitev vzgo
jnih in izobrazbenih procesov ter 
podelitev večje avtonomije v 
upravljanju posameznega inštituta. 
Vsaka šola dobi možnost, da se -
spoštujoč temeljni učni program -
sama didaktično in pedagoško or
ganizira glede na potrebe, želje in 
ustvarjalne sposobnosti vodstva, 
učiteljev in učencev. Država bo 

sicer še naprej financirala šolo, ven
dar bo vsaka šola sama odločala, 
kako z denarjem. Posamezna šola 
bo lahkosodelovalas podjetji, kijim 
bo omogočeno sofinancirati šolske 
aktivnosti, se pravi na nek način vla
gat i v šolo. 

Vse lepo in prav. Pedagoški 
strokovnjaki in politiki so rekli 
svoje. Kaj pa tista rokerska raja tam 
za šolskimi klopmi? 

Tista raja je v letih, ko dvomi o 
vsem, kar predlagajo "ta stari". 
Razmišlja in se sprašuje: Šola kot 
podjetje? Ravnatelj kot manager? 
Poslovanje namesto vzgoje in izo
brazbe? Lokalni kapitalist, ki bo 
vlagal v šolo - kaj bo hotel v 
zameno? Morda določen tip 
bodočega delavca - podložnika? 
Kam nas usmerjajo? V privati
zacijo? 

Ta vprašanja so imela en sam 
odgovor: okkupazione! Študentje 
so razglasili izredno stanje. Šola je 
prešla v njihove roke. Prekinili .so 
pouk ter začeli mitinge in ob
javljanje manifestov proti privati
zaciji šolstva. Prinesli so si spalne 
vreče in se nastanili po razredih. 
Šola bo dobesedno njihova noč in 
dan. Po hrano bodo hodili domov. 

Dajim nihče ne bi metalpod nos, 
češdaso leni inse nočejo učiti,so se 
organizirali v študijske skupine. 
"Pouk" predmetov gre tako vsaj 
delno naprej. 

Seveda okupacijski val ni prodrl v 
vse šole. Najbolj jr prišel do izraza 
tam, kjer je močnejša navzočnost 
levih dolgolascev ali padesnihgolo-
glavcev. 

Politični svet - razen že omen
jenih skrajnih grupacij - seje distan
ciral od šolskih okupatorjev. 
Razlaga: Reforma ne govori o priva
tizaciji. Kako to, da jo dijaki vidijo? 
Reforma jim pomijo samo več 
avtonomije, kar so si pravzaprav 
vedno želeli. Njihov strah je neute
meljen. 

V soboto ni predavanj. Poslušaš 
Brahmsa in študiraš zgodovino pis
ave. Okrog enajstih te začne motiti 
helikopter, ki potem kar naprej 
kroži nad bližnjim trgom. Kot 
nekakšen podton ti pride na uho 
vzklikanje množice. Kaj čakaš? se 
oglasi v možganih radovednež. 
Mladina demostrira. Pojdi in po
glej! Pustiš Brahmsa in feničansko 
pisavo, odfrčiš proti trgu in že si 
zacementiran na pločnik. Nad tabo 
policijski helikopter, mimo tebe pa 
prepavajoča, vzklikajoča in 
poskakujoča srednješolska masa. 
Lepo jih je videti. Koliko volje do 
življenja! 

Vidiš, da so razdeljeni po skupi
nah glede na šole. Vsaka skupina 
ima svojo koreografijo in .svoj bojni 
napev. Opazuješ obraze: nekateri 
so rdeči in oznojeni od skakanja in 
dretja-čisti tip protestnika, drugi so 
resno pozorni in hodijo na čelu 
posameznih skupin - protestni 
vodje, tretji so zamišljeni in gledajo 
daleč naprej po ulici - protestni 
ideologi. 

Gledaš na vse strani, le na uro ne. 
Poldan je minil. Kaj bo rekel pred
stojnik? te pretrese. Urno odpla-
hutaš proti domu. Rdečinoznojen-
čisti tip zamudnika - vletiš v kapelo. 
Prepozno! Sobotna molitvena ura 
se je začela pred desetimi minu
tami. Presneta radovednost! 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki ga je us
tanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za radijsko In 
časopisno dejavnost RADIO-TEDNIKPTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen {direktor In glavni urednik), Ludvik Kotar 
(odgovorni urednik}, Jože Šmigoc (pomočnik odgovornega urednika In 
lektor), Jože Bračič, Ivo CIanI, Majda Goznik, Darja LukmanŽunec, Mar
tin Ozmec, Marija Blodnjak, Vida Topolovec, Nataša Vodušekin Milena 
Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: Slavko RIbarIč. 
PROPAGANDA: Ollver Težak 15776-207 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Ralčeva 6,62250 Ptuj, p.p. 99; •0(062) 771-226; 
faks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev, za tujino 6240 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije št. 23/58-92 
z dne 12.2.1992se šteje Tednik za izdelek Informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za katerega se plačuje davek od prometa proiz
vodov po stopnji 5 odstotkov. 

PREDSTAVNIKI OBČINE IN STRANK OBISKALI PTUJSKO BOLNIŠNICO 

Zahvala za dosedanje delo 
V LETU 1993 V BOLNIŠNICI KUPILI ZA 163 MILIJONOV TOLARJEV 
MEDICINSKE OPREME )K INVESnCIJSKO VZDRŽEVANJE PRESEGLO 
2,5 MILIJONA TOLARJEV )K IZREDNA POZORNOST ZA DODATNO 
STROKOVNO IZOBRAŽEVANJE IN IZPOPOLNJEVANJE ZDRAVNIKOV 

29. decembra so ptujsko bolnišnico na povabilo vršilca 
dolžnost i direktorjar/r . Lojzeta Arka obiskali predstavniki ptu
j s k e in ormoške občine ter ptujskih strank. V delegaciji ptujske 
občine so bili predsednik S O Vojteh Rajher, predsednik 
izvršnega sveta Branko Brumen, č lanica izvršnega sveta^odgo-
vornaza področjezdravstva in socialnega varstva,5/7vaCerceA:, 
od strank pa čir. Jože Petrovič v imenu Združene liste socialde
mokratov, dr. Miroslav Luci, Socialdemokrat i , Ivan Božička, 
Zeleni , inJflnezZam/jfl, Slovenska ljudska stranka. Iz ormoške 
olKine s e j e povabi lu odzval predsednik Skupščine občine dr. 
Jože Bešvir. 

Ptujska bolnišnica sodi med 
srednje velike bolnišnice, nanjo pa 
gravitira okrog sto tisoč ljudi. V 
bodoče naj bi se to območje 
povečalo na 130 tisoč prebivalcev. 
Letno se na njenih oddelkih zdravi 
okrog devet tisoč bolnikov, v spe
cialističnih ambulantah pa 
dosežejo okrog 70 tisoč pregledov. 

Dr. Arko je pri predstavitvi še 
posebej poudaril, da sodi ptujska 
bolnišnica med tiste zdravstvene 
ustanove, kjer je še možno obdržati 
domačnost, strokovno raven in jo 
tudi obvladati, kar pri velikih gigan
tih, kot je klinični center, ni 
mocoče. 

Na pogovoru pri dr. Arku. 

LET01993 SE NE BO 
TAKO KMALU PONOVILO 

Vletu ]993sovptujskibolnišnici 
izredno veliko sredstev in naporov 
vložili za posodobitev opreme. 
Kupili so za 163 milijonov tolarjev 
sodobne medicinske opreme, 2,5 

milijona tolarjev so plačali za inves
ticijsko vzdrževanje, veliko skrb in 
pozornost pa so namenili tudi 
strokovnemu izpopolnjevanju 
zdravnikov. Ocenjujejo, da se leto 
1993 nebo tako hitro ponovilo. Vse, 
kar so v tem letu naredili, se že in se 
še bo pokazalo na višji kakovosti 
dela. 

Lani jim je uspelo urediti nov 
otroški oddelek, za katerega jim 
manjka še nemedicinska oprema. 
Kaže pa, da ga bodo kmalu oprem il i 
in tudi odprli. V občinski vladi jim 
pri zaokrožanju finančne konstruk
cije pri nabavi opreme obljubljajo 
vso podporo. Odprtje novega 

otroškega oddelkaboob 120-letnici 
bolnišnice največje darilo. 

Veliko so v letu 1993 naredili na 
področju informacijskega sistema, 
ki jim bo omogočil tudi med
narodno povezavo, predvsem z 
Bavarsko. Dr. Arkoje predstavnike 
obeh občin seznanil tudi s socialno 
varnostjo zaposlenih. Ugotavljajo 

namreč, da so njihovi osebni do
hodki močno podvrednoteni in da 
zaostajajo za drugimi slovenskimi 
bolnišnicami. Podpirajo pri
zadevanja, da se čim prej sprejme 
tarifni del kolektivne pogodbe in 
posebna pogodba za zdravnike, ki 
jo pripravlja FIDES. 

V bolnišnici si želijo, da bi bilo 
leto 1994 prav tako uspešno kot 
1993. S prijaznimi besedami, po
hvalami, spodbudami, podporo in 
dobrimi željami so se nato oglasili 
predstavniki ptujske in ormoške 
občine. 

NAJLEPŠE DARILO OB 
120-LETNICI-ODPRTJE 
NOVEGAOTROŠKEGA 
ODDELKA 

Predsednik ptujske občine Vo
jteh Rajherje bil zelo prepričljiv, ko 
je dejal, da če bomo želeli storitve 
na visoki ravni, bomo poiskali tudi 
institucionalne okvire, da bomo la
hko sledili razvoju v zdravstvu. Dr. 
Jože Bešvir, predsednik SO Ormož, 
ima. kot jc sam dejal, težko vest. ker 
ormoška občina ni uspela zago
toviti svojega deleža pri investici
jah, njeni občani pa se zdravijo v 
ptujski bolnišnici. "Želim.da bi la
hko materialno več prispevali za 
ptujsko bolnišnico. Na žalost pa pri 
tem ne uspevamo." 

Janez Žampa iz Slovenske ljud

ske stranke je pohvalil velik napre
dek ptujske bolnišnice v zadnjih 25 
letih. Vodstvo in njeni ljudje so pri 
tem izredno veliko prispevali. Poleg 
organizacijske ravni se je izredno 
razvila tudi strokovna. Država pa bi 
morala zdravstvo bolj policentrično 
razvijati. Dr. Jože Petrovič je 
poudaril, da ptujskozdravstvo raste 
iz potreb občanov ptujske občine. 
Zavzel se je za nadaljnje uspešno 
povezovanje osnovnega in 
bolnišničnega zdravstva. Za dr. Mi
roslava Lucija so poleg dosežkov 
na strokovnem področju pomem
bne tudi majhne stvari, še posebej 
nega. Ivan Božičko je menil, da bo 

potrebno več narediti na področju 
preventive in doseči, da bodo v ptu
jsko bolnišnico občasno prihajali 
tudi strokovnjaki od drugod. 

Branko Brumenje povedal, daje 
izredno vesel, da ima ptujska 
bolnišnica svojo strategijo in razvo
jno vizijo, ki jo tudi uresničuje. 
Zdravstvo ima v ptujski občini us
trezno razvojno prioriteto. Upa 
tudi. da bo zaživela zdravstvena 
cona. Silva Čerčekje povedala, da 
ima bolnišnica tradicijo, ki je 
povezana s kakovostjo. 

Prizadevanja ptujske bolnišnice 
na področju nege je predstavila 
glavna sestra Zalika Obran. 
Poudarilaje.dase trudijo, da bi bili 
bolniki pri njih zadovoljni in da bi z 
zaupanjem prihajali v to ustanovo. 

Predstavniki ptujske in ormoške 
občine so obisk v ptujski bolnišnici 
končali z ogledom nekaterih od
delkov, obiska pa so bili še posebej 
veseli otroci na kirurškem in 
otroškem oddelku, ker so dobili v 
dar lego kocke. 

MG 

Na oddelku za intenzivno nego, ki letos slavi 25-letnico. 
Foto: OM 

S135. SEJE PTUJSKE OBČINSKE VLADE 

Januarja brezplačno z mestnimi avtobusi i 
ZAJAVNOPORABOVPRVIHTREHMESECIHLETA1994NAJVEC553MILUONOVTOLARJEV^ PRVEGA 
JANUARJA ZA 13 ODSTOTKOV VIŠJE NAJEMNINE ZA NEPROFITNA STANOVANJA ^ VKIJUČITEV 
CERTUSA V PTUJSKI MESTNI PROMET # NADALJEVANJE PROJEKTA GRAJSKE ŽITNICE 

Predzadnji dan starega leta sejeptujska občinska vlada sestala na 135. seji. 
Tudi tokrat je bilo pripravljenih več kot deset točk dnevnega reda. 
Obravnavali so le najpomembnejše, druge, med njimi predlog odloka o us
tanovitvi javnega zavoda za opravljanje športne dejavnosti v občini Ptuj, pa 
bodo obravnavali prve dni januarja. 

Najemnine za neprofitna stanovanja, ki so v lasti 
občine Ptuj, so se prvega januarja povečale za tri
najst odstotkov. Direktor direkcije za gospodarsko 
infrastrukturo Slavko Vamberger je ob tem 
povedal, da so te najemnine skoraj za polovico nižje 
od najnižjega obroka kredita za odkup stanovanja 
pri 20-letnl odplačilni dobi. Prvega januarja so se za 
petnajst odstotkov povišale tudi najemnine za pos
lovne prostore, ki sov lasti občine Ptuj. 

Z odredbo o začasnem financiranju javne porabe 
v občini Ptuj v prvem tromesečju leta 1994 se 
določa višina odhodkov občinskega proračuna, ki 
sme v tem obdobju doseči največ 553.150.000,00 
tolarjev. 

Ptujski mestni promet bosta opravljali podjetji 
Štajertours in Certus, čeprav je bil prvotno določen 
le Štajertours, kise je na taprojektpripravljaldve leti 
in tudi veliko vložil v propagando In Informiranje 
občanov o tem. Certus je bil naknadno vključen v 
projekt mestnega prometa "zaradi enako
pravnosti. Na zadnji seji v prejšnjem letu je ptujski 

jzvršni svet potrdil razdelitev prog med podjetjema 

prometa. Prometno podjetje Štajertours naj bi 
opravljalo prevoze na progah, kjer že od 1. 12. 
prejšnjega leta vozita avtobusa korant in jurij. Gre za 
tri proge: avtobusna postaja - Zagrebška cesta -
Selška cesta - Poljska cesta - Rogaška cesta -
avtobusna postaja: avtobusna postaja - Orešje -
avtobusna psotaja in avtobusna postaja - Zu
pančičeva - Ulica Jožefe Lacko - Prečna pot -
Potrčeva -avtobusnapostaja. Poslovna enota Cer-
tusa v Ptuju pa naj bi z avtobusoma poetovio in 
mit rej peljala po progah: Brstje - Budina - Ormoška 
- Čučkova - avtobusna postaja - Volkmerjeva - Pete 
prekomorske - Maistrova - t\/luzejski trg - Dravska -
avt. postaja: avt. postaja - Rogozniška c. - Špindler-
jeva C. - Slovenskogoriška c. - Opekarna Opte -
Potrčeva c. - avt. postaja in avt. postaja - Potrčeva 
C. - Špindlerjeva ul. - Dornavska c. - novo pok
opališče - Carmanova c. - Cesta 8. avgusta -
Potrčeva c. - avt. postaja. Pri Certusu so povedali, 
da bodo na omenjenih progah, pri čemer je za 
razbremenitev prometnega kaosa v mestu še 
posebnega pomena prva, ki zajema blokovsko 
naselje in del mestnega jedra, pričeli voziti 10. 
januarja. Predvideno je tudi, da bosta oba 

prevoznika januarja na progah mestnega prometa 
vozila brezplačno, kar naj bi prispevalo k zagonu 
projekta. Zanimivo je, da o tem v Štajertoursu niso 
vedeli ničesar, v Certusu pa so potrdili, da bodo 
januarja na progah mestnega prometa vozili 
brezplačno, vendar se o tem miorata prevoznika še 
dogovoriti. Nikakor se ne sme zgoditi, da bi en 
prevoznikvozilzastonj, drugipane. Certususotudi 
naložili, da se skladno z odlokom o ureditvi prometa 
o plačilu uporabe peronov in parkiranja dogovohz 
upravljalcem - podjetjem Štajertours. Konec fe
bruarja, ko bodo že znani prvi rezultati opravljanja 
mestnega prometa, pa bo Izvršni svet na osnovi 
analize sprejel sklep o dokončni ureditvi mestnega 
prometa z razdelitvijo prog med Izvajalci. Poskusno 
obratovanje ptujskega mestnega prometa traja od 
prvega januarja 1994 do 30. marca 1994. leta. De
cember 1993 potemtakem ni več vključen. Ko je 
prejšnji četrtek izvršni svet razpravljal o mestnem 
prometu, še tudi ni imel podatkov o finančnem 
učinku uvajanja mestnega prometa v decembru, ki 
pa je porazen. V Štajertoursu pravijo, da za to ne 
krivijo nikogar, saj je najtežje spreminjati navade. 
Sklepi iz^'ršnegasvetav zvezi z mestnim prometom 
prav gotovo ne bodo mirno sprejeti. 

Ptujski izvršni svet se je predzadnji dan pretek
lega leta ukvarjal tudi s projektom ureditve večna
menskega razstaviščnega prostora v grajskižitnid. 
Sedaj je tako daleč, da naj bi nepreklicno 31. maja 
letos pridobili uporabno dovoljenje. 

MG 
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Izvedeli smo 
13. JANUARJA PREDSTAVITEV PROJEKTAPTUJSKECARINARNICE 

Sekretariat za urejanje prostora in varstvo okolja Skupščine občine 
Ptuj je 24. decembra izdal lokacijskodovoljenje za gradnjocarinamice 
v Ptuju. Če ne bo nepredvidenih težav, naj bi že konec tega meseca 
izbrali izvajalca del, graditi pa bodo pričeli, brž ko bodo dopuščale vre
menske razmere. Trinajstegajanuarja bodo projekt carinarnice pred
stavili na razširjeni seji občinske vlade. 

ZAMENJAVA V UPRAVNEM ODBORUTVIMAJŠPERK 

V upravnem odboru TVI Majšperk je prišlo do kadrovskih zamen
jav - zamenjali so vodstvo in nekatere člane. Braneta Obala je načelu 
upravnega odbora zamenjala dr. Danica Purg, ki vodi menedžersko 
šolo na Brdu pri Kranju; tam je bila tudi konstitutivna seja novega 
upravnega odbora. 
v.w. . .^.,.^^^,..,<^^,„.,.^^„^.— irriri»irf:flooo:j.Ajjyyyi»iooiWllooitiiliiillll̂ ^ " 
POSLOVNI PROSTORI TOS ŠE SAMEVAJO 

Prvega januarja naj bi poslovne prostore Agisovc družbe Tovarna 
orodij in strojev, v stečaju, pričel uporabljati novi najemnik. Stečajni 
upravitelj Darko Vran j e v ponedeljek povedal, da prostorov še niso 
oddali v najem, ker pogovori s potencialnimi najemniki še potekajo. 
Odločitevbodo predvidoma sprejeli do konca tedna. 

PTUJSKA OBČINSKA SKUPŠČINA PREDVIDOMA 2 1 . JANAURJA 

Ptujski občinski parlament se bo prvič v novem letu predvidoma^ 
sestal 21. januarja. V osrednji točki dnevnega reda naj bi obravnaval ' 
predlog prostorskoureditvenih pogojev za mesto Ptuj. Zaradi postop- -
kov lokalne samouprave pa se lahko zgodi, da bo seja že prej. Stranke v \ 
občinskem pariamentu imajo nalogo, da zakon o lokalni samoupravi j 
preučijodo konca tedna. Možna paje tudi izrednasejaobčinskega par-! 
lamenta, na kateri bodo razpravljali o teh vprašanjih. 

SRIČANJE^^^^^^^^^ 

Turističnoinformativni center Ptuj je tudi letos organiziral novo-; 
letno srečanje Ptujčanov na Mestnem trgu. Da bi bili stroški prireditve i 
čim nižji, so se odločili za posneto glasbo, kar pa pri občanih ni bilo na- i 
jbolje sprejeto. Ti si v bodoče želijo živo glasbo. Novoletno srečanje, ki j 
je bilo kljub vsemu dobro obiskano, je stalo 305 tisoč tolarjev. Od tega 
je največ, 180 tisoč tolarjev, stal praznični ognjemet. Stroške novolet-: 
nega srečanja Ptujčanov bodo po sklepu izvršnega sveta plačali iz tur- i 
istične takse (260 tisoč tolarjev), razliko pa iz izvirnih prihodkov Tur- i 
ističnoinformativnega centra. j 

Na predlog Ministrstva za zdravstvo s tasani tama in tržna inšpekcija! 
pri vsehoptikih v Sloveniji pregledali, ali izpolnjujejo predpisane po- ' 
goje za opravljanje zdravstvene dejavnosti, ker so nekateri optiki v̂  
sodelovanju z zdravniki v svojih lokalih organizirali tudi strokovne! 
preglede vida. Inšpekciji sta ugotovili, da jih ne izpolnjujejo. Da pa v; 
javnosti ne bi prišlo do različne razlage ugotovljenega stanja, Min-j 
istrstvoza zdravstvo obvešča, da ne nasprotuje sodelovanju optikov in| 
okulistov, če je organizirano v skladu z določili pravilnika za^ 
opravljanje zasebne zdravstvene dejavnosti. Opravljanje okulističnih 
storitev v lokalih optikov bo možno le v okviru samoplačništva, ker 
Ministrstvo za zdravstvo za storitve, ki se opravljajo naosnovi pogodbe \ 
odelu, ne bo izdajalo koncesij. ''. 

V upravi za inšpekcije občin Ormož in Ptuj smo izvedeli, d a j e naj 
območju uprave registriranih šest optikov obrtnikov. Načelnik Ivani 
Božičko je povedal, da so pri kontroli obratovalnic ugotovili, da obrt
niki posedujejo veljavna obrtna dovoljenja za opravljanje dejavnosti.. 
Kršitev odločbe Sekretariata za gospodarstvo občine Ptuj so zaznali v 
eni obratovalnici, ker so opravljali okulistične storitve. Zoper nosilca! 
dejavnosti obrtnika ter zdravnika, kije opravljal zdravniške preglede,= 
bodo ukrepali skladno zzakonodajo. 

Pripravila: MG 

Novo po Starem ? 
Dtcembir je dodobra izpraznil denarnice: za Miklavža, 

Božička, dedka Mraza. Veliko paje, kot vedno, natresel sreče, 
zdravja in kar je še novoletnih žeUa. Mize so se šibile pod do
brotami, šampanjec je tekel, petarde so pokale, rakete so 
bliskale, snega je ostalo šedovolj za zimsko idilo. Voščilnice so 
romale po deželici na sončni strani Alp. Prazničnih dni je bilo 
le za običajni vikend, pa to ni zmotilo najdaljše noči v letu. 

Pravijo, da vsi še niso pospremili starega leta in pozdravili 
novega, ssg je veliko gostinskih lokalov zasedenih v ta namen 
še v tem tednu. Tudi prav. 

In kiij je zdaj drugače? 
2La leto smo bli^e tre^emu tisočletju. Lokalne volitve bodo. 

Inflacija tudi. Bencinski tolar bo šel končno na ceste. 
Brezposelnost bo še naraščala, čeprav ne tako zelo kot doslej. 
Gospodarstvo upa na (sicer sramežljiv) razcvet, pa vendar. 
Podjetja bodo dobila lastnike. Držiivljani Slovenije bodo 
postali kapitalisti s certifikati, ki bodo nekoč v prihodnosti 
morda celo prinašali profit. Alkohol in cigarete so dražji in 
prekupčevalcem se obeta dober zaslužek. Delo po pogodbi je 
dodatno obdavčeno... 

Svet se vrti torej naprej - po starem. 
NaV 

G O V O R I S E . . . 
... DA tudi pri nas pretepajo poli

caje. Še huje, pretepajo vodiine poli
caje. In še huje, pretepajo jih občinski 
vladni ljudje. In kar je kar neverjetno, 
pretepači so celo v krilih. Gre namreč 
za ženske izvršnega sveta in 
tepežkanje 28. decembra. 

...DA je tudi ptujski poslanec spre
govoril v parlamentu. Ostro in 
odločno se je postavil za pravice 
državljanov, ko je glasno zahteval, naj 
zaradi prepiha zaprejo vrata. 

... DAse začenja v Ptuju posebne 
vrste diferenciacija. Ljudje se bodo 
delili na "male" in "velike" glede na to, 
kateri mestni in okolimestni avtobus 
bodo uporabljali. Veliki državljani se 
bodo vozili s kurentom in Jurijem, mali 
pa z mitrejem in poetoviom. Končna 
ocena o kategoriji meščanov bo 
znana po nekajmesečni analizi 
zapolnjenostiavtobusnih kapacitet. 

... DA je tudi komunala Iz rok 

župana prejela kopijo turističnega 
priznanja našemu mestu kot zahvalo 
za sodelovanje ph njegovi turistični 
podobi. Čisto mesto zaenkrat te časti 
še ni bilo deležno. Menda jim manjka 
še nekaj metel. 

...DA bo prišlo do selitve ptujskih 
gospodarskovodstvenih ljudi v os
rednjo Slovenijo, kjer je med drugim 
tudi Dob. Revizorji so jih namreč že 
lepo število prijavili zaradi slabega 
(gospodarskega) vedenja. 

...DA se je začel v Ptuju proces de-
policizacije*. (*Depolicizacija - pojav, 
ko se policaj odloči za civilno službo -
v ptujskem primeru iz oberpolicaja v 
športnega direktorja) 

... DA je morda zadnjič objavljena 
rubrika Govori se, saj se je v prejšnji 
številki nek gospod zavzemal za "de
mokratično" cenzuro že ph ob
javljanju zgodovinskih dejstev, kaj 
šele pri obrekljivostih današnjih dni. 

VLOŽILI PREDLOG ZA STEČAJ AGROTRANSPORTA 

Agonija tega nekoč močnega ptujskega prevoznega podjetja se 
počasi končuje. Prvi predlog za stečaj je sedaj že bivši direktor 
odložil v predal, ker naj bi podjetje imelo možnosti za preživetje. 
Po lanskoletnem celoletnem životarjenju (samo nek^ prvih me
secev so zaslužili toliko, da so lahko pokrili plače) paje postalo 
jasno,da Izhoda praktično ni več. 

Organi upravljanja podjetja so ponovno predlagali stečaj, 24. 
decembra pa so predlog za uvedbo stečaja vložili na sodišču. Tre
nutno ima po^je^e na seznamu zaposlenih še 48 delavcev. Vse 
kaže,da bo Agrotransport prvo ptujsko podjetje, ki bo šlo v stečaj 
v novem letu. 

M G . . . 

PREJELI SMO 

Lokalna reforma je pred vrati 
Vse od sprejema slovenske ustave se v ptujski občini veliko 

govori o bodoči lokalni samoupravi in s tem povezano razde
litvijo sedanje velike občine Ptuj. Po sprejetju zakona o lokalni 
samoupravi j e razumljivo, da je ta tema postala še bolj 
zanimiva. 

V vsej Sloveniji so do sedaj 
predsedniki občinskih skupščin 
in predsedniki izvršnih svetov v 
svojih javnih nastopih tej reformi 
v glavnem na.sprotovali. Svoje 
na.sprotovanje ali bolje rečeno 
pomisleke so utemeljevali v 
glavnem zbojaznijo, da se bodoče 
manjše občine ne bodo mogle 
preživeti. Drugi običajni razlog 
nasprotovanju pa je bila dom
nevna centralizacija na nivoju 
države. Enake pomisleke so 
razlagali tudi vidni predstavniki 
levičarskih strank v Sloveniji in 
zato je sedanje sprejetje zakono
daje po svoje kljub temu velik 
dosežek. 

Težko je razumeti trditve, da 
sedanje večje občine zagotavljajo 
hitrejši razvoj gospodarsko 
zaostalih področij, ki so hkrati 
tudi hribovita, redko na.seljena in 
obmejna. Če bi ta trditev veljala, 
danes pri nas ne bi imeli toliko 
slabo razvitih področij v Halozah 
in Slovenskih goricah. 

Zaosti^anje obrobnih in tako 
imenovanih demografsko 
ogroženih območij se je v času 

dosedanje komunalne ureditve 
nadaljevalo. Razlike med 
podeželjem in obstoječimi občin
skimi centri so se iz desetletja v 
desetletje povečevale. 

Trditev, da bo reforma komu
nalne ureditve pripeljala k večji 
centralizaciji države, je lahko 
posledica nepoznavanja pojma 
lokalne samouprave. Lokalna 
samouprava se ne more central
izirati na nivoju države, ker se 
ukvarja z lokalnimi zadevami na 
področju, kjer ljudje živijo, in se 
zatoodločitve ne morejoprenesti 
v Ljubljano. Res pa je, da se bo v 
bodoči lokalni ureditvi marsikaj 
preneslo iz sedanjih centrov 
občin na lokalni nivo in to potr
juje nasprotno trditev, da bodoča 
lokalna samouprava prinaša več 
decentralizacije. 

V javnih nastopih se ob 
razpravah o lokalni samoupravi 
hitro začne razpravljati o us
tanavljanju pokrajin, za kar pa 
bodo pristojne bodoče nove 
občine. Bodoči sveti občin bodo 
sprejemali odločitve o sode
lovanju za tiste potrebe lokalne 

skupnosti, ki presegajo potrebe 
bodoče občine, in zato bodo us-
tanovl jenezakonkretnepotrebe. 

Še bolj zanimiva paje razprava 
takrat, kadar .se prične govoriti o 
reorganizaciji državne uprave. 
Isti avtorji, ki v svojih nastopih 
nasprotujejo tako imenovani 
drobitvi občin, hkrati predlagajo, 
naj vse sedanje občine postanejo 
upravni okraji. Pri tem je 
zanimivo, da jih ob njihovem 
predlogu o povečanju števila ok
rajev ne skrbi, da bi to lahko več 
stalo in da bi večje število manjših 
okrajev imelo manjši vpliv na 
sprejemanje odločitev v državi. 

Sprejeti zakon o lokalni 
samoupravi je v 8. členu prinesel 
naslednjo odločitev: "Občinam, 
ki zaradi slabše razvitosti ne 
morejo v celoti zagotoviti izva
janja Z Z A K O N O M 
D O L O Č E N I H N A L O G , zago
tovi sredstva država". Nadalje je 
zakon v 52. členu prinesel nasled
nje: "Država zagotavlja občinam 
finančno izravnavo v taki višini, 
da bojavna poraba v vsaki občini 
dosegla v povprečju najmanj 90 
% povprečne porabe na prebi
valca v občinah v Republiki 
Sloveniji." T o določilo zakona 
zagotavlja takšen nivo javne po
rabe v nerazvitih občinah, ki jih 

do sedaj še nikoli niso imele. 
Upoštevajte to določilo se 
postavlja čisto drugo vprašanje, 
namreč kako bodo preživeli tisti, 
ki živijo v sedanjih centrih in kjer 
so koncentrirane različne insti
tucije lokalnega pomena. 

Zanimiva bo razprava o 
bodočem proračunu v bodoči 
mestni občini Ptuj in možnost fi
nanciranja različnih institucij, ki 
so se do sedaj financirale iz skup
nega občinskega proračuna. Pre
pričan sem, da se teh težav 
zavedajo tudi predsedniki občin
skih skupščin in izvršnih svetov in 
zato niso naklonjeni reformi 
lokalne samouprave. Nerodno je 
samo to, da ljudem ne povedo 
prave resnice in se rajši skrivajo 
za razpravami o centraliziiciji in 
decentralizaciji ter strašenjem 
pred nezmožnostjo življenja v 
bodočih občinah zunaj sedanjih 
središč. 

Zakon je sprejet in spremembe 
bodo narejene. Kakšne in koliko 
občin bo to prineslo, bodo 
odločili občani na referendumih 
v skladu s .svojimi željami in 
potrebami. Težavo vidim samo v 
zahtevnosti postopkov za iz
vedbo referendumov in v izvedbi 
volilnih postopkov ter v zelo krat
kem času, ki je na razpolago. 
Škoda je, da veliko tega nismo 
opravili že do .sedaj in smo se 
zapletali v brezplodnih načelnih 
razpravah. 

Ivan Jurkovič 
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Vinska cesta med Pohorjem in Bočen^ 
Na zadnji seji slovenjebistriške občinske skupščine so poslanci polegdrugega 

gradiva prejeli tudi prospekt vinske ceste med Pohorjem in Bočem z naslovi 
osemnajstih vinotočev in turističnih kmetij. 

Pokrajina med Pohorjem in Bočem je zelo razno
lika, od pohorskih planin do dolin ob rekah in po
tokih, kijih na jugu obdaja gričevnat svet Dravin
jskih goric, haloških gričev in vse tja do Boča. Med 
pohorskimi gozdovi se skrivajo prijazne vasice in 
posamezne domačije, ki vabijo vse, ki si želijo 
odpočiti od težav sodobnega življenja, piše v uvodu 
Branka Lah, ing. agr .Tod so tudi velike možnosti za 
lov in jahanje. 

Na južnih pohorskih obronkih. Dravinjskih gori

cah ter Halozah je doma vinogradništvo. Popot
nikom je v vinotočih ob vinski cesti na voljo pisan 
izbor domačih vin in jedače. Zaradi prijazne pokra
jine in gostoljubnih domačinov se mnogi naključni 
obiskovalci radi vračajo. 

Bogata pa je tudi kulturna dedi.ščina ljudskih 
pesmi, plesov, navad in šeg, ki jih skupine po vaseh 
rade prikiižejo. Posebej so Slovenjebistričani 
ponosni na 170 let staro Frajhajmsko godbo. 

Vida Topolovec 

Zemljevid vinske ceste med Pohorjem in Bočem. 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

Novoletne igre 
Kaj so nam naši voditelji in 

politiki "podarili" in zaželeli za 
novo leto? Predvsem smo dobili 
dve novoletni poslanici in kupno-
voletno obarvanih izjav pozici
jskih in opozicijskih strank. 

Predsednik države Milan 
Kučan je očitajoče opozoril, da bi 
v starem letu"/.../ dosegi i več, če bi 
bilo med nami več potrpljenja in 
iskrenega prizadevanja za 
iskanje poti. Nestrpnost do 
drugih je zapeljala prenekatero 
misel in ravnanje./.../" Sicer pa je 
bil tokrat predsednik Kučan 
skorajda preveč "filozofski", tak
ten in splošen, ko je ocenjeval 
preteklo leto in naloge v novem 
letu. Kot da bi hotel biti po vsej sili 
"prijazen predsednik" tudi vsem 
tistim, ki tega nočejo in nočejo. 
Kljub temu velja ponoviti 
Kučanovo misel, d a j e "/.../ naša 
mlada država še vedno v velikih 
preizkušnjah /.../", da bi z medse
bojnim razumevanjem, zaupan
jem in pomočjo lažje obvadovali 
težave. Kučan misli, da bi na to 
morali posebej misliti tisti,"/.../ki 
zlahka izgovarjajo težke besede. 
Besedaje nevarno orožje. Močno 
zmore poškodovati človeka. Be
seda zlahka zagreje dlan, da 
prime za orožje." 

Novoletna poslanica predsed
nika vlade dr. Janeza Drnovška je 
konkretnejša, premiera pa tudi 
sicer čakajo že kmalu v novem 
letu nekatere nove, resne 
(povsem konkretne) preizkušnje 

v zvezi z vladajočo koalicijo in 
njegovo Liberalnodemokratsko j 
stranko. Dr. Drnovšek meni, da 
je za nami težko leto. "Vsi skupaj j 
pa lahko z zadovoljstvom ugo- ' 
tovimo, da žrtve niso bile zaman. ; 
Statistični podatki in makroek- i 
onomske analize namreč kažejo, j 
da se je že več kot desetletna i 
gospodarska recesija, ki se ji je v i 
letih po osamosvojitvi pridružilo ] 
še gospodarsko nazadovanje \ 
zaradi izgube številnih tujih trgov I 
in strukturnih problemov pre- ] 
hoda iz socialističnega v sodobno | 
tržno gospodarstvo, ne samo us-1 
tavila, ampak se, če uporabim \ 
znano prispodobo, na koncu pre- j 
dora predvsem že svetlika luč." j 
Dr. Drnovšek opozarja, da j e in- i 
dustrijska proizvodnja v drugi j 
polovici lanskega leta"/.../ prešla •, 
v živahno naraščanje /.../",; 
nezaposlenost se ni več i 
povečevala tako sunkovito,! 
mesečna rast cen je bila umirjena, I 
plačilna bilanca Slovenije je bila i 
izravnana, devizne rezerve pa so \ 
se še povečale. i 

Premier dr. Drnovšek, ki se je ' 
dolgo, za nekatere celo predolgo ; 
in preveč podcenjevalno ter tak-j 
tizersko izogibal svojemu opre-
deljevanjugledeslovenskih, mar
sikdaj prav dramatičnih 
političnih razmer v preteklem; 
letu, je ob novem letu vendarle j 
svareče spregovoril tudi 
"političnih problemih" in "/.../1 
poskusu politične destabilizacije • 
Slovenije, ki bi prej ali slej ogrozil > 

tudi že doseženo gospodarsko 
stabilnost". Dr. Janez Drnovšek 
meni, da se je prav v preteklem 
letu "/.../ slovensko politično 
življenje nevarno približalo 
škodljivi polarizaciji, ko se 
politični spopadi ne bijejo o 
različnih vizijah prihodnjega raz
voja Slovenije, pač pa temeljijo 
na tako imenovanem po
ravnavanju neporavnanih 
računov iz preteklosti. Preveč je 
bilo medsebojnega nezaupanja, 
sumničenja in navzkrižnega 
obtoževanja, saj se zdi, da 
nekateri pojmujejo politični 
spopad kot dvoboj, v katerem je 
treba nasprotnika moralno disk-
reditirati in političnho uničiti, 
namesto da bi bila to tekma v 
uspešnosti pri reševanju družbe
nih problemov." 

Premier obljublja, da bo vlada 
storila vse, da zaustavi poskuse 
politične destabilizacije 
Slovenije, vendar pa si je - glede 
na dosedanje izkušnje - težko 
predstavljati, kako naj bi to sto
rila, saj so mnoge kali ali spod
bude za "politično destabili
zacijo" prihajale tudi iz vrst 
posameznikov v vladi ali pa so 
takšno destabilizacijo 
omogočala premalo jasna in 
rzaločna stališča vlade (oziroma 
vladajoče koalicije) do 
posameznih vprašanj, ki so pre
tresala Slovenijo. 

Eden izmed najbolj kontrover-
znih članov vladajoče koalicije 
JanezJanša,ministerza obrambo 

in lider socialdemokratov, je 
ravno za novo leto v intervjuju, ki 
ga je z njim opravil Slovenec, 
napovedal, da bo novo leto"/.../ s 
političnega vidika /.../ nestabilno 
leto /.../" in da se bo država "/.../ 
ukvarjala z ožjepolitičnimi 
vprašanji, manj pa z reševanjem 
ključnih problemov". Janša pre
rokuje "/.../ leto intenzivnih 
političnih dogodkov, ki bi lahko 
spremenili tudi sestavo vladajoče 
koalicije, čeprav je težko reči, v 
kakšno smer". 

Vsekakor pa nedavni T V izjavi 
Janeza Janša in zunanjega minis
tra ter liderja Slovenskih krščan
skih demokratov Lojzeta Peter
leta zelo jasno kažeta njuno 
nezadovoljstvo z Drnovškovo 
Liberalnodemokratko stranko, 
ko gre za glasovanja o 
posameznih predlogih, s 
katerimi se koalicijska 
Drnovškova vlada pojavlja v par
lamentu. Dr. Drnovšku sta 
pravziiprav oba dokaj 
nediplomatsko očitala, da ne ob
vladuje svoje Liberalnodemok-
ratske stranke in svojih 
poslancev, kar bi lahko izzvenelo 
kot neokusno vmešavanje dveh 
koalicijskih partnerjev v 
"notranje zadeve" stranke, ki je 
nosilec "velika koalicije", in kot 
netaktno izzivanje premiera. 
Vendar paje dr. Drnovšek s svojo 
izjavo na TV, v kateri je sicer 
poudarjal, da so nekatere razlike 
znotraj tako velike stranke, kot je 
Liberalnodemokratska stranka 
(LDS), nekaj normalnega in de
mokratičnega, vendarle potrdil, 
da znotraj stranke ni-vse v na
jboljšem redu. Premier je namreč 
dejal, da bo že v kratkem za

hteval, naj se stranka jasno opre
deli glede njegove politike in jo 
tudi podpre. 

Drugače pa pravkar poteka do
govarjanje o združitvi 
Drnovškove LDS z Bavčarjevo 
Demokratsko stranko, Zak-
Ijevimi socialisti in Tancigovimi 
Zelenimi v novo, močno sredin
sko stranko. Čeprav naj bi do for
malne združitve prišlo že kmalu, 
mnogi vendarle menijo, da vse 
skupaj ne bo tako preprosto, še 
zlasti, ko bo treba na novo razde
liti vodilne pozicije v novi stranki, 
pri čemer seveda liberalni de
mokrati računajo na na
jpomembnejšo, vodilno pozicijo. 
Vsekakorbibi lazdruži tevomen-
jenih strank eno izmed največjih 
presenečenj v novem letu, še 
zlasti glede na znano dosedanjo 
rivaliteto med LDS in demokrati 
in njihove medsebojne spopade 
in obtožbe. Demokrati so še 
posebej med predvolilno kam
panjo liberalne demokrate ostro 
napadali zaradi "nenačelnega" 
povezovanja s Peterletovimi 
Slovenskimi krščanskimi demok
rati, zadnje mesece pa so bili kot 
opozicijska stranka najglasnejši 
kritiki Drnovškove politike in 
"zgodbe o usf)ehu", ki so jo kot 
svoje predvolilno geslo lansirali 
liberalni demokrati . 

Ob vsem tem je Janez 
Kocjančič, vodja Združene liste 
socialnih demokratov, rahlo 
resignirano ugotovil, da bodo 
tako socialni demokrati ostali 
sami na tako imenovani levi 
strani slovenske politične scene. 
Janševe socialdemokrate je pre
prosto odpisal kot levo stran ko in 
namignil, da j(j Janša postal vodja 

slovenske desnice. Sicer pa 
Združena lista nadaljuje svojo 
bolj ali manj defenzivno politiko. 
Očitno se še vedno sama po ne
potrebnem vpleta v zankfe 
preteklosti in se tej preteklosti v 
glavnem kar naprej odreka, 
namesto da bi napravila (če j e ž e 
potrebno) jasen obračun z njo in 
jasen razloček med dobrim in 
slabim iz te preteklosti. Janez 
Kocjančič je ob novem letu 
izjavil, da Združena lista ne bo po 
vsej sili vztrajala v vladi in 
vladajoči koaliciji. Kocjančič je 
kot možen povod za pretrganje 
koalicijske naveze navedel more
bitno "izenačenje partizanov in 
kvizlingov" in takšen "moneta-
ristični model" gospodarskega 
razvoja in prenavljanja gospo
darstva, ki bi povsem potisnil v 
ozadje reševanje socialnih 
problemov. 

Vodji največje opozicijske 
stranke Slovenske ljudske 
stranke Marjanu Podobniku pa 
so se ob koncu starega leta zdele 
skrb zbujajoče "/.../ preveč pozi
tivne ocene o delovanju 
političnih strank, vlade in 
posameznih ministrstev".Takšen 
njegov strah je bil še posebej na
menjen "optimističnim" nas
topom pred.sednika vlade,"/.../saj 
je lažni optimizem vsekakor bolj 
nevaren kot poštena beseda". 

Sicer pa slovenska desnica 
opozarja ,dabov Sloveniji prislov 
kratkem do diktature, kmalu za 
tem pa tudi do vračanja naše 
države v "prenovljeno" Ju
goslavijo, če slovenske demok
ratične stranke ne bodo ravnale 
pravilno. 

Jak Koprive 

O D L O K O P O S L O V N E M Č A S U G O S T I N S K I H O B R A T O V V O B Č I N I O R M O Ž 

Na bifejih in bistroji l i ne 
bomo gradi l i tur izma 

Zadnjezasedanje obči nske skupščine v letu, ki s e j e izteklo , je 
posta lo zanimivejše pri razpravi o pos lovnem času gos t insk ih 
obratov, saj so se šele ob njem poslanci prav razživeli . "Omen
jen i odlok je bil predložen zaradi motenj v s tanovanj ih in 
večnih pritožb stanovalcev. V O r m o ž u to ni problem s a m o 
enega lokala, temveč več, tudi t ist ih, kjer se zbira osnovnošo l 
ska mladina. Izvršni svet n ima v rokah repres ivnega aparata , 
zato poskuša to urediti z odlokom, kljub temu da se v j a v n o s t 
širijo govorice o kratenju podjetniških pobud. O r m o ž prav 
tako nima prostorskega akta, kjer bi bi lo na tanko zap i sano , v 
kateri ulici so lahko bifeji, kje s laščičarne in kjedrugi gost inski 
lokali . Ceh i to imeli , do zadreg ne bi prišlo. Vsi pa si želijo, da se 
končno naredi red," j e v razpravi povedal Vili Trofenik. 

Najbolj sporen je bil tisti del 
četrtega člena, ki govori o dolžini 
poslovanja gostinskih obratov. 
Tako lahko poslujejo gostilne in 
restavracije med sedmo in štiri
indvajseto uro, okrepčevalnice 
(sem sodijo bifeji in bistroji ter 
slaščičarne), ki so zunaj pos-
lovno-stanovanjskega dela mesta 
in strnjenih naselij, lahko 
pričnejo poslovati ob šestih zju
traj, v zimskem času pa končajo 
ob dvajsetih ter poleti ob dvaind
vajsetih. 

S takšnim predlogom odloka 
se ni strinjala sekcija zasebnih 
gostincev, združenih pri Obrtni 
zbornici Ormož, ki je k predlogu 
odloka o poslovnemu času 
gostinskih lokalov poslala 
amandma; menili so, naj se črtajo 
besede "locirano izven poslovno-
stanovanjskih in strnjenih 
naselij". V obrazložitvi so zapis

ali, da izvršni svet občine Ormož 
ni upošteval pripomb sekcije 
zasebnih gostincev, prav tako pa 
niso prejeli odgovora, zakaj so 
bile njihove pripombe zavrnjene. 
Ko je bil lani 3. decembra na 
občini pogovor o sprejemanju 
novega odloka poslovnega času 
gostinskih lokalov v občini 
Ormož, so bili prisotni mnenja, 
da naj ostane v veljavi dosedanji 
odlok, saj bo v začetku 1994. leta 
za vso državo pričel veljati nov 
zakon o gostinstvu, ki bo urejal 
tudi delovni čas gostinskih obra
tov. Zasebni gostinci so še zapis
ali, da bo ob zmanjšanju delovnih 
ur prišlo v tej panogi do 
odpuščanja delavcev, zmanjšal se 
bo tudi pr ihodckobratovalnicins 
tem prometni davek ter ostanek 
čistega dobička. V turističnem 
kraju, kot je Ormož s svojo ok
olico in vinsko cesto, si bomo s 
takim odlokom zapravili že tako 

majhen ugled turizma. 

Razpravljalci so menil i, da se to 
dogaja zaradi enega samega 
gostinai , ki se na vse odloke pre
prosto požvižga. Drugi so bili 
mnenja, da turizma v občini in 
tudi v širši Sloveniji ne bomo 
gradili na bifejih in bistrojih, 
temveč na gostinskih lokalih, kot 
sta v Ormožu hotel ter gostilna 
Prosnik, ali na urejenih tur
ističnih kmetijah. To, da so proti 
temu obratovalnemu 
(pravzaprav zapiralnemu) času 
zasebni gostinci, je povsem jasno, 
ker se družbeni bifeji zapirajo že 
ob 19. uri. 

Seveda je nastala še polemika, 
kaj je to "strnjeno naselje", ter 
glede vložitve amandmaja sek
cije zasebnih gostincev. Mnenja 
so bili, da amandma ni pravilno 
vložen; vložiti bi ga moral kakšen 
občinski poslanec ali pristojen 
občinski organ, ne pa sekcija ne
posredno. 

Kerjegledesprejema predloga 
odloka slabo kiizalo, je moral 
občinski izvršni svet popustiti: 
zimski obvezni čas zapiranja 
lokalov v stanovanjsko-pos-
lovnih zgradbah in strnjenih 
naseljih se z dvajsete premakne 
na enaindvajseto uro. Šele po 
vsem tem so poslanci odlok so
glasno sprejeli. 

Vida Topolovec 

Hvala Božičku iz TrnoMske vasi 
Božično-novoletni čas je za vse otroke čas pričakovanj in ob

darovanj. Otroci v Trnovski vasi so že skoraj pozabili na Božička 
oz. dedka IVlraza, saj ga že nekaj let niso videli. Nekega advent-
nega večera pa se je le-ta nepričakovanozačel pojavljati pri hišah. 
Razposajen in vesel je zvonil pri vhodnih vratih in otroci so debelo 
gledali, ko jih je ob nagovoru v verzih obdaroval s čokolado. Tudi 
za starše je našel lepo besedo! 

Naslednje jutro so mi nekateri učenci v šoli zavzeto pripove
dovali, daje prišel tudi knjim. S čokoladoseveda. Nemalo svojega 
denarja je zapravil za lično obleko, za več kot 300 čokolad in za 
neznano število vrečk bonbonov. 

Ob koncu p[vega trimestra, kp smo se pripravliali naproslavp 

s plesom, je nepričakovano prišel tudi k nam v šolo. Nepopisno 
veseli smo ga bili. Na hrbtu je nosil polno vrečo čokolad za vse 
učence šole. Sto dvajset nas je. Ob čokoladah pa je našel za nas 
obilo nagovorov v verzih, katerim smo se iz srca nasmejali. Ko 
smo dobili čokolade, nam je zaželel: "Pazite, kaj boste storili, ko 
boste čokolade v želodcih topili. Lepo se imejte in se čokolade 
najejte." 

Dragi Božiček, dedek Mraz ali kdorkoli si že bil! Otroci iz šole v 
Trnovski vasi se ti iz srca zahvaljujemo za pre jeta darila, za prijetne 
urice smeha in plesa, ki si gadoživljal znami. Želimoti, daostaneš 
čil in zdrav in da nas naslednje leto spet obiščeš! 

Učenci in delavci šole v Trnovski vasi 
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE 
Ugotovila sva, da se je v tem 

času ločila duhovščina od navad
nih vernikov - laikov, in to delitev 
nazorno prikazuje tudi tlorisbaz-
ilike. Apsidaje bila namenjena le 
duhovi^ikom. Na sredi so posta
vili škofovski prestol in prav ta 
razkošnost, ki se je kaziila navz
ven, je prikazovala tudi visok 
položaj škofa. Škofje bil namreč 
cesarki služabnik in pastir črede 
vernikov. Laiki so imeli prostor v 
ladji (tako se imenuje prostor in 
nima z ladjo, ki plava povodi , nič 
skupnega razen imena), moški na 
eni, ženski pa na drugi stani. 
Katehumeni (še nekrščeni 
privrženci) in spokorniki pa so 
smeli ledopredverja . 

Mizo za obhajilo, na kateri je 
bil včasih kruh, so spremenili v ol
tar in ta je stal v ospredju apside. 

Zelo zanimivoje, da so bazilike 
ponavadi gledale proti zahodu. 
Zakaj? Ko so .sončni žarki zvečer 
padali na obraz duhovnika, ki je, 
stoječ za oltarjem, govoril 
vernikom, je to naredilo še 
veličastnejšivtis. 

In kje so postavljali cerkve? V 
sveti deželi .so se odločali za 
mesta, kjer .so se zgodili kakšni 
dogodki iz Jezusovega življenja. 
O.K., kaj pa v drugih krajih? 
Mnogo cerkva so zgradili na mes
tih, kjerje bil prostor mučeništva, 
in pod oltarjem so spravili re
likvije (iz latinske besede re-
liquiae - ostanki) - svetniške 
ostanke. 

Na vzhodu pa so za razliko od 
zahoda pčizili, da je bil oltar 
strogo ločen od relikvij svetnika 
in pogosto so jih hranili celo v 
drugi stavbi. Te kapele so zidali 
tako, da so imele težišče v sredi in 
pogosto so nosile kupolo. Ta 
navada pa je tako močno vplivala 
za cerkveno arhitekturo, da je na 

Nad grobom mučenca so po
gosto zgradili svetišče (oglato 
ali okroglo) in tako zazna
movali kraj, kjer je bil 
mučenec pokopan. 

vzhodu postala pravilo. Tako 
združena sloga biizilike in sredin
ske cerkve sta ustvarila stavbar-
ska čudesa, kot je Hagia Sofia v 
Girigradu (končana je bila I. 
537). 

In kaj lahko rečeva za konec? 

Ko je krščanstvo postalo 
priznana vera seje izoblikovalo v 
končno obliko. 

Gotovo si opazil, da se je pri 

tem marsikaj iz prvotnega 
krščanstva moralo spremeniti, 
tako krščanska doktrina, odnos 
religije do .sveta, lastnine in 
države, nastanek duhovništva. 
Obredi so postali bogatejši, 
napisani in enotni. Z velikim 
številom vernikov so se sča.soma 
pričeli uveljavljati formalnost, 
ceremonialnost in poudarjanje 
zunanjosti, izgubljati pa so se 
pričeli elementi osebnosti, im
provizacije in navdihnjenj. Tako 
je postal pogoj za pripadnost 
cerkvi že le formalno opravljanje 
cerkvenih obredov. Vevangelijih 
lahko večkrat opazimo stališče 
proti takemu formalizmu in ritu-
alizmu, toda s tem se takratni 
krščanski nauk ni skladal. 

Končno se .spremeni tudi od
nos do vernika, ki iz aktivnega 
elementa postane opazovalec in 

poslušalec. Poleg tega pa se iz 
prvotne močne povezanosti med 
vernikom in Bogom sedaj 
povezava z Bogom išče preko 
cerkvene organiziicijc, kije pokli
cana, da opravlja to funkcijo. 

Graditelji cerkva so nazadnje lepo uskladili načrta bazilike in 
sredinske cerkve. Vrhunski primer tega je cerkev sv. Sofije v 
Carigradu (Istanbulu). 

D e s t m i č a n i o a n o v n o o svo j i o b č i n i 
Zakon o lokalni samoupravi daje možnost, da si 

krajani, ki živimo v KS Destrnik, ustanovimo svojo 
občino.To pa pomeni, da bomo sami odločali o svoji 
usodi in navzven nastopali kot pravno telo. 

Zakon pa nam nalaga, da moramo do 3 1 . 3 . 1 9 9 4 
izpeljati referendum. Več kot polovica glasov, ki jiti 
bodo dali volilci v mejah današnje KS Destrnik, 
mora biti za samostojno občino. Zato vas vabimo v 
nedeljo, 9 . 1 . 1 9 9 4 , ob 8. uri zjutraj v prosvetno 
dvorano Destrnik, da se seznanimo z zakonom o 

lokalni samoupravi in se pogovorimo o težavah, ki 
so zajele KS Destrnik. Krajevni samoprispevek ni bil 
izglasovan, ker vodstvo KS ni upoštevalo želje in 
potreb krajanov in je ponudilo program po svoje. 
Zato obstaja nevarnost finančnega zloma. Upajmo, 
da še ni vse izgubljeno. Vsi razmišljajmo in se 
udeležimo sestanka. 

Vljudno vabljeni! 
Slovenski krščanski demokrati in Slovenska ljud

ska stranka 

ŠOLSKI ZVONEC NAM JE ZAUPAL... 
Počitnic je konec! V novem letu vam želimo prijetne šolske dni, dobre ocene in veliko prijateljev! 
PTUJ * Na osnovni šoli dr. Ljudevita Pivka so se od starega leta poslovili s projektom Veseli de

cember. Na zaključek so povabili starše, da o Brendiju sploh ne govorimo. 

PISE: UNIV. PROF. M o TOZE G R E G O R C 

Koncert Ljubljanskih madrigalistov v Ptuju 
Ljubljanski madrigal ist i z d ir igentom Matjažem Ščekom so 

20. decembra s celovečernim koncertom gostovali v viteški 
dvorani ptujskega gradu. Izvajali so bogato sestavljen spored: 
pet Gal lusovih (1550 -1591) motetov, med njimi tudi dvozborja 
(corispezzati) , dva stavka iz maše za št iriglasni zbor švicar
skega skladatelja Franka Mart ina (Ženeva, 1 8 9 0 - 1 9 7 4 ) , d r u g i 
del koncerta pa je bil namenjen domač im ustvarjalcem s tremi 
zahtevnejšimi skladbami: Gabrijelčič: Vetri v polju, J. Ravnik: 
Žanj ica in U. Vrabec: Polka. 

Mešani pevski zbor Lj. madri-
galistov je dobro upeto pevsko 
telo z dobro intonacijo in muzi-
kalno nadarjenimi pevci,ki pojoz 
žarom in ljubeznijo do lepega 
petja ter jo neposredno 
prenašajo na poslušalce, vendar 
nekaterih pomanjkljivosti kljub 
zelo aku.stični dvorani, ki 
združuje izgrl prihajajoče zvokev 
kar največjo harmonično sklad
nost, niso mogli prikriti. V mislih 
imam predvsem pomanjkljivo 
glasovno izobrazbo (vokalno 
tehniko). Pri izvajanju rene
sančnih skladb, posebno mote
tov, moramo upoštevati dobo nji
hovega nastanka in način njihove 
izvedbe tako v vokalnote-
hničnem kakor v interpreta-
tivnem pristopu, ki zahteva na
jvečjo preciznost izdelave. 
Moteti so napisano vedno na lat
insko - nabožno (sakralno) be
sedilo za razliko od madrigalov, 
ki se poslužujejo posvetnega 
(profanega) besedila, lahko tudi 
šaljivega, večkrat prostaškega, v 
raznih jezikih in narečjih 16. 
stoletja. Moteti so se izvajali izk
ljučno pri bogoslužju ali v 
kapelah cerkvenih knezov ipd., 
ženske glasove so peli le dobro 
šolani dečki (ženske niso imele 
dostopa), moške glasove pa diak-
oni in subdikoni. Tudi danes 
imamo v nekaterih državah tako 
sestavljene cerkvene zbore. 

Leta 1957je naključje naneslo, 
da me je danes že pokojni kardi
nal, po rodu franco.ski plemič 
(Lyon), povabil v Vatikan (bil 
sem na neki turneji v Rimu), kjer 
sem imel čast poslušati zbor 
papeške Sikstinske kapele. Vi
soki cerkveni dostojanstvenik je 
bil gla.sbeno zelo razgledan in 
dober poznavalec vokalne 
gla.sbe, večkrat je bil tudi član 
žirije v Arezzu, Sikstinski kapeli 
pa je bil nekak oče; umetniški 
vodja je bil takrat maestro A. G. 
Seratlni. Izvajali so Palestrinove, 
Lassove in Gallusove motete, 
med njimi tudi Gallusov Ave 
verum in Pater noster. Za 
slednjega je tipično samostojno 
uveljavljanje deškega (ženskega) 
zbora kot celote in moškega (kot 
celote). Kakšen zvok! Od komaj 
slišnega pppdo največ mf, z jasno 
dikcijo, izravnanimi vokali v vseh 

legah, brez ii-jev in brez 6-jev, ki 
ju latinščina ne pozna, s prozorno 
intonacijo kot najčistejši izvir, 
plemenit zvok, ki te zagrabi, 
posebno pa še jasno izražena in
terpretacija. 

Gallus, ki je bil .sodobnik 
velikih mojstrov polifonije 
(sporednega večglasja) 
Palestrina in Lassa, se je že 
uveljavljal v monodiji (.sprem
ljano enoglasje), kar jc bilo za 
tiste čase v glasbi nekaj novega. 
Polifonijo je uporabljal le v 
nekaterih glasovih, zelo pogosto 
pa je uporabljal dvozborje, pa 
tudi tro- in večzborje, le-te p a j e 
vedno postavljal v polifoni med-
.sebojni odnos, ki zahteva pose
bno jasno dikcijo v dirigentovi 
izpeljavi. Zbor Ljubljanskih ma-
drigalistovje nekatere izrazitejše 
fraze lepo prenesel iz ene pevske 
grupe v drugo, večkrat pa ni bilo 
odgovora. Marsikaj je pokvarila 
tudi slaba postavitev zbora; ver
jetno je za to kriv pri reditelj, saj je 
bil gotovo poprej informiran o 
številu nastopajočih. Zaradi te za 
vsak zbor velike pomanjkljivosti 
so moški na skrajni desni in na 
skrajni levi ostali brez prak-
tikablov; običajno so to najboljši 
glasovi ali vsaj predstavniki 
prvega tenorja in drugega basa. 
Na ta način je ostal moški zbor 
nekak zvokovni torzo, pevci med 
seboj niso imeli pravega slušnega 
kontakta, dvignjeni glasovi pa so 
izstopali, posebno pri pregrupi-
ranju pevcev, ki niso bili 
postavljeni po volumnu in barvi 
posameznih glasov - svetlejša 
baiva vedno izstopa. 

Franka Martina, ki je predaval 
na raznih visokih glasbenih insti
tutih (Ženeva, Koln, Amstrdam 
itd.), imamo za največjega in na-
jinteligcntnejšega švicarskega 
skladatelja. V začetku se je pod 
vplivom Cezarja Franka nagibal 
k romantiki, poglabljal se je v me
todiko ritmike JaquesaDalcroza, 
se pod vplivom Maksa Schon-
berga uveljavljal v dodekafoniji 
(dvanajsttonskem sistemu), ki ga 
jc .sam uporabljal predvsem v 
melodiji, medtem ko je v har
moniji ostal zvest klasičnemu 
principu s klasičnimi kadcncami, 
kijih tu in tam oplemeniti z mod
ernejšo kadenco. V tem stilu je 

napi.sana tudi njegova Maša za 
štiriglasen zbor, ki sojo gostujoči 
pevci izvedli lepo in muzikalno,z 
adakvatno dinamiko in z občut
kom izpeljanimi fraziimi, ki jih je 
žal večkrat zameglil sforsiran so
pran (prva violina). 

Drugi del koncerta so gostje 
začeli z intonančno, pa tudi inter-
pretativno zahtevno Gabri-
jelčičevo Vetri v polju. Že prvi 
vstop je dal slutiti resnost pris
topa k študiju, dirigent in zbor sta 
svojo nalogo opravila zelo dobro. 
Vedno sveža Adamičeva 
Kresovale tri devojke jc spet 
pokazala šibko točko zbora (obe 
sopranski solistki) in pred tem 
slabo postavitev moškega zbora. 
Ko nastopi moški zbor samosto
jno (Jaz bi rad imel nevesto), 
pride slaba postavitev moškega 
zbora posebno do izraza, čeprav 
je bila skladba kot celota lepo 
oblikovana. Partitura Ravnikove 
Žanjice iz časa novih akordov na 
pogled ne pokaže posebne za
htevnosti, vendar je do njene 
prave zvočne podobe precej za
htevna pot, ki sojo izvajalci dobro 
premostili. O obeh NŽIcrkujevih 
skladbah ne morem napisati 
ničesar: premalo ju poznam, be
sedila pa ne razumem. 

Lebičeva Ljuba vigred in Mirk
ova So še rožcc žalovale sta 
popestrili spored. Pri So še rožcc 
... se je oglasil lep, mehko zveneč 
liričen tenor, ki je zelo lepo, 
mirno in ugajeno zapel tenorski 
solo, ko se je srečno prebil v 
ospredje (doslej ga nismo videli 
niti slišali), v.se dokler ni vstopil 
sopranski solo; pevka je začela 
višine pritiskati, temu se je 
pridružil tudi po naravi liričen 
tenori.st in duet je zaključil sfor-
sirano in neestetsko. Škoda! Pre-
forsiran glas nikoli ni močnejši, 
izgubi le svoj estetski izraz. 

Vrabčcva Polka je bila zapeta 
živo, zzanosom, ritmično pcrfek-
tno in prepričljivo. Najbolj ho
mogeno, kulturno, enotno in me
hko je zvenel zbor v nizkih basih; 
bilo jih je malo, vendar .so bili 
zvokovno vedno prisotni. Enotno 
barvani alti so s svojimi žamet
nimi glasovi oplajali zborovski 
zvok. 

Vodja zbora Matjaž Ščck je v 
glavnem dobro opravil svojo 
nalogo, s svojimi pevci je na 
veliko željo občinstva moral do
dati nekaj dobro izbranih pesmi. 

Majhna pripomba: začudil sem 
se, da pevski zbor Ljubljanskih 
madrigalistov ni imel na pro
gramu nobenega madrigala. 

PREJELI SMO 

Ptujska kultura z vidika društva KID Ptu| 

Veliko je bilo že 
napisanega, še dosti več 
poveda-nega, vendar še 
vedno niso znani argu
menti, s katerimi bi lahko 

prepričali tiste mlade, ki želijo delati na 
subkulturi in potešiti svoje "ego", da tega 
pačprepros to iznc povsem znanih razlo
gov ne morejopočcti kjerkoli in kdajkoli. 
Mesto je le za delavne in zaspane, 
sklepam po govoricah in člankih v 
časopisih s področja kulture (subkul-
ture). 

Čas je prehitel mišljenje, da se je 
potrebno zlobi na vsak način izmakniti. 
Rečeno, storjeno. Umik, kaj? Ni ga! Tu 
smo in zdaj, zato bomo morali poiskati 
nek kompromis, saj je prostora zaenkrat 
še za vse dovolj. Vsak pač počenja tisto, 
karga vsaj delno, če že ne v celoti, veseli. 
Svoj ego pa potencira s svojim jasnim 
nastopom pred pristaši ali na.sprotniki, 
ki mu poskušajo spodbijati njegovo 
znanje ali neznanje, ki pa ni v nobeni ne
posredni povezavi z njegovim imidžem. 
Vsak si po svoje kroji svojoosebnost, kije 

v nekaterih časovnih obdobjih popol
noma neopazna, in ko preide v napad, se 
v trenutku prelevi in postane del zloglas
nega okolja. Kaj mu je drugega .storiti, 
kot da postavlja samega sebe pred de
jstvo, d a j e zmožen spremeniti vsaj ma
jhen del svoje okolice (ali s prodajo svo
jih izdelkov - kot obrtnik ali podjetnik -
ali pa kot individualec, ki poskuša s svo
jim umom osvetiti le nekatere razcepne 
točke nepripravljenosti za dojemanje 
njemu nepotrebnih ali celo odvratnih, 
odurnih stvari), ki postane sčasom spre
jemljiva kot najbolj bistroumno 
domi.selna noviteta in ji lahko kasneje 
posveča večjo pozornost, jo morda celo 
delno spremlja, saj je po.stala del nje
govega življenja. Vsi ustvarjamo, tudi 
največji lenuhi ali potepuhi. Vsi se 
borimo za preživetje. Eni z lahkoto in ti 
ne čutijo utripa življenja tako kot tisti, ki 
se i zdnevavdan borijo za svoj kos kruha 
in vodo, iz obupa pa še pijejo. Kam v.se 
skupaj v(xii, je lahko le pesimistično 
razmi.šljanje. 

Podobna situadk, kot s e m i o omenil. 

je z riizmerjem 
med kulturo 
naroda in oblastjo, 
ki temu narodu 
vlada in mu na nek 
način diktira način 
preživetja. Nacija 

brez svoje kulture ne more obstajati. To 
ni fiktivna domneva. Torej če je ne goji 
(kakršnokoli že), od ljudi tudi ne more 
pričakovati, da bodo vse svoje življenje 
posvetili pesimističnemu gledanju na 
kulturo, .se i zdnevavdan borili, da bi la
hko vsaj del idej, ki jih vsakemu človeku 
mrgoli vglavi, dejansko postavil i na noge 
(v obliki različnih projektov), začeli 
razmišljati o prihodnosti, jo že v naprej 
čutiti in se z njo vsakodnevno soočati. 
Riizlikaje očitna, smo dejali pred dvema 
letoma, vendar jo osebno občutim zelo 
kruto, saj se počutim mnogo bolj odtu
jenega od ljudi in utesnjeno v tem malem 
delu Slovenije kot v prejšnjem sistemu. 
Vsiik siimo grabi, da bo imel čim več za 
krizne čase, ki bodo prehiteli naše doje
manje prihodnosti in kreiranja poten
cialnih zmožnosti posameznika. Vidimo 
prihodnost v krizi? Potem je najbolje, da 
se ojutrišnjemdnevu, ki bospet poln pre
senečenj, sploh ne sprašujemo in si pre
prosto ne želi mo več živeti. 

Situacija na kulturnem področju v 
Ptuju daje občutek nezrelosti 

posameznikov ali skupin. Le nekateri, ki 
neukročeno znova in znova dokazujejo, 
da ne morejo biti vedno le podgane, am
pak lahko s svojo vizijo le pokrivajo del 
kulturne izpovednosti, ki pa ni domi
nantna, ker zaenkrat ni izpolnjenih vseh 
p og oj e v z a n j e n ra zev c t, s o po po 1 n i a m a-
terji. Denarja ni, zato ne moremo niti 
pričakovati hitrejšega premika naprej od 
ljudi, ki želijo delati in v svoje delo vla
gajo ves svoj entuziazem. Takih je malo, 
vendar se je do sedaj v vsej zgodovini 
čaloveka še vsaka ravolucija začela pri 
enem človeku, ki ni maral norm okolice. 
Tako bo potrebno narediti tudi v Ptuju. 
Če potencial obstaja in se ga zavedamo, 
potem gaje potrebno izkoristiti, dokler 
se ne odtuji, oddalji. 

Okrogla mizii Kulturne integracije je 
dokazala, da ljudje (masa) pričakujejo v 
tej neurejenosti rešitev na krožniku. 
Čutiti je bilo nejasnost, ki .seje iz minute 
v minuto stopnjevala, saj se nekaj hoče 
(to vsi vemo), ni pa se povedalo ali vsaj 
n ak azal o, kaj i n ka ko. Ti dve vpr a.ša nj i s ta 
bili poglavi tnegapomenazaavdienco, ki 
je ni bilo pretira no malo, vendar so lahko 
odšli brez odgovorov. Ni jih, ker na 
vprašanja ni nihče pripravljen odgo
voriti, saj se lahko le pogovaijamo in 
drobtinice uresničimo. V tem je poanta 
problema. Razen tega se s kulturo 
ukvarja vse preveč neprofesionalnih 

ljudi (nimajo čuta za kulturna vred
notenja), ki od tega živijo, delo z njo 
(zanjo so namreč plačani) pa jim je zad
nja briga.Ti stolčki se bodo morali počasi 
dokončno zmajati (od vrha navzdol), da 
bo 1 a h k o ve č de na rj a i z pro ra ču na o st a 1 o 
za projekte na področju kulture. Tudi to 
(izboljšanje kvalitete na račun 
zmanjšanja kvantitete) je eden izmed 
načinov za dvig zaenkrat le sanjskega 
sveta. Počasi in zanesljivo se daleč pride. 

Vse toje res, vendar žedesetletja samo 
stopicamo korak naprej in korak naziij. 
De 1 am o kor ak e sa m o n ap rej, pa bo m o že 
okusili, kam nas bo korakanje privedlo. 
Slabše, kot je sedaj, skoraj ne more biti. 
Ne mi.slim samo na r(x:k sceno, ki se iz 
ozadja dviga in raste, saj smo to vseeno le 
ljudje, ki ustvarjamo in živimo na melo 
drugačen način, kot ga sprejema 
povprečje - večina. Okviri desetletij ne 
morejo ostati večni, za to jih m o r a m o ali 
razširiti, dvigniti moralo ljudem, ali pa 
jih uničiti, kar pomeni anarhijo, kije na 
nekaterih pozicijah že kar o lKutna. Ni 
treznosti razmišljanja, kajti zanjo je 
po t re bn o z na nj e, k i pa se m u bo I j a I i m a n j 
izogibamo. Šola in uk sta gonilo 
napredka. To je dejstvo. Perspektiva je v 
kreativnem razmišljanju in delu, ne pa v 
služenju denaija na tuj račun! 

mag. ViliMuzek 
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PONOVNO OBLIKOVANJE OKRAJA 
Skupščina občine Lenart se zavzema, da tudi Lenart postane okraj. 

Obsegal naj bi območje sedanje občine Lenart , lahko pa bi se prik
ljučile tudi nekatere krajevne skupnosti sosednjih občin. Zahtevo po 
okraju, ki je v Lenartu ob za četkutegastolet jaže obstajal, utemeljujejo 
tudi s tem, da je Lenart edino pomembnejše središče v centralnem 
območju Slovenskih goric. Upravni okraj bi imel vlogo oraganiziranja 
kadrovskih in drugih potencialov na tem demografsko ogroženem po-
dročju. Dosedanje območje občine Lenart je predvsem s svojimi kra
jevnimi skupnostmi (Lokavec, Sv. Ana, Cerkvenjak...) zelo oddaljeno 
od Maribora, kjer bi po dosedanjih zakonskih predlogih bil sedež 
upravnega okraja za celotno sedanjo občino Lenart. Ker so ti kraji 
preveč oddaljeni od Maribora, tembolj utemeljujejo predlog za sedež 
okraja v Lenartu. Predlog so pred časom že podali državnemu zboru, v 
kratkem pa bo predsestvo skupščine Lenart o tej problematiki 
pripravilo okroglo mizo, na kateri naj bi sodelovali tudi predstavniki 
države. 

NEVARNO ZA OTROKE 
V centru Jurovskega Dola še vedno stojita stanovanjski hiši, ki sta že 

dvajset let predvi^leni za rušenje. Predsednik krajevne skupnosti 
Slavko Senekovič nam je povedal, da so pogovori z lastnikoma 
neuspešni, kljub temu da v hiši že več let nihče ne stanuje in daje potres 
pred leti stavbo precej poškodoval. Hiši dajeta kraju zanemarjen 
videz, ne morejo pa začeti uresničevati novega zazidalnega načrta 
kraja. Se bolj pa je nevarno, ker v bližini stoji šolski avtobus ter se ob 
deževnem in grdem vremenu zatečejo pod nevarno streho šolarji. 

Hiši številio 10 in 11 sta predvideni za rušenje že dvajset let. 

Kletarska Šola tudi letos 
Vinogradniško-sadjarsko društvo Ha loze se tudi letos, že 

tretje leto, pripravlja na izvedbo šole kletarjenja. Ta bo od 13. 
do 22 . j a n u a r j a vsak dan od 16. ure dalje , v soboto pa od 8. ure. 
Šolo pripravljajo v sodelovanju s Kmet i j sk im zavodom Mari 
bor in Kmet i j sko svetovalno s lužbo Ptuj . 

Lani je pridobivalo dodatno 
znanje v kletarjenju 46 
slušateljev,sicerpajihjezapokri-
tost stroškov izobraževanje 
potrebnih najmanj trideset. Go
tovo je vse več takih zasebnih kle
tarjev, ki vedo, da se bo brez 
znanja težko spopasti z vse večjo 
in vse bolj kakovostno 
konkurenco. Po vzoru razvitejših 
držav z bogato vinsko tradicijo se 
tudi v Sloveniji pripravlja us
trezna zakonodaja, ki bo omejila 
^li sploh prepovedala prodajo 
odprtega vina. Država bo 
prevzela nadzor nad kakovostjo 

in poreklom vina od trsa do 
kupca. 

Seveda se bo lahko s kletarjen-
jem in polnjenjem vina za trg 
ukvarjal samo tisti, ki bo imel za 
to dejavnost ustrezno znanje. Pri 
tem bo veljalo tudi potrdilo o 
uspešno opravljeni šoli kletar
jenja. Ob koncu devetdnevnega 
izobraževanja bodo namreč 
slušatelji opravili izpit, imeli 
bodo degustacijo vina, ogledali 
pa si bodo tudi dve vzorčni kleti. 

Sekretariat za kmetijstvo 
občine Ptuj bo tistim, ki se pok
licno ukvarjajo s kmetovanjem. 

delno regresiral stroške letošnje 
šole kletarjenja. Stroški šole ob 
zaključku redakcije še niso bili 
znani, lahko pa dobite to in vse 
druge informacije vsak popoldan 
in večer na telefonu 766-008 ozi
roma pri Konradu Janžekoviču v 
Markovcih 33, pa tudi na blagajni 
H K S v K Z P t u j . 

JB 
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M o ž e n 5 0 - o d s t o t n l p o p u s t 
Premija za paket popolnega zdravstvenega zavarovanja, za katerega seje odločila večina zavarovancev, 

bo v prvih tren mesecih letos ostala nespremenjena in pokrije vse razlike v ceni do polne vrednosti v ob
veznem zdravstvenem zavarovanju. Letna premija za ta paket znaša 14.400 tolarjev. 

Novost v letu 1994glede na določila zakona 
o zdravstvenem varstvu in zdravstvenem 
zavarovanju je v tem, da se odstotek doplačil v 
obveznem zdravstvenem zavarovanju, torej 
prostovoljno zdravstveno zavarovanje, 
povečuje glede na oblike zdravstvenih sto
ritev: za strokovno najzahtevnejše storitve od 
prejšnejga enega na tri odstotke, za 
zdravljenje v specialističnih ambulantah, v 
bolnišnici in zdravili.šču in za tehnične pri
pomočke od prejšnjih pet odstotkov na 
sedem, za zdravljenje v osnovni zdravstveni 
dejavnosti in zobozdravstvu ostane na 15 od
stotkih, za zdravila s pozitivne li.ste in 
poškodbe izven dela se je povečal z 20 na 25 
odstotkov (sem sodijo tudi drugi tehnični pri
pomočki), za nenujne prevoze, zdraviliško 
zdravljenje, ki ni nadaljevanje bolnišničnega 
zdravljenja, s 40 na 50, za zdravila z vmesne 
liste ter očesne pripomočke in zobno pro-
tetika odraslih s prejšnjih 50 oziroma 55 od
stotkov na 60 odstotkov doplačil. 

P O P U S T I V LETU 1994 

"Popusti za tiste, ki so sklenili petletne po
godbe in so plačevali mesečne premije že v. 

prejšnjem letu, ostanejo nespremenjeni. V to 
so vključeni upokojenci in krovne pogodbe 
prek sindikatov in druge. Desetodstotni 
popust v tem letu velja za zavarovance,, ki 
plačujejo letno premijo v okviru novih 
splošni h pogojev za prostovoljno zdravstveno 
zavarovanje. Petodstotni popust velja za 
sklenjeno zavarovalno pogodbo za dve leti, 
sedemodstotni za zavarovalno pogodbo za tri 
leta, desetodstotni za štiri leta in 15-odstotni 
za sklenjeno zavarovalno pogodbo za pet let. 

Poleg teh popu.stov lahko posamezniki 
uveljavijo tudi posebne popuste: desetod
stotni popust velja za krvodajalce, ki so več 
kot desetkrat dali kri; enak popust lahko 
uveljavijo aktivisti Rdečega križa Slovenije 
ali drugih organizacij in društev, ki so se v 
zadnjih petih letih več kot tri leta ukvarjali z 
množično zdravstveno prosveto in vzgojo ter 
za to niso prejemali plačila. Zavarovanci la
hko v tem letu uveljavljajo tudi bonus za 
znižane premije: če v celem letu niso izrabili 
zdravstvenega zavarovanja oziroma dali za
htevka za zavarovalnino, imajo dodatni 5-od-
stotni popust e t r o m a se jim za omenjeni od
stotek zniža osnovna premija. Ob 
upoštevanju vseh omenjenih popustov lahko 

posamezni zavarovanec letos uveljavi tudi 50-
odstotni popust na osnovno premijo," je o 
popustih pri prostovoljnem zdravstvenem 
zavarovanju v letu 1994 povedala vodja 
izpostave Območne enote Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Maribor v Ptuju 
Tilčka Šuman, 

S K U P I N S K O ZAVAROVANJE ZA 
N A D S T A N D A R D NI M O G O Č E 

"Novo v letu 1994 je, da sklenitev skupin
skega zavarovanja za paket 'nadstandard' ni 
mogoča. Individualna polica se lahko sklene 
za najmanj tri leta in je pred potekom tega 
roka ni mogoče prekiniti. VpiA 'em trimesečju 
so za nad.standard cene višje. Ob tej 
priložnosti bi želela tudi povedati, da delavce, 
ki so postali brezposelni bodisi zaradi 
tehnoloških presežkov ali zaradi stečajev 
podjetja, zavarujemo pod enakimi pogoji, kot 
so bili v podjetju, če se odzovejo našemu 
vabilu. Podrobnejše informacije dobijo vsi, ki 
jih to zanima, na sedežu izpostave v Trsten-
jakovi 9 ali na telefonski številki 771-09 L" 

Pripravila: MG 

Spominski dan 
Slovenjebistri
ške občine 

Bliža se osmi januar, 
spominski dan padca Po
horskega bataljona. V 
spomin na ta dogodek 
pripravljajo v soboto, 7. 
januarja, v viteški dvorani 
bistriškega gradu slavno
stno akademijo. Sodelovali 
bodo godalni orkester 
učiteljev glasbene In 
baletne šole Maribor ter 
gledališki igralec Marjan 
Bačko. Program bo pove
zovala Danica Godec. 

Na akademiji bodo 
podeljena tudi javna 
priznaiya občine Sloven
ske Bistrice. 

VT _ 

V SPOMIN 

Umri je Le o Ponikvar 
Na ljubljanjskih Žalah so 17. decembra 1993 pokopali 

Lea Ponikvarja, dolgoletnega Avsenikovega kitarista, ki 
je nenadoma umrl 10. decembra. 

Rodil seje 8. aprila 1917vSori. 
Kot 18-letni fantje Leo Ponikvar 
leta 1953 začel igrati kitaro, ko se 
je v strojnih tovarnah in livarnahv 
Ljubljani učil za strugarja. Prve 
prijeme na kitari mu je pokazal 
sosed Franc Sajovic. Med leti 
1935 in 1937 je igral v ansamblu 
Romov, ki so ga sestavljali citrar, 
violinist in kitarist. Leta 1939 je 
ustanovil svoj ansambel ter z njim 
igral v kavarni hotela Evropa v 
Kra nj u. Let a 1941 j e še n ekaj časa 
igral pri Bojanu Adamiču in v To
tem kabaretu, leta 1942 p a j e bil 
interniran v italijansko koncen
tracijsko taborišče Gonars. Tam 
seje poskusil tudi kot komponist 
in napisal skladbo Daleč proč od 
tebe, ki je po vojni doživela velik 
uspeh v izvedbi Opti mistov in jaz-
zovskega ansambla. 

Leta 1945 gaje Bojan Adamič 
povabil k radijskemu plesnemu 
orkestru in tam je Leo potem 
igral skoraj petnajst let, hkrati pa 
je igral v ljubljanskem Ne
botičniku. 

Ob glasbi je imel Levček še eno 

strast: dirkanje z motorji. Bil je 
večkratni republiški prvak z mo
torji D K W 500 in Gilera 500 ter 
državni gorski prvak. 

Potem ko ga je Vilko Ovsenik 
seznanil s Slavkom Avsenikom, 
seje leta 1955 pridružil njunemu 
ansamblu, takrat imenovanemu 
še Gorenjski kvartet, ki so ga 
sestavljali harmonika, klarinet, 
trobenta in bariton. Potreba po 
kitari je namreč nastala spon
tano, čeprav sprva teoretično ni 
bilazasnovana kot spremljevalni, 
ritmični in harmonsko pove
zovalni instrument. Po prik
ljučitvi kitarista je tako nastala 
značilna zasedba Kvinteta bratov 
Avsenik, ki je utemeljil narod-
nozabavno glasbeno zvrst. Leo 
Ponikvar muje bil zvest 34 let in je 
pripomogel kvzponu in slovesu. 

O delovanju z legendarnimi 
Avsen i ki j e ob p ri I ožn ost i v pogo
voru dejal: "Avsenikova glasba je 
pristna, izvirna, s tem pa tudi 
privlačna. Slave je vedno igral 
nekoliko po svoje; tudi tresenje 
harmonike je njegovo. Vse to me 

L e o Ponikvar na nastopu ob 
35-letnici Avsenikov junija 
1988 na Gorenjskem sejmu v 
Kranju. Foto: Drago Papler 

je privlačevalo, bilje nekakšen iz
ziv. In vem, da sem storil prav, ko 
sem se mu pridružil." 

Apri81a 1989 se je v 73. letu 
odločil za prenehanje profesion
alnega dela z ansamblom bratov 
Avsenik hkrati z odhodom 
basista in baritonista Mika Sossa. 
V pokoju se je posvetil potovan
jem, občasno paje sodeloval tudi 
z Alfijem Nipičem in pred letom 
dni posnel videokaseto Praznd-
jmo skupaj. 

Drago Papler 

Z B I R A L E C I M E N 
Šime je skočil in tokrat ujel 

Adriana nepripravljenega ter ga 
podrl. Hotel je skočiti nanj, ko je 
mali rekel: 

"Jaz grem pogledat, kaj je bila 
tista svetloba! Ce bo danesše?" 

"Bo, že tri dni zaf)ored pr idemo 
vsak večer in vsakič smo jo videli. 
Ampak ne se hvaliti. Ti nisi videl 
tiste zelene barve. Nič takega ne 
obstaja!" 

Šime je počasi spustil roke iz 
pretepaške drže in stopil korak 
nazaj. 

"Atejestrah,F>oba?" 
"Ne!" 

"Lažeš!" 
"Kaj pa je to važno, če 

bom šel pogledat?" 
"Ni ti treba!" je vskočil 

Adriano med otresanjem 
mivke z majice. 

"Šel bom." je mirno 
ponovil. 

* 

Pričelo s e j e mračiti in 
stali so na obrobju gozda, 
skriti za borovci. Niso 
prišli po makadam.ski 
poti, katere iztek so še la

hko razločili v konici doline, 
pešačili so ob obali in tako 
napravili precej daljšo pot. Med 
čakanjem na večer so imeli ča.sa 
na pretek. Nihče ni začel pogo
vora in preživeli so zelo molčeče 
pojX)ldne. 

Sonce je nabreknilo in pordelo 
nad morjem ter puščalo svoj pod
pis po vseh oknih na vili, za 
katerimi ni bilo videti nobenega 
premikanja. 

Mali je pričel upati, da tokrat 
zelene svetlobe ne bo. Ni bil 
vznemirjen in ni ga bilo strah. 
Med potjo in čakanjem ga je 
preveval trden občutek, da iz 
vsega skupaj ne bo nič. Preizkus, 
ki si gaje naložil sam,boodpadel . 
Naključje bo poskrbelo za to. 
Zagotovo. 

Sonce je potonilo in kljub pa
hljačasti zarji so se med drevesi 
raztegnile temine. 

"Danes pa ne bo," je rekel Adri -
ano. 

Zelo šepetaje (in upajoče?). 

Čakali so dalje. 

"Počakajmo temo," je rekel 
Šime, "vselej se je luč prižgala s 
temo." 

Mali je vedel, da ga sedaj oče in 
mama že iščeta po vasi. Verjetno 
tokrat še brez pasu v roki. A če se 
kmalu ne vrne.. . Kakorkoli, bilje 
predaleč in nobene možnosti ni 
bi lo ,dabiše prišel predbatinami. 
Četudi bi vstal tisti trenutek in 
stekel na vso moč po kolovozu, ki 
preseka otok, bi potreboval več 
kot pol ure. Preveč za očetovo 
potrpljenje. Videl je znano 
postavo, kako silovito odpre 
vrata in sname vzgojni pas, 
nataknjen na žebelj, otrokom v 
opomin. Zgrabi ga z desnico, 
spodviha čisto na kratko in udari 
ob odprto dlan. Za ogrevanje. 
Podzavestno si je šel z dlanjo 
p reko zadnjice. 

'Tema je," je rekel Bruno. 
"Nič ne bo. Gremo!" 
Šime je predvidljivo vztrajal: 
"Počakajmo! Mogoče se še 

preveč vidi! Ko je pa luna nocoj 
tako svetla!" 

Mali je pogledal skozi veje in se 
potopil v luno. Še droben košček 
ji je manjkal do celote. Naredila 
j ih jesrebme kot prince. Pogledal 
je Adriana, ki je z udarci ob tla 
živčno polomil drobno borovo 
vejico. Pobral j e novo, j o stisnil v 

pest in hitro potolkel ob kamen. 
Droban les se je razlamljal brez 
poka. 

Nenadoma se je Adrianovo 
' levo lice obarvalo zeleno. 

Skočili so na noge in se oprijeli 
debel. 

"To je to!" je dahnil Bruno. 
"Ne hodi!" 
"Grem!" 
Stopil je korak naprej in si šele s 

tem pridobil razgled iz prve vrste. 
Hiša je bila, razen kletnega okna, 
popolnoma temna. Ni bilo videti, 
da bi si kdo osvetljeval pot med 
sestopanjem v klet. Spodnje okno 
je zažarelo nenadoma in popol
noma, v gosto zelenem siju, ki je 
prerezal travnik in se zažrl v 
borovce. 

Barva je bila nepopisna in 
videti je bila (smešno?) zlobna. 
Nenaravna. Strupena - kdo je že 
to rekel? 

Ustavil seje in gledal. 
"No, a sedaj vidiš?" je rekel 

Šime. "A ti je sedaj jasno?" 
"Ja, mi je , agrešzmano?" muje 

odvrnil zelo pogumno, četudi se 
nekako ni tako počutil. 
Mravljinci so mu lezli po notranji 
strani rok proti pazduham in 
naprej v srce ter se boleče razblin
jali v kri. 

"Marija, bodi z mano," sije re

kel, stopil na travnik ter se pričel 
približevati hiši. 
^ Verjetno bo kakšna neumnost. 
Žganjekuha? To bo, to! Ali pa . . . 
Kaj bi lahko povzročilo tako 
barvo? Panično je razmišljal, a se 
nikakor ni mogel spomniti. 

Stopil je v izrez svetlobe, in ko 
je pogledat naravnost proti iz
viru, ga ta ni zaslepil. Razločil je 
lahko okvire okna in včasih, 
občasno, za trenutek, premi
kajočo senco. Sence? 

Neumna misel: zalezuje ljudi, 
katerih imenasploh ne ve.Saj res, 
Indijkino ime je slišal, a si ga tako 
kot vsi v vasi ni zapomnil, 
pretežko in prenerodno je bilo. 
Otroka tudi on ni nikoli videl inza 
povrh ni vedel njegovega imena. 
Tako kot nihče drug v vasi ne, 
čeprav se to nikomur ni zdelo 
čudno, vsaj nikogar ni slišal go
voriti o tem. O vsem drugem pa -
o, še kako! 

Čutil je poglede skritih v 
gozdu. Naj se vrne, kot se je vrnil 
S ime?Dab i mu bil enak? Nikoli! 
Po vseh preizkušnjah ga je že 
davno prekosil. Ni zaznal po-
drobno.sti, kakoseje tega dne zju
traj lotil vsega skupaj le in zgolj 
zato, da bi jim bil enak, zvečer pa 
končuje s poskusom, ki bo 
dokazal njegovo drugačnost, 
večvrednost. 

Senca, tokrat je zagotovo videl 

senco za steklom. Dvignjena 
roka? Ki je nekaj držala? Kiiko 
čudno se je spuščala? Tako ... Ni 
videl dobro, moral bo bliže. 

Začel je šteti korake. Deset in 
tista senca je spet prečkala vir 
svetlobe. Znova deset korakov in 
spet senca. 

Deset korakov - senca. 

Deset korakov-

...bilje pred oknom. 

Pogledal je skozenj. 

* 

Adriana so prvega izdali živci. 

"Ja, kaj hudiča počne?" 

Nihče mu ni odgovoril. Nič 
hudega, vprašanje je zvenelo 
samozadostno. Stiskali so se vsak 
za svojim deblom in strmeli proti 
še vedno zclenečemu kletnemu 
oknu. Mali je stal pred njim 
nepremično, kot tujek v siju, in 
gledal vanj. Nihče od njih ni imel 
ure, a miniti je moralo že precej 
časa. Tiste, ki so kleoili, so bolela 
kolena. Bruno je prislonil lice ob 
cedečo se smolo in ga - napaka! -
poskušal očediti ter si vse skupaj 
razmazal po skorajda celem 
obrazu in roki. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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STO LET VINORE JSKEGA IN 95 LET KLETARSKEGA DRUŠTVA V ORMOŽU 

Vinska trta je stara kultura 
Pridelovanje grozdja na območju j eruza lemsk ih goric sega 

daleč v čas pred naš im štetjem. Sadil i s o j o že Kelti , pospešeno 
pa Rimljani. Posebej zas lužen za razvoj v inogradništva v teh 
krajihjebil r imski cesar Probus ,k i j e svo j imvoj ščakomukaza l , 
naj na bojnih poh(xlih po Panonij i razmnožujejo s a m o na-
iboljše trte; to p a j e bil že začetek selekcije. 

K ohranitvi vinogradništva v 
Jeruzalemskih goricah so gotovo 
svoje prispevale ugodne podne
bne in talne razmere, saj začne v 
teh krajih vinska trta brsteti in 
cveteti prej kot drugod na Štajer
skem. Zanimivoje, da so prav na 
tem območju ljudje že nekdaj, pa 
tudi danes potrgali grozdje med 
zadnjimi. Vse to bogastvo 
naravnih danosti je po svoje pris
pevalo, da so se vinogradniki in 
vinarji naobmcKJujeruzalemskih 
goric pričeli zgodaj združevati v 
razna društva, od vinorejskih do 
kletarskih, po.sebej ko je trtna uš v 
osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja skoraj uničila vi
nogradništvo. 

Delovanje Vinorejskega 
društva za ormoški okraj se je 
praktično pričelo 18. decembra 
1893, kljub temu da je bilo 
društvo ustanovljeno že dve leti 

prej. Tega dne so kupili goričko 
px).sestvo z viničarijo na 
Stanovnem v izmeri 4 ha in 77 
arov. Namen društva je bil po
speševati vinorejo in kletarstvo 
ormoškega okraja, posebno pa 
braniti ormoški okraj pred 
propadom vinoreje zaradi trsne 
uši, je med drugim zapisal v 
Ormoških sp>ominih dr. Ivan 
Geršak. 

Društvo je ustanovilo v 
različnih občinah po ormoškem 
okraju trinajst poskuševalnic, da 

bi poizvedelo, katere podlage in 
sorte bi najbolje uspevale v 
različnih zemljah in legah. 

Društveno vodstvo je po svoji 
moči vplivalo na riizumno obde
lovanje poskušjilnic, jih podpi
ralo z denarjem in trsjem za 
poskus dajalo brezplačno. V 
času, ko je v Ormožu pričelo de
lovati Vinorejsko društvo, je bilo 
najbolj razširjeno samorodno 
ameriško trsje. 

V odbor Vinorejskega društva 
so bili izvoljeni Albin Schvvinger, 
dekan pri Sv. Nikolaju, Franc 
Hanželič, posestnik na Hardeku, 
Josip Simonič, veleposestnik v 
Ivanjkovcih, Albin Horvat, vele
posestnik v Cvetkovcih, Franc 
Zabavnik, veleposestnik v Vo-
drancih, Josip Meško, vele
posestnik v Savcih, in dr. Ivan 
Geršak, cesarsko-kraljevi 
beležnik v Ormožu. 

25. septembra 1898. leta pa .so v 
Ormožu ustanovili še Kletarsko 
društvo; pozneje seje preimeno
valo v Vinarsko zadrugo Ormož. 
Prvo "načelstvo" Kletarskega 
draštva so sestavljali: Franc 
Hanželič, posestnik n a H a r d e k u -
načelnik, dr. Ivan Geršak, c.-k. 
beležnik v Ormožu, Alojz Miki, 
trgovec iz Ormoža, Martin 
Stanič, posestnik na Hardeku, in 
Anton Šoštarič, posestnik v 
Pavlovcih. 

Vodstvo oziroma načelstvo, 

kot so ga takrat imenovali, se je 
srečevaloz mnogimi predsodki in 
nasprotovanji Slovencev in Nes-
lovencev, ki so v obetavnih začet
kih društvenega poslovanjavideli 
resno konkurenco. Vse do prve 
vojne je bilo Kletarsko društvo v 
težavnem gmotnem položaju, ki 
je bil posledica izredno močne 
konkurence in nenehnih naspro
tovanj iz različnih strani. 

1916. leta je ormoško Kletar
sko društvo izstopilo iz Zveze 
gospodarskih zadrug v Gradcu in 
pristopilo k Zadružni zvezi v 
Ljubljani. Med prvo vojno si je 
društvo gmotno opomoglo in 
izšlo iz vojne gospodarsko 
močno. Nove resne težave so 
doživeli 1919. leta zaradi izred
nega padca cene vina, leti 1925 in 
1926 pa sta bili za vinsko trgovino 
ugodni. Konec dvajsetih let je 
Kletarsko društvo štelo 134 
članov, največje težave pa so 
doživljaliv letu 1930. 

Vzponi in padci so društvo, ki 
se mu je večalo število članov (v 
letu 1938. jih je bilo že 659), 
spremljali vse do druge vojne. Tik 
pred vojno so si toliko ojX)mogli, 
da so si v današnji Beli iiiši v 
Ormožu zgradili novo klet z be
tonskimi cisternami za 28 
vagonov vina ter od vinskega 
trgovca Veselica v Ormožu od
kupili veliko, skoraj novo vinsko 
klet. 

Kletarsko društvojevesčasde-

lovanja poslovalo po zadružnih 
načelih. Bilo je edino društvo, ki 
sejev Ormožu ohraniloskozi obe 
svetovni vojni. 10. septembra 
1945 je bila ustanovljena Vinar
ska zad ruga, z. o. j . , i n p revzela vse 
aktivno in pasivno premoženje 
prejšnje zadruge ter vse člane, 
skupno z njihovimi deleži. Zbor 
je vodil Martin Puklavec, us
tanovitveno izjavo pa je podpis
alo 26 ustanoviteljev, ki so vpisali 
26 poslovnih deležev. Za pred
sednika so izvolili Borisa Ve
selica, posestnika iz Ormoža. 

Vinarska zadruga Ormož je po 
vojni hitro zaslovela s svojimi 
kvalitetnimi vini in zanesljivim 
poslovanjem. Ob svoji petde
setletnici, 1948. leta, je štela že 
1136 članov s 616 hektarji vi
nogradov. Delavski svet je 16. ok
tobra 1959. sklenil, da se s 1. 
januarjem 1960 obrat Vinarske 
zadruge pripoji k Vi
nogradniškemu gospodarstvu 
Jeruzalem Ormož. S tem se je v 
Ormožu končalo dolgoletno od-
bobje delovanja Kletarskega 
društva, ki je v 62 letih preraslo v 
močno in pomembno gospodar
sko organizacijo. 

Društvo vinogradnikov 
ljutomersko-ormoških goric 
Jeruzalem je oba jubileja, ki 
pomenita dober temelj njihovega 
delovanja, praznovalo 17. de
cembra lani. 

Vida Topolovec 

Ormoška posojilnica je društvu večkrat pomagala iz zagat 

N a č e l s t v o k l e t a r s k e g a d r u š t v a . 

A. Snjtarič A. Borko A. Meško 
M. Kukovec A. janezič 

ZAHVALA ŽUPANA PTUJČ ANOM ZA UREJENO OKOLJE 

Brez prebivalcev nagrade ne bi bilo 
Ptuj j e v tekmovanju Turist ične zveze Slovenije/z/>/raw/> na

jbolj urejen kraj v Sloveniji lani že drugič zapored osvojil prvo 
mesto v skupini turist ičnih k r ^ e v . V 25 letih tekmovanja j e to 
uspelo le njemu. 

Predsednik ptujskega 
izvršnega sveta Branko Brumen, 
ki je v imenu mesta in njegovih 
prebivalcev prevzel nagrado v 
Novi Gorici, je povedal, da je nanj 
izredno ponosen; pono.senje,ker 
je Ptujčan, in hkrati prepričan, da 
bomo uspeli tudi tretjič. 

Na sprejemu 30. decembra, ki 
gaje ptujski župan Vojteh Rajher 
organiziral za najlx)lj zaslužne pri 
tem uspehu, je bilo še posebej 
poudarjeno, da je prvo mesto; 
med turističnimi kraji zasluga 
vseh Ptujčanov, posamičnih in 
skupnih prizadevanj, da bi bilo 
eno najstarejših slovenskih mest 
privlačno za prebivalce in turiste, 
ki ga obiskujejo. Ker Ptujčani vse 
bolj zaupajo turizmu (junijska 
anketa je pokazala, da jih kar 74 
odstotkov verjame v to, da je tur
izem razvojna perspektiva 
Ptuja), uspeh ne bi smel izostati. 

Albin Pišek, predsednik Tur
ističnega društva Ptuj, se je ob tej 
priložnosti zahvalil občinskemu 
vodstvu za njegovo izredno pri
zadevanje za razvpi turizma v 

mestu in v obči ni. PeterVesenjak, 
občinski minister za turizem, pa 

S sprejema pri županu. 

je vlil še dodatni optimizem za 
bodoče delo v turizmu, ko je de
jal, da bomo v letu 1994 od 
turizma skupaj za.služili okrog 
650 milijonov tolarjev. V tem 
znesku so zajeti samo dohodki od 
turizma gostov, ne pa tudi od 
domačih prebivalcev. 

Priznanja prebivalcem mesta 
Ptuja s pečatom gostoljubnosti, 
kije verna kopija priznanja Ptuju 
v okviru akcije Turistične zveze 
Slovenije za najbolj urejen kraj v 
Sloveniji, so prejeli: Terme Ptuj, 

Foto: OM 
restavracija Ribič, gostišče Pri 
Tonetu, hotel Mitra, hotel Super 
Li, Vinarstvo Slovenske gorice -
Haloze, Minoritski samostan. 
Komunalno podjetje Ptuj, 
Emona Merkur Ptuj, Prometno 
podjetje Štajertours, Pokrajinski 
muzej Ptuj,TICPtuj,Direkcijaza 

gospodarsko infrastrukturo in 
Sklad stavbnih zemljišč občine 
Ptuj, krajevne skupnosti mesta 
Ptuja, gostilna Bakhosov hram in 
Radio-Tednik Ptuj. Priznanja .so 
podelili z namenom, da bi bila 
"vsem na očeh", saj je teh, ki 
soustvarjajo turistično podobo 
Ptuja, veliko več, kot so podelili 
priznanj. 

Ob tej priložnosti velja spom
niti, da je lansko priznanje Ptuju v 
bistvu že tretje; prvič je zmagal že 
leta 1988. Komisija je takrat v 
svojo oceno zapisida: "Moč, ki se 
je upria v kolo ptujskega tur
ističnega razvoja, ne usiha; 
nasprotno, obnovljeno in ure
jeno mesto obeta bogato tur
istično vsebino, ki bo Ptuj in nje
govo kulturno dediščino - če 
bodo seveda u.strezno obogatili 
deficitarne turistične zmo
gljivosti - moglasai .soma potisniti 
v skupino elitnih slovenskih tur
ističnih krajev." Danes se to v 
praksi udejanja, Ptuj želi postati 
edenodpe t ih turističnih identifi
kacijskih simbolov Slovenije. 

Priznanje za prvo mesto med 
turi.stičnim kraji v letu 1988 potr
juje, da potekajo prizadevanja za 
u rejen o podobo Ptuja že vrsto let, 
res pa je , da so bolj intenzivna v 
zadnjih treh letih. 

MG 

Piše: Franc Fideršek - 33. 

N a š a j u b i l e j a 
s tem je bil v 

javnosti spor 
med novinarji in 
politiki v ptujski 
občini začasno 
utišan. K temu so 
delno prispevale 
tudi zaostritve, ki 
so nastale v 

Sloveniji ob znani "cestni aferi". 
Tedaj je predsednik slovenskega 
izvršnega sveta Stane Kavčič 
odločno nastopil proti temu. da .so 
vsi tuji krediti za ceste šli na jug, za 
slovenski cestni križ pa ni ostalo 
ničesar. Ta Kavčičeva pobuda je 
imela široko podporo tudi v ptujski 
občini - s tem da so potrebam 
slovenskega cestnega križa dodajali 
tudi potrebo po čim prejšnji zgra
ditvi magistralne ceste Hajdina -
Macelj. 

Politično in društveno življenje v 
ptujskiobčinijebilov tistih mesecih 
usmerjeno predvsem na urejanje 
mesta in priprave na proslave ob 
1900-letnici Ptuja. V to sta se tudi 
oba lokalna medija dejavno 
vključevala. Nekaj občinskih poli
tikov je bilo tudi na poletnem 
dopustu, zato je bilo manj netilcev 
sporov z novinarji. Tlelo pa je 
naprej. 

FESTIVALI NARODNE 
(DOMAČE) ZABAVNE 
GLASBE 

Omenjal sem že, kako si je 
upravnik radia Ptuj Franc Plohi pri
zadeval, da bi se kolektiv radia kar 
najbolj vključil v praznovanje 1900-
letnice Ptuja. Ena takihzamislijebil 
tudifestival narod nozabav ne glasbe. 
Toje bila izključno Plohlova ideja; 
dopolnjeval jo je v razpravah z Ivom 
Cianijem, ki ga je pa v začetku 
preveč podcenjeval, s Tonetom 
Kmetcem, katerega ansambel se je 
že krepko uveljavljal v Sloveniji, in 
Adolfom Žižkom, ki je ljubiteljsko 
tudi deloval na tem področju. 
Izmed zunanjih svetovalcev naj 
omenim predvsem predstavnike 
RTV Ljubljana in Jugotona iz Za
greba. 

Na osnovi vsega tega je bil 
pripravljen razpis festivala narod-
nozabavne glasbe, objavljen v Ted-
nikušt . l9zdnel5.5.1969. Večjega 
odziva med že uveljavljenimi an
sambli te glasbene zvrsti na razpis ni 
bilo. potrebni so bili osebni stiki in 
dodatne razložitve. Končno se je 
zbralo 43 prijav. Nekateri so kas
neje odpovedali, nekatere je 
zavrnila strokovna skupina, ki je 
šele kasneje dobila stalni naziv 
strokovna komisija. Na ta način je 
bilo izbrano za prvi festivalski večer 
27 ansamblov; izmed teh jih je za 
drugi finalni večer komisija izbrala 
14. 

Osebno pri vsem tem nisem 
sodeloval, ker tudi nimam daru za 
glasbo in petje. Konec avgusta sem 
doživel težko prometno nesrečno 
in se z zdrobljenim gležnjem znašel 
v ptujski bolnišnici. "Pa prav zdaj se 
ti je moralo to zgoditi, ko bi te na
jbolj potreboval," mi je ob prvem 
obisku dejal Franc Plohi. Pri tem je 
mislil na obsežne priprave na festi
val, vinsko trgatev iri izvolitev miss 
Ptuja, kar vse je pripravljal kolektiv 
radia. Z dnevnim radijskim progra
mom se takrat Plohi ni imel časa 
ukvarjati, glede tega so se pri meni 
oglašali novinarji, predvsem pa 
radijski tehnik Ciril Jurkovič. 

Festival jebildoločenza26.in27. 
septembra zvečer na "letnem 
prireditvenem prostoru". Občinska 
skupščina je namreč takrat s 
proračunskim denarjem obnavljala 
dvorišče minoritskega samostana, 
da bi tam bila slavnostna seja ob 
1900-letnici Ptuja. Da bi to 
upravičili, je bilo treba govoroviti o 
poletnem prireditvenem prostoru, 
ki je na dvorišču bivšega minorit
skega samostana. Tako je bilo s 

pisanjem v zvezi s pripravami na fes
tival. Plohlu sem namreč takrat la
hko pomagal le tako, da sem mu po
magal pri sestavi besedil v zvezi s 
festivalom in odgovorov na 
nekatere članke v osrednjih čas
nikih, ki so se zmrdovali nad "primi-
tivizmom narodnozabavne glasbe", 
ki si neupravičeno nadeva naziv 
"narodna", in podobno. 

Ob priložnosti mi je Plohi 
povedal, da je obiskal župnika -
predstojnika minorit-skega samo
stana v zvezi s soglasjem za izvedbo 
festivala. Ta bo namreč ponoči in bo 
nehote motil spanec okoliških 
stanovalcev. Povedal je, da so mi-
noriti pokazali polno razumevanje, 
lepredstojnikgajevljudnoopomnil 
na netočnost v našem poročanju in 
pisanju, ko govorimo o dvorišču 
bivšega minoritskega samostana. 
Samostan in minoritski red v njem 
še vedno obstajata, zato tisti "bivši" 
ni res. Od takrat sem redno pisal 
brez tistega "bivši" in tudi drugim v 
tem smislu popravljal besedila. Tu 
in tam sem slišal sicer pripombo od 
katerega od lokalnih politikov, ven
dar je bilo to brez osnove. Za festi
val se ni prijelo ime "letni 
prireditveni prostor", temveč je 
vedno ostalo dvorišče minoritskega 
samostana. 

Za priprave na festival je v občini 
pokazalo polno razumevanje le 
predsedstvo občinske skupščine s 
predsednikom Pranjem Reber-
nakom, podpredsednikom Tone
tom Žagarjem in tajnikom Ivanom 
Rauem, ki imajo precej zaslug, daje 
festival potekal po tehnični in or
ganizacijski strani kar najboljše. 

Na dvorišču minorit.skega samo
stana je občinska skupščina uredila 
za slavnostjo sejo ob 1900-letnici 
oder, namestili so čez dva tisoč 
stolov in ustrezno dekoracijo. Zato 
organizator festivala ni imel dela in 
stroškov s tem. V Ptuju je bila tudi 
ekipa RTV Ljubljana, da je sne
mala prireditve, zato jih ni bilo 
težko prepričati, da so posneli tudi 
del finalnega večera festivala. Tudi 
vodstvo ptujske gimnazije z 
ravnateljem Rudolfom Čehom je 
pokazala veliko razumevanja in do
bre volje. Omogočili so, da je lahko 
20 gimnazijk - prostovoljk sode
lovalo na festivalu kot "biljeterke in 
redarke". 

Za prvi festivalski večer ni bilo 
posebnega zanimanja občinstva, 
sedežev pa je bilo čez 2000. Zato je 
Plohi nekaj vstopnic razdelil 
brezplačno po razredih ptujske 
gimnazije. S tem je pripomogel k 
videzu, da je bil festivalski prostor 
kolikor toliko poln. 

V takem razpoloženju seje začel 
prvi festivalski dan. Dopoldne so 
začeli prihajati v Ptuj ansambli z 
vseh koncev Slovenije in trio Bor-
don celo iz Trsta. Plohi je celotni 
ceremonial dobro organiziral. Ob 
11. uri je bil pred magistratom 
slovesen sprejem, ki so se ga 
udeležili vsi vodje ansamblov in 
pozdravil jih je podpredsednik 
Tone Žagar. Vsak vodja ansambla 
je dobil "plaketo Ptuja z lento" in 
venec debele čebule - simbola 
Lukarije. 

Zvečer ob 19. uri seje na dvorišču 
minoritskega samostana začelo 
zares, občinstvo in ansamble je v 
imenu pokrovitelja - Skupščine 
občine Ptuj - pozdravil predsednik 
Franjo Rebcrnak. Potem je v imenu 
gostitelja in prireditelja ogrel dlani 
obiskovalcev ansambel Toneta 
Kmetca. ki sicer ni sodeloval v tek
movalnem delu. V tekmovalnem 
deluje končno nastopilo 25 ansam
blov, vsak z dvema izvirnima, še ne 
javno predvajanima melodijama, 
od katerih je morala biti vsaj ena 
vokalna. Ta pogoj je ostal za 
sodelujoče na festivalu nesprem.en-
jen vse do danes. 
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MATEJ IN KATJA V V A T I K A N U 

Bilo je nepozabno 
V organizaciji klubov OZN za Slovenijo je v 

drugi polovici novembra odpotovalo v Italijo 
50 osnovnošolcev ter srednješolcev, da si 
ogledajo kulturnozgodovinske znamenitost i 
nekaterih ital ijanskih mest, posebej večnega 
mesta Rima in Vatikana. Tam so se med 
drugim srečali tudi s predstavniki FAO - Or
ganizacije za prehrano in kmetijstvo. 

Matej "tvega" ob ustih resnice 

Rim je poln antične zgodovine: veličastni kolosej. 

Iz slovenjebistriške občine so 
odpotovali trije: osmošolca 
Katja Krajnčič in Matej Rajh iz 
osnovne šole Črešnjevec ter Gre
gor Barlek s Pragerskega, dijak 
druge gimnazije iz Maribora. 

Katja Krajnčič je povedala, da 
so se za potovanje prijavili prek 
šolskega kluba OZN, ki je eden 
najaktivnejših daleč naokoli, 
celotno petdnevno potovanje pa 
je organiziral republiški klub. Tri 
dni so preživeli v Rimu, dva p a v 
Firencah ter drugih krajih ob 
poti: v Pisi, Assisiju, Perugii in 
Sienni. V Rimu so bili nastanjeni 
v tako imenovanih mladinskih 
hotelih. 

"Bilo je nepozabno," je pri
povedoval Matej, ki je pridno fo
tografiral in snemal s kamero. 
"Posebej sem si zapomnil 
Emanuelovspomenik, kersmose 
tam vedno zbirali. Nekaj 
posebnega je Vatikan, ne 
zaostaja pa tudi stari del Rima, 
kjer so Forum Romanum, 
kolosej, Karakalove terme in 
veliko drugih zanimivosti. Všeč 
mije bila FontanadiTrevi , polna 
novčičev želja. Tudi mi smo jih 
metali. Kaj smo si ob tem želeli? 
Vse tisto, kar si želijo mladi naše 
starosti," smo izvedeli od Mateja, 
ki sta mu bila všeč še Firence in 
Assisi. 

Tudi Katji je bil všeč Vatikan, 
bazilika svetega Petra ter zna
menitosti starega Rima. Žal si 
niso mogli ogledati Vatikan
skega muzeja, ki je ob nedeljah 
zaprt, in sikstinske kapele, ki jo 

obnavljajo. "Bili pa smo pri 
papeževi nedeljski maši. Skupaj z 
množico ljudi, ki se ob tej 
priložnosti zbere na trgu, smo 
kljub dežju čakali. Všeč mi je bila 
tudi palača F A O ter Emanuelov 
spomenik. Posebno.st starega 
Rima so ozke ulice, kjer pa kljub 
vsemu vozijo avtomobili. Na 
španskih stopnicah nismo 
posedeli, ker je bilo žal slabo 
vreme. Ogledali smo si številne 
rimske cerkve in katakombe. 
Dosti lažje si bom odslej pred
stavljala rimsko zgodovino, koče 
bi v šoli samo poslušala o dogod
kih, ki so časovno zelo odmakn
jeni, ali če gledaš le film. Vži-voje 
povsem drugače," pove Katja. 

Matej je dodal, da so Firence 
nekaj povsem drugega. S Katjo 
sta si ogledala medičejsko 
palačoin prevzeli soju zemljevidi 
vsega sveta ter globus, kjer sta la
hko našla tudi Slovenijo. Oba so 
prevzele številne trgovine, prava 
paša za oči pa so bile zlatarne in 
draguljarne. 

Kupovala sta v glavnem 
drobne spominke, kajti drugo je 
za naše žepe predrago, sta 
menila. Oba sta si med drugim 
kupila spominek "usta resnice". 
Ko sta prišla domov, sta sošolcem 
pripovedovala o vsem, kar sta 
videla. Kaseta, ki jo je posnel 
Matej , pa bo med drugim služila 
pri pouku geografije. 

In kaj so delali v času okoli 
novega leta pri njihovem klubu? 
Prodajali so U N I C E F O V E 
voščilnice, dogovorili pa so se, da 
bodo vzpostavili stike še z 
drugimi klubi O Z N v bližnji in 
daljni okolici. 

Vida Topolovec 
Foto: Matej Rajh 

Matej in Katja pred Emanuelovim spomenikom 

Angelski grad ob Tiberi - eden od simbolov večnega mesta. 

Z G O D O V I N A IN RAZVOJ MUZEJEV 

Več kot dve tisočletji muzejev 
Najbolj preprosta definicija muze ja je , d a j e to ustanova, kjer 

se hranijo in r a z s t a v l j ^ o zbirke umetn in , zgodovinski 
spomeniki in predmeti , predmeti iz narave, tehnični predmeti 
... V njem predmete zbirajo, urejajo, hranijo in strokovno ob
delujejo z n a m e n o m , da j ih razstavijo, preučijo, raztolmačijo in 
povežejo s sodobnost jo . Bistvo m o d e r n e g a m u z e j a j e v tem, da 
razstavljene predmete č im bolj pribl ižajo obiskovalcem. 

Muzej seveda želi biti vzgojen 
tako s poučno stalno zbirko kot z 
občasnimi razstavami, ki se men
javajo. Zato pripravljajo različne 
izobraževalne programeza mlad
ino in odrasle, zbirke in razstave 
predstavljajo s pomočjo diapozi
tivov in filmov, sstrokovnimi vod
niki, razgovori, seminarji, tečaji. 
Vendar muzej ne sme biti samo 
mesto sreainja z eksponati, am
pak tudi z umetniki, strokovnjaki, 
pedagogi in .seveda mesto izmen
jave informacij in poglabljanja 
znanja. 

Muzej si ne prizadeva razla
gati, zakaj se je nekdaj dogodilo, 
ampak odgovarja samo na 
vprašanja, kako seje zgodilo. Na
men muzejske vzgoje ni indoktri-
nacija, ampak to, da obiskovalci 
sami razmišljajo o videnem, se 
pravi, da vsaj miselno prestopijo 
mejo pasivnosti in postanejo ak
tivni. Glavni namen muzeja je 
tako dajanjecelo.stne informacije 
inznanja in seveda aktivna komu
nikacija z občin.stvom, ne pa zgolj 
raz.stavljanje predmetov. 

Ime muzej izvira iz klasične 
grščine: mouseion = sedež in 
svetišče Muz (Muze so mitološke 
zaščitnice umetnosti in znanosti; 
bilo jih je devet, njihov oče je bil 
Zev.s, mati pa Mnemosina) . 
Muzeje delimo na znanstvene 
(zgodovinski, .šolski, arheološki, 
prirodoslovni, tehnični, vojni, 
pomorski ...) in umetniške 
(zbirke slik, skuiptur, grafik ...), 
po strukturi in teritorialni pri
padnosti pa na državne 
(narodne), pokrajinske, deželne, 
mestne. Uporabljamo lahko tudi 

ime galerija (za večje zbirke slik 
in skuiptur) in kabinet (za zbirke 
grafik, kovancev in medalj). 
Muzej je lahko posvečen tudi 
posamezni osebi (Prešernova ro
jstna hiša v Vrbi, Prežihova ro
jstna hiša v Kotljah, Goethejeva 
rojstna hiša v Fran kfurtu, Ruben-
sova hiša v Antvverpnu, Pica.ssov 
muzej v Parizu.. .). 

ZAČETKI ZBIRANJA 
UMETNIN 

Na vprašanje, kdaj so začeli 
zbirati umetnine in druge pred
mete, je odgovor preprost: že v 
starem veku. Tako ljudje visokih 
civilizacij in kul turkakor prepro
sta ljudstva (t. i. barbari) sozbirali 
različne stvari, naj so bili to zak
ladi in dragocenosti ali orožje, la
hko pa tudi .samo glave 
sovražnikov. 

V delu Propilej na atenski Ak
ropoli je bila pinakoteka, v kateri 
so bile sli ke umetnikov. Prvi pravi 
muzej je ustanovil v 3. stoletju pr. 
n. št. Ptolemej Philadelph v 
helenistični Alek.sandriji. To je 
bila že prava znanstvena us
tanova z inštituti, knjižnico, 
zbirkami umetnin, botaničnim 
vrtom. 

Stari Rim je poznal številne 
zbirke, v cesarskih palačah sobile 
celo posebne dvorane za 
umetnine. Vojaki in trgovci so 
prinašali dragocene predmete in 
spomenike iz Grčije in z njimi 
krasili trge, bazilike in kopališča. 
Mnogo zbirk je bilo javnih, da so 
lastniki na ta način pokazali svoje 
bogastvo. 

V srednjem veku je antično 
tradicijo nadaljevala predvsem 
katoliška cerkev z različnimi zak
ladnicami v cerkvah in samo
stanih, umetniške predmete in 
dragocenosti pa so zbirali tudi v 
vladarskih hišah (na primer na 
dvoru Karla Velikega). 

Glavno merilo za zbiranje je 
bila materialna vrednost pred
metov. Tudi v tem obdobju 
(kakor v vseh) so različni vojni 
pohodi boizatili zbirke. 

Današnji tip zbirk umetnin se 
prvič pojavi v času renesanse v 
Italiji. Prav renesansa je razvila 
občutek za zgodovino in 
umetniška dela klasičnega sveta. 
Lorenzo de Medici je v Firencah 
uredil park s skulpturami, kije bil 
dostopen ljudem. Najbolj znane 
zbirke Medičejcev so v palačah 
Pitti in Uffizi. V Rimu je papež 
Julij II. ustanovil Vatikanski 
muzej, pomembne zbirke pa so 
imeli tudi Milano, Bologna, 
Benetke. Posebej cenjena v teh 
zbirkah je bila umetnost in 
večkrat so bili varuhi zbirk prav 
umetniki: v Firencah kipar 
Donatel lo,vRimuslikarRaffael . 

POJAV MUZEJEV KOT 
INSTITUCIJ 

Muzeji kot institucije se po
javijo v 18. stoletju. Kot prvega so 
v posebni stavbi leta 1759 odprli 
Britanski muzej v Londonu. V 
Nemčiji so dvajset let kasneje od
prli prvi nemški javni muzej v 
Kasslu, nekaj let prej pa p r /o 
galerijo slik v kraljevem dvoru v 
Potsdamu. 

Mejnik v /eodovini muzejev 

pomeni francoska ravolucija 
(1789), po kateri je nastaloveliko 
muzejev. Leta 1793 so v preure
jenem Louvru, ki je postal ljudska 
la.st, odprli veliko umetniško 
galerijo. Prav za Louvre .so želeli, 
da bi postal osrednja svetovna 
muzejska institucija (letos je 
praznoval 20()-letnico, z na novo 
pridobljenimi prostori paje post
al največji muzej na svetu; v lan
skem letu je imel 5 milijonov 
obiskovalcev). 

V 19. stoletju se niso začeli us
merjati samo k načrtnejšemu zbi
ranju, ampak so začeli graditi 
prve povsem namenske stavbe za 
muzej. Kot zanimivost velja Ber

lin, kjer so se muzeji zgostili na \ 
"muzejskem" otoku na reki ; 
Spree. V tem času so številne ' 
zasebne zbirke in galerije postale 
javne. Zaradi številnih izk
opavanj v Grčiji in Egiptu se je ; 
zelo razmahnilo zbiranje ek-
sponatov s področja arheologije. 
Narodnostno prebujanje v tem 
stoletju je sprožilo zanimanje za i 
materialno in duhovno kulturo ' 
narodov, to paje bil razlogza nas- ! 
tanek novih (etnoloških in narod- i 
nih) muzejev. 

19. stoletje je postavilo tudi i 
muzeje uporabne umetnosti in \ 
muzeje na prostem, imenovane \ 
skansen (to je muzejsko zasno- ! 
vana etnografska zbirka, na i 
primer s kompleksom kmečkih j 
hiš v naravnem okolju in v \ 
popolni nekdanji opremljenosti; • 
prvi tak muzej je bil postavljen ' 
1891 v parku Skansen v Stock- ! 
holmu in od tod izvira ime za : 
številne druge muzeje te vrste). 

Dvajseto stoletje pomeni j 
razmah državnih muzejev, nas-1 
tane pa tudi nov tip muzeja - te- • 
hniški muzej (zelo znan muzej te : 
vrste je pariška Palača odkritij iz i 
leta 1925, pri nas je tak muzej v ; 
Bistri). ] 

ZASEBNE ZBIRKE 
Zavsaobdobjav razvoju muze- ' 

jev so značilne zasebne zbirke, ki ' 
so jih ustvarili bogati • 
posamezniki. Veliko takih zelo i 
bogatih zbiralcev umetnin š e | 
vedno ljubosumno hrani zasebne ; 
zbirke, ne da bi širši krog ljudi \ 
sploh vedel, kaj vse imajo. Zelo je j 
znan zasebni muzej enega na- ! 
jbogatejših ljudi na .svetu Paula | 
Gettyja. Temu ob ramo bi lahko | 
postavili v zadnjih letih za.sebne i 
muzeje velebogatih japonskih! 
kapitalistov, ki za pridobitev ' 
dragocenih in znanih umetnin ne \ 
izbirajo sred.stev (takšen način 
pridobivanja umetnin smo letos 
na žalost spoznali tudi pri nas). ; 
Drugače pa se umetnine in ek
sponati pridobivajo z nakupom 
ali kot darila. Zgodovina poznaj 
tudi druge načine; tako je ruskal 

carica Katarina Velika namesto 
vojne odškodnine zahtevale za 
leningrajski Ermitaž kar 
umetnine. Pridobivanje umetnin 
kot del vojnega plena smo že 
omenili; za Louvre je tako prido
bil številna dela Napoleon, an
gleški kolonialisti pa za muzejev 
Londonu. 

MUZEJI V SLOVENIJI 
Se kratek pogled na razvoj 

muzejev pri nas. Prvi je bil us
tanovljen leta 1821 v Ljubljani. 
To je bil Deželni muzej za Kran
jsko, ki so ga u.stanovili kranjski 
deželni stanovi (nasledniki tega 
muzeja .so danes Narodni muzej, 
Prirodoslovni muzej in Slovenski 
etnografski muzej). Temu 
muzeju so sledili drugi: leta 1882 
v Celju, 1893 v Ptuju (njegov 
naslednik je današnji Pokrajin
ski muzej Ptuj). V Ptuju moramo 
še omeniti prvi muzej na 
prostem, "sub divo", ob mestnem 
stolpu, kije nastal 1830. 

V času Avstro-Ogrske so nas
tali tudi drugi muzeji; med 
pomembnejše sodi mestni muzej 
v Mariboru, ki so ga odprli 1903. 
V obdobju med svetovnima vo
jnama je razvoj muzejev nekako 
stagniral, pomemben dogodek 
za muzealstvo pa je bilo odprtje 
Narodne galerije v Ljubljani. Po 
2. svetovni vojni se je odpiranje 
novih muzejev precej 
razmahnilo; bili so to specifični 
muzeji N O B . 

Do danes je nastala p ) Sloveniji 
široka muzejska strokovna mreža, 
ki zbira in urejuje gradivo za ilus
tracijo preteklosti. Muzejska 
mreža je vzpostavljena, razvojno 
pa so muzeji danes na prelomnici. 
V bodočnosti bodo morali dobiti 
novo obliko. Muzej mora postati 
dokumentacijsko središče zij raz
iskovanje in izobraževanje in 
seveda mora biti koncipiran kot 
kulturna institucija, kot neke vrste 
javno zbirališče, mesto, ki jeza kul
turo temeljnega pomena, saj jo 
ponuja, omogoča in usmerja. 

Mart in Štciner 

Zgradba Narodnega, Prirodoslovnega in Slovenskega 
etnografskega muzeja v Ljubljani 
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Zvrhan koš prijetnih melodij I 
Tretja Orfejekova parada, ki smo jo kljub snežnim zametom uspešno 

izvedli na Štefanovo, 26. decembra, je torej za nami. Z nami paje še vedno 
prijeten spomin na nepozabni večer, ki nam ga je v prijetnem prazničnem 
anibientu pričaralo več kot 120 nastopajočih, članov renomiranih an
samblov domače zabavne glasbe, ter znanih slovenskih pevcev. To je bilo 
pravo darilo Božička in dedka Mraza: zvrhan koš prijetnih melodij. 

Tokrat smo najprej zaploskali 
ansamblu Ptujskih 5 in polki Ve
seli Godci, zatem Slovenskemu 
kvintetu in skladbi Moja dežela, 
pa Sanji Mlinar, kije trdila, da je 
še premlada, skupina Prerod je 
brskala po Pismih iz mladosti. 
Kam bova vandrala je bil naslov 
skladbe v izvedbi ansambla 
Tonija Verderberja, Štajerskih 7 

je skrbelo za Slovenski kruh, 
Nagelj pa za Narodne noše. Štirje 
kovači so razmišljali O treh 
stvareh, Aleksander Jež pa le o 
Beli vrtnici. Aljl in njegovi muzi-
kantje so prišli kot Svatje, da bi 
Praznovali skupaj. Ptujski in
strumentalni kvintet pa je mole
doval: Le še enkrat zaigraj mi, 
muzikant. 

Brendije zadel v srca s pesmijo 
Zbogom, mojijarani, ansambel 
Jožeta Ekarta pa je trdil Najlepše 
je doma. Skupina Karavan 's se je 
predstavila z odlično diksiland 
skladbo Plejši, s katero je razve
selila tudi občinstvo Popevke ve
sele jeseni. Posebnostvečera pa je 
bil zagotovo harmonikar Slavko 
Šterman, ki je samo zaradi Or-

Občinstvo ostaja zvesto Orfejčkovi paradi: kljub snežnim zametom je bila dvorana Center polna 
kot že dolgo ne. 

fejčkove parade pripotoval iz 
daljne Nizozemske. Smilijan 
Greifje ugotovil, da Prijatelji ne 
padajo z neba, ansambel Mira 
Klinca pa, da jim je všeč Kar-
linka. Korado Buzetti se je razve
selil: Žena me je zapustila, 
Marela International pa je pred
stavil svoj Tango ljubezni. Za 
konec so se predstavili še 
ljubljenci ptujskega občinstva -
Bratje iz Oplotnice s skladbo Ko 
se zmrači. To se je zgodilo kmalu 
po zaključnem defdeju tudi v 
dvorani Srednješolskega centra. 

M. Ozmec 

Dlani so ogreli tudi Alfi in njegovi muzikantje. 

Slavko Šterman iz Nizozemske je dokazal, da je kljub od
daljenosti od domovine na frajtonerici pravi mojster. Ansambel Karavan's "v elementu". 

OB IZ IDU N A R A V O S L O V E N G A V O D N I K A PO Š T U R M O V C I H 

Ce bi to knjigo imeli že prej... 
v 

"Cas za rešitev dravske loke seje mogoče že iztekel, 
nekateri procesi v obrečnem poplavnem gozdu so 
dosegli točko, s katere vrnitev ni več mogoča; mnoge 
procese bi bilo še mogoče zaustaviti s takojšnjim in 
dobro zastavljenim programom renaturizacije. 
Vsakič, ko bomo tiho obiskali Sturmovce, se bomo 
lahko prepričali, kako je z njimi. Za takšne Stur
movce, kakršni so bili na dan zadnje vožnje mark-
ovskega broda, bo potrebno stoletje. Živeči jih ne 
bomo dočakali. Morda naši zanamci?" 

F^T^^Iako končuje ^ po-
I glavje o Štur-
• movcih, največjem 
I zavarovanem preo-

- A . Stanku loke v 
Sloveniji, o območju med Dravo 
in Dravinjo, Ptujskim jezerom in 
šturmovskima Studenčnieama, 
eden od treh avtorjev knjige Kra
jinski park Štumiovci Borut 
Štumberger. Knjiga je pred krat
kim izšla pod prokroviteljstvom 
ptujskega sekretariata za^ 
družbene dejavnosti. ] 

Le redko se zgodi zgodi, da ob 
skrbi za varovanje kulturne 
dediščine izide še kakšna) 

pomembna publikacija, ki govori 
o varovanju naravne dediščine. 
Še posebej v ptujski občini. To je 
razumljivo, saj staro mestno je
dro, arheološke izkopanine in 
gradove vidimo na našem 
območju kar na vsakem koraku, 
drugače pa je , ko naj bi 
neizkušeno oko opazilo razliko 
med naravnimi vsakdanjostmi in 
naravnimi dragocenostmi, 
zanimivostmi in znamenito.stmi. 

Z omenjeno knjigo prihaja 
spoznanje, da so Šturmovci - svet 
med Dravinjo in Dravo, pred
vsem pa nekdanje poplavno 
območje Drave p red g rad njo jez

era in takrat naravno povezano z 
Dravo - območje nečesa 
čudežnega in posebnega. Reko 
so vkalupili v jezero in strugo, 
svet, kije ostal, pa bo, če ne bo us
trezne naravovarstvene zaščite 
ali celo ranaturizacije, pričel izu
mirati. Postal bo še ena kmetijska 
.stepa, ki ne bo nikogar zanimala, 
ali pa še eno območje, pozabljeno 
do vseh, kjer gospodarijo gra
mozni tatovi in odlagalci odpad
kov. 

Na to nevarnost opozarjajo 
tudi avtorji knjige - vsi mladi in 
strokovno uveljavljeni naravos
lovci: biolog Iztok Geister, bo
tanik Mitja Kaligarič ter 
domačin in že mednarodno 
uveljavljen preučevalec ptic 
Borut Štumberger. 

Da je v Šturmovcih nekaj 
čarobnega in izvirnega, so najbrž 
vedeli že prejšnji oblastniki, saj so 
leta 1979v ptujski skupščini spre
jeli odlok o varovanju tega dela 

naravne dediščine. Toda eno je 
birokratski sklep, drugo pa de
janska zaščita območja. A kako bi 
birokrati lahkovedeli, kaj je treba 
zaščititi, če ne vedo, kaj so 
resnična bogastva Šturmovcev? 
No, zdaj opis številnih redkih in 
ogroženih ptic, ki tam gnezdijo, 
imamo, prav tako lahko 
spoznamo, da so loke Šturmovca 
nekaj posebnega in da tam na
jdemo tudi vrsto zanimivih 
ra.stlinskih vrst. Še največ, kar 
Šturmovcem pripisujejo, pa je 
podoba krajine, občutki, ki jih v 
nas zasanja obisk tega skrivnost
nega sveta. 

Zdaj je torej tudi tistim, ki 
občutka za lepo in naravo nimajo, 
mogoče s knjigo Krajinski park 
Šturmovcidokazati ,da tam nekaj 
je. Če bodo ta "nekaj" ljudje s tega 
območja tudi želeli obvarovati in 
pokazati šedrugim,paježedruga 
zgodba. 

Darja lAikman Zunec 

Naslovnica naravoslovnega vodnika po krajinskem parku 
Šturmovci. Knjigo poleg vsega drugega odlikujejo izvrstne 
barvne fotografije. 

Program javnih del za leto 1994 
J a v n a d e l a n a o b m o č j u o r m o š k e o b č i n e z a . l e t o 1 9 9 4 

v k l j u č u j e j o š t i r i p r o a r a m e , k i j i h b o i z v a i a l o t r i i n t r i d e s e t 
n e z a p o s l e n i h o s e 5 . N a d a ! e v a l i b o d o l a n s k o l e t o zlčlfa a r h e o l o š k a i z k o p a v a n j a v G ; a b a h p r . S r e d i š č u 
n u d i l i g o s p o d i n j s k o p o m p c s t a r e j s i r r t n a d o m u m c i s t a h 
d i v j a o c i l a g a l i š c a s m e t i . N o v o s t z a 1 9 9 4 - l e t o J e s a m o 
v n o s k n j i ž n i č n e g a g r a d i v a v r a č u n a l n i k z a p o t r e b e 
o r m o š k e k n j i ž n i c e . 

Pri artieoloških izkopavanjih so že 
lansko leto tik pod površino našli kar 
120 grobov. Strokovni ekipi Pokrajin
skega muzeja Ptuj In Narodnega 
muzeja iz Ljubljane po doslej odkritih 
najdbah trdita, da gre za na
jobsežnejše grobišče v Sloveniji. 
Ekipi domnevata, da je mogoče 
pričakovati okoli tisoč grobov, 
cerkveni objekt in slovansko nasel
bino. Za nadaljevanje del bodo potre

bovali devet delavcev pete stopnje 
izobrazbezapribližno36delovnihdni. 

Gospodinjsko pomoč na domu za 
starejše izvajajo prek javnih del v 
Ormožu že od začetka junija 1991. V 
dveh letih in pol je bilo v projekt 
vključenih 28 gospodinj, ki so skrbele 
za 56 starostnikov, pri katerih so 
potrebni vsakodnevni obiski zaradi 
onemoglosti in slabega 
zdravstvenega stanja. Zaradi velikih 

potreb bodo ta javna dela nadaljevali 
tudi letos. Na podlagi ocene izvajalca 
del, to je Centra za socialno delo 
občine Omiož, bodo pri projektu 
zaposlili osemnajst žensk, lahko pa 
tudi moških. Center za socialno delo 
nadzira izvajanje pomoči, organizira 
sestanke, na katerih se gospodinje 
seznanijo z novostmi in izmenjujejo 
izkušnje, ter svetujejo pri reševanju 
morebitnih problemov in težav. 

Čiščenje divjih odlagališč je v lan
skem letu v okviru javnih del potekalo 
šest mesecev. Očiščenih je bilo 
sedemintrideset odlagališč - sedem v 
krajevni skupnosti Sveti Tomaž, po 
štiri v velikonedeljski, ormoški, mik-
lavški in ivanjkovski, pet v podgorski, 

devet v središki in dve na območju 
krajevne skupnosti Kog. Za izvedbo 
projekta bodo zaposlili pet oseb s pn/o 
in dmgo stopnjo izobrazbe. 

Program javnih del za vnos gradiva 
v računalnik za potrebe ormoške 
knjižnice je letošnja novost. Lani je 
onnoška knjižnica dobila od Min
istrstva za kulturo računalnik in v letu 
1995 mora v celoti preiti na 
računalniško vodeno izposojo, to pa 
pomeni vnos več kot štirideset tisoč 
enot. Glede na dodatni obseg dela la
hko z redno zaposlenimi Knjižnica 
Onmož opravi le polovico dela, zato je 
potrebno v okviru javnih del dodatno 
zaposliti nezaposleno osebo s peto 
zahtevnostno stopnjo izobrazbe. Pro
jekt bo trajal predvidoma enajst me
secev. 

Vida Topolovec 

Znova prepoved lova rib 
* . . Predsedstvo Ribiške družine Ptuj je bilo že lani prisiljeno 

zaščititi nekatera ribolovna območja v Dravi zaradi pretira
nega odlova. Pravo ribiško "mesarjenje" seje ponovilo tudi le
tos. Gre za odlov na desetine kilogramov dravskih rib, kar je 
seveda skregano z ribiško etiko, pa tudi z ribiškimi pravili. 
Gospodarju družine tako ni preostalo n iČ drugega, kot da pred
sedstvu predlaga zaporo nekaterih ribolovnih voda. Tako je po 
sklepu predsedstva Ribiške družine Ptuj zaprto za vse načine 
ribolova območje v Vičanskera kotu v reki Dravi - pod Punti-
gamom ter odtočni kanal Srednje Drave i od mostu vZlatoličju 
navzdol v dolžini 500 metrov. Prepoved ribolova, ki jo bodo 
seveda nadzirali in proti kršiteljem ukrepali, bo veljala do prek-
lica. 

Ukrep, ki gaje sprejelo predsedstvo Ribiške družine Ptuj, je 
bil vsekakor nujen, meče pa slabo luč na disciplino in (xigovor-
nost članov družine, ki bi šele z upoštevanjem pravil in hu
manim odnosom do narave dokazali, da so ribiči obenem tudi 
varuhi življer\ja v vodi in jih pri ravnanju ne vodijo zgolj lovska 
strast in materialne koristi. 

JB 



OBISKALI SMO ROMSKO NASELJE V HRVAŠKEM TRNOVCU 

Kako priti na slovensico stran 
v predprazničih dneh sov pre$i\jih čas ih naše hiše radi obiskali 

Romi. Moški so igrali novoletno kolednico, ženske pa so nam iz 
dlani, kavnih skodelic, kart ali kar tako napovedale, k ^ nas čaka 
v prih^j^jočem letu. Nekatere gospodii\je so j im vedno odprle 
hišna vrata svojega toplega doma, drugi pa soj ih spodili. Vendar 
Romi tega ne vzamejo za hudo in poskusijo srečo kje drugje. 

Z osamosvojitvijo Slovenije so 
se obiski Romov zaradi državne 
meje zmanjšali, še posebej v oko
lici Ormoža in Ptuja, kamor so 
prihajali s hrvaške strani. Da bi 
bolje spoznali probleme in 
življenje Romov, smo obiskali 
romsko naselje v hrvaškem 
Trnovcu. 

SPREJELI S O N A S Z E L O 
PRIJAZNO 

Ko smo se približevali naselju, 
ki je kot običajno precej odmak
njeno, smo se ukvarjali z mislijo, 
kako nas bodo sprejeli, saj kakor 
so jim drugi dajali različna imena 
(Romi, Cigani ...), tako so jim 
pripisovali različne lastnosti, 
čeprav nekaterih niso imeli. 
Romi, ki imajo v sebi še vedno 
prvobitni nomadski duh, so si 
poiskali ob prihodu v naše kraje 
pr imemo mesto v zatišju gozda, 
pod mostovi ali ob rekah. V 
zadnjih letih so prilagodili 
arhitekturo svojih hiš oklju, kjer 
žive, zato so začeli zidati iz opek. 
Tudi v naselju, ki smoga obiskali, 
smo videli zidane hiše in nekatere 
so bile prav lične. Povečini so v 
vseh romskih zaselkih v Sloveniji 
priključeni na vaške vodovode, 
tako da je voda^ ki jo uporabljajo, 
neoporečna. Se vedno pa je 
ostalo odprto vprašanje sanitarij 
in kanalizacije. 

Prebivalci v Trnovcu so nas 
sprejeli zelo prijazno. Hitro smo 
postali prijatelji in brez kakršnih 
koli pomislekov ali predsodkov 
sp nas povabili v svoje domove. 
Človeku je kar malce nerodno, 

saj mi ponavadi najdemo sto 
razlogov, zakaj jih ne spustimo 
čez hišni prag. Ko smo povedali, 
da prihajamo izSlovenije in kaj je 
namen našega obiska, je bilo nji
hovo navdušenje še večje. O svo-
j ihproblemihsogovori l iodkri to-
in v slovenščini. 

S L O V E N C I S O N A S ! 
P R I J A T E U I 

"Slovenci ste dobri in naši pri
jatelji, zato smo se tudi naučili 
vašega jezika," pravi Romkinja 
Eva in nadaljuje: "Desetletja ste 
mi nudili vse življenjske 

Romsko naselje Trnovec v zimski obleki. 

potrebščine, da sem preživela pet 
otrok. Zelo rada sem šla na 
obiske po cerkvenih praznikih; 
takrat je veliko hrane odveč in 
Slovenci jo radi poklonijo. Sedaj 
imam že poznanev okolici Ptuja -
v Moškanjcih,Mezgovcih in Dor-

navi. Rada grem in največkrat 
imajo že pripravljena oblačila in 
druge stvari. Se posebej se 
obiskov veselijo naši otroci." 

"Za nas je osamosvojitev 
Slovenije in Hrvaške prinesla 
precej omejitev, saj ne moremo 
prestopiti slovenske meje. Poli
cisti od nas zahtevajo delovne 
vizume in podobno. Imajo sto ar
gumentov, samo da nas ne 
spustijo čez mejo. Na Slovenijo 
pa smo še vedno navezani, saj 
smo nekateri imeli redne službe 
ali smo pomagali kmetom pri nji
hovih opravilih. Res, da smo naj
večkrat za plačilo dobili samo 
hrano, vendar smo se s tem strin
jali. Saj hrano potrebujemo in je 
čisto vseeno, ali nam jo dajo oni 
ali jo moramo kupiti. Ni pravično, 
da nas ne spustijo k vam, čeprav 
imamo vse potrebne dokumente. 
Pravijo, da v Sloveniji prosjačimo 
in krademo. Ker nas razmere naj

večkrat prisilijo, res prosimo. 
Seveda pa smo tudi Cigani samo 
ljudje in mogoče resvčasih kateri 
kaj ukrade," zelo razburjeno in 
užaljeno pripoveduje Rudi. 

Potem nam kar v zboru pri

povedujejo, da so prisiljeni 
prestopati mejo po skrivnih po
teh. Tudi v visokem snegu 
skrivoma prestopijo zeleno mejo 
po gozdovih, tudi po celcu. "Naj
večkrat gremo na pot zelo zgodaj, 
ob štirih, in če nas zaloti policija, 
ostanejo naši otroci lačni tudi po 
več dni ... Zato moraš biti zelo 
spreten, dajimzbežiš. Premočeni 
in premraženi potujemo potem 
do slovenskih vasi. Seveda se tudi 
na vlaku stvari zapletejo, in če 
imašsrečo, dobišvozovnico. Tudi 
denar ti ne pomaga. Povsod nas 
obravnavajo kot drugorazredne." 

RAZLIK 
mtmmmmimmmmmmimmmmmmssmimi 

Ker ima platno in škarje o 
prestopu meje v rokah obmejna 
policija, smo obiskali tudi njih. 
Komandir Obmejne policije v 
Središču ob Dravi Darko Najvirt 
je povedal: "Prehajanje ljudi čez 
državno mejo pri nas določata 
Zakon o tujcih in Zakon o 
nadzoru državne meje. Oba 
slovenska predpisa sta iz leta 
1991. Rome iz sosednje Hrvaške 
obravnavamo popolnoma enko 
kot vse druge tujce. Vedeti 
moramo, da s tem, ico ima tujec 
državno listino za prehod čez 
mejo, še ne izpolnjuje vseh 

potrebnih pogojev za vstop v 
državo. Deseti člen Zakona o tuj
cih namreč govori o zavmitvenih 
razlogih. Ti dovoljujejo zavrnitev 
kljub vsem ustreznim dokumen
tom. Pri izpolnjevanju zakonov 
ne delamo razlik med romsko 
populacijo in drugimi tujci. Ker 
pa Romi velikokrat nimajo 
potrebnih sredstev za 
preživljanje in vzrokov za vstop v 
Slovenijo,j ihnamejires moramo 
zavrniti. Pri svojem delu 
upoštevamo predpisane zakone, 
in če izpolnjujejo vse pogoje, la
hko brez težav pridejo na sloven
sko stran." 

R O M S K O V P R A Š A N J E Š E 
Z D A L E Č NI R E Š E N O 

Na območju celotne Slovenije 
naj bi romsko problematiko 
obravnavala in reševala Zveza za 
združevanje Romov. Volja 
večine Romov je drugačna: ne 
priznavajo Zveze Romov in ne 
statusa etnične skupine. Pri 
reševanju nacionalne pravice 
Romov nima nihče pravice 
odločati o njihovi bodočnosti ali 
kakorkoli vsiljevati svojih na
zorov in svoje volje razen Romov 
samih. Iz nastopa Romov je raz
vidno, d a j e razvoj in ohranjanje 
jezika, kulture in drugih etničnih 

značilnosti ena temeljnih nalog, 
ki romsko skupnost čaka v pri
hodnosti. 

Romi trdijo, da če je Slovenija 
dežela, v kateri živijože tisočletja, 
so lahko le enakopravni s 
Slovenci ali kvečjemu nacionalna 
manjšina, kot so Italjani in 
Madžari, ki živijo tukaj. Menijo, 
da jim to pripada, kajti otroci 
obiskujejo slovenske šole in 
poleg matemega govorijo 
slovenski jezik, delajo v sloven
skih ustanovah in podjetjih ter 
živijo za slovensko družbo in 
slovenski obstoj in čas. 

V občinah, kjer živijo Romi,.so 
občinski upravni organi terdruge 
javne ustanove še posebej v 
zadnjih dvajsetih letih delovale 
zlasti na področju iskanja 
možnosti za zaposlovanje Ro
mov ter pri načrtovanju 
izboljšanja stanovanjskih razmer 
romske populacije. 

V ustavi pravice Romov zago
tavlja poseben člen, vsebinsko pa 
naj bi jih razdelal ustvani zakon. 
Pri zakonski opredelitvi pravic 
romske etnične skupnosti so 
pomembna zlasti vpra.šanja 
območja, kjer naj veljajo posebne 
pravice, namenjene ohranjanju 
etničnih značilnosti Romov, ob
seg in vsebina posebnih pravic, 
predstavništvo in zastopanost 
Romov na lokalni ravni ter or
ganiziranost Romov na državni 
ravni. Podobno kot v drugih 
državah se tudi v Sloveniji kaže 
praktično nepriznan in celo 
pravno neurejen položaj 6000 -
7000 pri nas živečih Romov. 
Vedno , ko je govor o Romih, se 
začnejo stvari zapletati in 
postanejo nerešljive. V borbi za 
kolikor toliko znosno življenje so 
se odpovedali^svojim navadam in 
običajem. Obdajali so se z vsem 
tistim, kar v resnci niso bili, samo 
da bi se obdržali. Romsko 
vprašanje pa še zdaleč ni rešeno. 

Marija Slodnjak 

Otroci s o z a Rome največje bogastvo. 



R A Z V R S T I T E V P T U J S K I H Š P O R T N I K O V 
P O R E P U B L I Š K I H K R I T E R U I 

Kdo je kdo V ptujskem športu 
republiških knter i j ih imajo v k t o š n j e m letu trije ptujski športniki status športnika med

narodnega razreda. T o so atlet Mirko Vindiš , k i j e potrdil ta status tudi v minuli tekmovalni se
zoni in j e v mednarodn i razred razvrščen d o oktobra prihodi\jega leta, d o konca marca pa sta v 
tem razredu še judo i s t Filip Leščak in šahistka Ani ta Lič ina, ki pa lahko pogoje za ohranitev 
razreda še pridobita oz iroma prijavita. V perspekt ivnem razredu j e do marca judoist iz 
Gorišnice Damjan Petek, sicer pa ima trenutno 12 ptujskih športnikov državni razred in 21 mlad
inskega. T a k o j e po podatkih <i)ortne zveze Ptuj razvrščenih skupno 37 ptuj skih športnikov. 

Od lanskega aprila do konca 
marca letos je razvrščenih 30 
športnikov, z lanskim oktobrom 
pa se jim je pridružilo še sedem 
novih športnikov, ki jim status 
velja prav tako leto dni, nekateri 
športniki pa so v tem času športni 
status potrdili ali ga spremenili. 
Med sedaj skupno razvrščenimi 
37 športniki dosega pogoje za 
uvrstitev v razrede največ atletov 
- deset, sedem strelcev, štirje 
kolesarji, štirje judoisti iz 
Gorišnice In trije ptujski, trije 
strelci na glinaste golot)e, dva 
igralca namiznega tenisa ter po 
en šahist, kartist in rokometaš. 

Razvrščeni športniki preje
majo tudi občinski športni do
datek. Tako dobijo letos šport
niki mednarodnega razreda po 
13.720 tolarjev mesečno, per
spektivni razred 6.860 tolarjev, 
državni razred 3.430 in športniki 
mladinskega razreda bornih 
L620 tolarjev na mesec. 

KATEGORIZACIJA 
PO RAZREDIH 

Mednarodni: Mirko Vindiš, 
AKPtuj 

Filip Leščak, J u d o klub Drava 

Anita Ličina, Šahovsko 

društvo Lipa 
Perspektivni razred: Damjan 

Petek, Judo klub Gorišnica 
Državni razred: Dejan Doki, 

AKPtuj 

Vanja Kotar, AKPtu j 

Boris Krabonja, A K Ptuj 

Mitja Zaman, Karting klub 
Ptuj 

Igor Rakuša, Trap skeet Ptuj 

Janko Rožmarin, Trap skeet 
Ptuj 

Anton Hlupič, Trap skeet Ptuj 
Janez Š tuhec ,OSZ Ptuj 
Ludvik Pšajd, OSZPtu j 
Alojz Trstenjak, OSZ Ptuj 
Majda Raušl, OSZPtu j 
Bogdan Lešnjak, Judo klub 

Drava 
Mladinski razred: Robert Pre-

log, AKPtu j 

NikoKokot , AKPtu j 

Romana Šega, AKPtu j 

Andrej Petrovič, AKPtuj 

Tanja Rozman, A K Ptuj 

Kristijan Pralija, AKPtuj 

Jože Marin, Judo klub 
Gorišnica 

Miran Plošinjak, Judo klub 
Gorišnica 

Renata Bezjak, Judo klub 
Gorišnica 

Anita Zaje, Judo klub Drava 

Miran Kelner, Kolesarski klub 
Perutnina 

Mitja Mahorič, Kolesarski 
klub Perutnina 

Peter Purg, Kolesarski klub Pe
rutnina 

Roman Križanič, Kolesarski 
klub Perutnina 

Renato Vugrinec, Rokometni 
klub Drava 

Urh Strašek, Namiznoteniški 
klub Petovia 

Petra Mlakar, Namiznoteniški 
klub Petovia 

Marko Kmetec ,NK Aluminij 

Gorazd Selišek, Občinska 
strelska zveza 

Vlado Lovrenčič, Občinska 
strelska zveza 

Dušan Junger, Občinska strel
ska zveza 

Milena Zuuanič 

PLANINSKO DRUŠTVO PTUJ 1953-1993 
Ob 404etnici J 

PD Ptuj je v letu 1993 praznovalo štiridesetletnico. Starost morda res ni 
velika, toda prehojena pot je veličastna. Nismo stari toliko kot nekatera 
druga planinska društva v Sloveniji, ki praznujejo že 100-letnico, pa vendar 
smo ptujski planinci ponosni na prehojeno pot, na vse tisto, kar smo v40 letih 
dosegli. 

V pričujočem zapisu želim spomniti na najpomembnejše trenutke v nas
ploh zelo bogati zgodovini PD R u j . Zavedam se, da ne bom mogel opisati 
vsega, kar so ptujski planinci v tem času počeli in doživljali, da se ne bom 
mogel spomniti vseh, ki so za razmah in uspehe društva pomembni in 
zaslužni. 

Pa saj hočem zgolj reči na splošno: "Ptujski planinci, entuzlasti, hvala za 
vse tisto, kar ste v teh letih dosegli, hvala za vašo požrtvovalnost in zag
nanost, hvala za pedagoško učinkovitost, za vzgojo mnogih rodov dobrih 
planincev in dobrih ljudi (kar planinci tudi so), za pravilen odnos do narave, 
do sočloveka in do samega sebe, hvala za lepote in čudesa, ki sta jih mnogim 
pokazali!" 

Planinsko društvo Ptuj je bilo us
tanovljeno na občnem zboru 25. 
novembra 1953. Pred tem so ptujski 
planinci delovali kot močna planinska 
skupina PD Maribor. Zahajanje v gore 
in osveščena planinska ideja sta v 
Ptuju mnogo starejša, kot je obstoj 
društva. Prav gotovo je vse to obsta
jalo v obdobju med obema vojnama. Že 
takrat so se Ptujčani odpravljali 
preživljat prosti čas v planinski svet. 
Seveda so to bili le redki srečneži. Na
jveč so obiskovali bližnje vrhove 
Slovenskih goric in Haloz. Povzpeli so 
se tudi na Donačko goro, Boč in Po
horje, pa tudi na Savinjske Alpe in 
izjemoma celo na Trî av. 

S prvimi organiziranimi izleti v 
planinski svet so se ziičeli ukvarjati 
posamezni profesorji in povedli v plan
ine ptujske dijake. Vnesti o doživetjih 
teh planincev ino lepotah naših planin 
so se seveda hitro širile. Tako se je 
ziinimanje ptujskih planincev 7xi gor
ski svet stopnjevalo. Ne vemo, ali so 
bili kakšni poskusi, da bi v Ptuju us-1 
tanovili planinsko organizacijo, a ver-̂  
jetno bi ta ideja bila težko realizirana, • 
če nebi prišla iz nemških krogov. Ptuj 
je pač bil tedaj nemškutarsko mesto. 

Planinska dejavnost se je začela 
močneje razvijati v mestu šele po 2. 
svetovni vojni. Svoboda in vsesplošni 
delovni polet stajo vzpodbudila. 

Priprave na ustanovitev ptujskega 
planinskega dmštva so tekle kar 
nekaj časa. Vsaj jeseni 1953 (zapisnik 
"tem ne obstaja) je bil ustanovljen ini

ciativni odbor, kije imel tja nalogo skli
cati ustanovni občni zbor, na katerem 
naj bi se odločilo, ali bo Ptuj imel svojo 
planinsko organizacijo ali ne. 

I Ustanovnega občnega zbora se je 

udeležilo več kot sto planincev in lju
biteljev planin Ptuja. In zbor je 
odločil - kot smo že zapisali -, da se us
tanovi samostojno PLANINSKO 
DRUŠWOPTUJ. 

Ptujski planinci so se od tedaj dalje 
vpisovali v svoje društvo, kar pa ne 
pomeni, da so prekinili sleherno sode
lovanje s sosednjimi društvi. 

Vodstvo PD Ptuj so na začetku 
sestavljali: Alfonz Čurin, predsed
nik. Drago Jošt, podpredsednik, 
Marta Novinšek, tajnica. Mira Pi-
noza, blagajničarka. Ivan Skočir, 
gospodar, Mija Urbas in Jože 

Petrovič, propagandista, ing. Zora 
Lenart, Tone Purg st. in Hilda 
Sršen, člani UO, Lipe Izlakar, pred
sednik, 

Boris Urbančič in 
Mirko Kajžnik, člana nadzornega 
odbora. 

Ustanovitev društva je bila le 
začetek organiziranega dela na po
dročju planinstva v Ptuju. Da bi se 
pokazali uspehi, so morali člani vod
stva krepko prijeti za delo. Največje 
breme je ležalo na ramenih predsed
nika Čurina in propagandistov Urba-
sove in Petroviča. Kljub velikim 
naporom je preteklo skoraj deset let, 
preden se je planinska misel med 
Ptujčani in okoličani udomačila in 
utrdila. 

Ob ustanovitvi se je vpisalo 46 
članov. Ti so sestavili prvi akcijski 
progi'am, ki izpričuje izreden polet. 
Poleg večjega števila izletov v okoliške 
hribe so načrtovali, da bodo v letu 19.54 

izvedli kar 7 tur v Karavanke ter Sav
injske in Julijske Alpe. Večina teh izle
tov je potem odpadla zaradi slabega 
vremena. Poleg organb.acije izletov je 
vodstvo dmštva razmišljalo, da bo 
potrebno pridobiti čim več članstva, 
zato se je PD Ptuj vključilo v okrajno 
gospodarsko razstavo v Ptuju. Na njej 
je izvedlo prvo planinsko predavanje, 
sicer pa so tam improvizirali manjšo 
planinsko postojanko in razstavih 
nekaj alpinističneopreme in fotografij 
gorskega sveta. 

Se nadaljuje 
J.J. 

Grintovci s poija v Komendi 

SAH 

Robert Roškar - absolutni 
zmagovalec turnirjev 

z novoletnim nagradnim turnirjem so šahisti ŠD 
Lipa Ptuj zaključili ciklushitropoteznih turnirjev za 
leto 1993. Na zadnjem se je ponovno zbralo veliko 
število ljubiteljev te šahovske igre. 

M. 
Izdelan je že program mesečnih hitropo-

teznih turnirjev ŠD Lipa za let(j 1994. Prvi lK)že 
jutri, v petek^ 7. januarja, ob 18. uri. Sledijo: 4. 
februarja, 4. marca, 1. aprila (ob 18. uri), 6. 
maja,3.junija,2.septembra,7.oktobra (ob 19. 
uri), 28. oktobra, 4. novembra in 2. decembra 
(ponovnoob 18. uri), zadnji, novoletni, pa bo 2. 
januarja 1995 ob 9. uri. Ljubitelji šaha, vabljeni! 

M 

Med 16 udeleženci je zmagal MK Robert Roškar, 
k i j ezbra l l3 točk inpre je lpoka l ,2 . j eb i l JožeČič l2 , 
3. do 4. Zlatko Roškar in Podkrižnik 11, 5. do 6. 
Lazar in Brglez 10,5,7. Bohak 9,8. do 10. Igor Iljaž, 
Plajnšek in Supančič 8 točk itd. Vsi udeleženci no
voletnega turnirja so prejeli praktične nagrade, 
med njimi tudi najmlajši udeleženec, 10-letni 
Dominik Cvitanič. 

MK Robert Roškar pa je tudi zmagovalec celot
nega turnirja, saj je v desetih nastopih zbral 160 
točk; 2. Jože Čič 145 (10), 3. Zlatko Roškar 127,5 
(11), 4. Gregor Podkrižnik 74,5 (5), 5. Igor Iljaž 45 
(5) itd. 

Najboljšim trem je izročil pokale tehnični vodja 
Rado Brglez, prislužili pa so si še knjižne nagrade. 
Posebna knjižna nagrada je pripadlaše najboljšemu 
mladincu in to je ponovno MK Robert Roškar, ter 
najboljši članici, ki je bila tokrat Silva Razlag (v 
skupnem seštevku za leto 1993je med 29 udeleženci 
osvojila 14. mesto). 

HELENA RIŽNAR PONOVNO PETA 
NA EVROPSKEM PRVENSTVU 

14-letna Članica šahovskegadruštvaLipa Ptuj sije 
z zmago v kvalifikacijah zagotovi la nastop na evrop
skem prvenstvu v pospešenem tempuv kategoriji do 
14 let. Tekmovanje je potekalo v znanem fran
coskem zabaviščnem središču Disneyland 

(približno 20 km od Pariza). Ponovno je osvojila 
odlično 5. mesto, tako kot na evropskem prvenstvu 
z normalnim tempom. Takrat je v prvih sedmih 
srečanjih zbrala 5,5 točke in si delila 2. mesto, takoj 
za kasnejšo zmagovalko Andanovo iz Bolgarije, ki 
je zbrala vseh možnih 8 točk. Žal pa ponovno ni 
vzdržala do konca i n poraza v zadnj i h dve h kol i h sta 
ji prinesla še vedno dobro 5. mesto in s tem 
praktično nagrado. Tako je bila ponovno na
juspešnejša slovenska udeleženka. 

Silva Razlag 

SEKCIJA SPUHLJA AKTIVNA 
VSE LETO 

Zadnja dejavnost Šahovske sekcije Spuhlja je bila 
organizacija božičnega turnirja, mesec pred tem so 
končali hitropotezni turnir, ki je potekal vse leto, 
sicer pa so bili takoali drugače aktivni celotno 1993. 

Božičnega turnirja se je udeležilo kljub snežnemu 
vremenu kar 33 tekmovalcev izSpuhlje in okoliških 
krajev, med njimi 9 mladincev in mladinka. Pok
rovitelj, trgovina Rozi iz Ptuja, in 17 sponzorjev je 
prispevalo toliko nagrad, da nihče od udeležencev 
ni odšel domov praznih rok. Vsem pa so seveda 
zaželeli obilo sreče pri igri in dobrih poslovnih 
rezultatovv tem letu. 

Pod vodstvom sodniškega para Borisa Žlendra in 
Jožeta Voglarja je s 7,5 točke pokal za zmago prejel 
Vladko Roškar pred Brankom Rotom in Janezom 
Verbančičem, ki sta osvojila vsak po 7 točk. Na
juspešnejši mladinec Rok Pišek je bil s 5 in pol 
točkami v skupni konkurenci osmi. 

Vzačetku novembra so končali celoletni hitropo
tezni šahovski turnir, ki se ga j e v sedmih nastopih 
udeležilo 49 šahistov. Zmagal je Franjo Lazar, ki je 
osvojil 44,5 točke, pred Mirkom Kuharjem, 40, in 
Kariom Robnikom, lanskoletnim zmagovalcem, ki 
je osvojil tokrat 23 točk. Pokal bodo podelili na 
občnem zboru šahovske sekcije Spuhlja, ki bo konec 
tega meseca. 

McZ 

MALI NOGOMET 

Uspel turnir NKDrava 
Na tradicionalnem novoletnem turnirju N K Drava j e nas

topilo 21 ek ipz okoli 150 nastopajoč imi. T e k m o v a n j e v dvoran
skem nogometuje lahko zelo zanimivo, vendar na Ptuju z a z d a j 
še n imamo ustreznih pogojev. Ideja NK Drava j e zelo dobra, 
vendar bi turnir morali v bodoče pripraviti na dvoranskem 
igrišču, obdanem z zašč i tno ograjo. 

Glavna favorita pred tek
movanjem sta bili ekipi Poetovio 
in Party club 54. Morda so bili 
Ptujčani preveč prepričani, da 
bodo zlahka opravili z gosti, to pa 
se jim je krepko maščevalo. 

Mlada in nadarjena ekipa 
kadetov Drave, je igrala všečno in 
se visoko uvrstila. Na malem 

prostoru prihajata Cio veljave nji
hovo tehnično znanje in domisel
nost (R. Šoštarič, D . Vogrinec in 
S. Goj košek). 

Finalni obra čunisobil izelomi-
kavnipravzategadelj ,kerjebiloo 
prvem favoritu težko govoriti. 
Zato ni presenetljivo, da so zma
gali igralci Majolike iz Vidma. 
Drugo mesto je pripadlo ekipi 

Mesarija Fekonja iz Voličine in 
tretje Kovinostrugarstvu Za
muda. Prvi strelec turnirja je bil 
Glažar(Kovinostr . Zamuda) , na
jboljši vratar pa Zemljak (Ma-
jolka). 

Turni r je pokazal, daje v Ptuju 
izredno zanimanje za nogomet. 
Podobne turnirje bi kazalo or
ganizirati ševečkratinjih izvesti v 
več dneh. 

Pohvala gre organizatorjem in 
odličnemu sodniku Janku 
Vogrinčiču. 

Ivo Kornik 

DRŽAVNO PRVENSTVO V MALEM NOGOMETU 
Prvo dejanje - žrebanje 

8. januarja ob 11. uri bodo Ptujske toplice oz . tamkajšnje 
gost išče A prizorišče žrebanja za III. državno prvenstvo regis
triranih klubov malega nogometa . 

Fredija Kmetca imajo mnogi za izrednega 
poznavalca in organizatorja malonogometnih tek
movanj. Za Tednik je povedal: "Za naslove III. 
državnega prvaka se bo pomerilo osem ekip -
prvakov svojih medobčinskih nogometnih zvez. Na 
)olfinalnih turnirjih, na katerih je sodelovalo več 

Murska Sobota 
Gorica in M N Z 
54." 

kot sto moštev, se jih je vzaključni 
del uvrstilo tehle osem: M N Z 
Ljubljana - K M N Inženiring Šar-
bek; M N Z Koper - KMN Biba 
Portorož; M N Z Gorenjska -
KMN Marmor Stripy; MNZCel je 
- KMN Šport club Velenje; M N Z 
Maribor - K M N Carioke; M N Z 

- K M N Križevci; M N Z Nova 
Ptuj - K M N Poetovio - Party club 

Ivo Kornik 

Verhančiču plaketa športnika 
športna zveza Slovenije je ob koncu leta podelila 60 plaket na

jboljšim športnikom in trenerjem. Od ptujskih športnikov je med njimi 
samo motorni pilot Tomi Verbančič, in sicer za osvojeno tretje mesto 
na svetovnem prvenstvu v Čilu. 

M c Z Tomi Verbančič 

Š P O R T V A B I 
# ŠAH - V soboto bo v OŠ Mladika občinsko tek

movanje posameznikov in po.sameznicv šahu. Dek
lice in dečki bodo nastopili v štirih kategorijah. 
Pričetek tekmovanja bo ob 8. uri. 

• TEKMOVALNO PLAVANJE - Plavalni klub 
Toplice Ptuj namerava ponovno gojiti tekmovalno 
plavanje. Vabi dečke in deklice med 8. in 11. letom 
pa tudi starejše, da se prijavijo v športno šolo, ki bo 
podlaga za kasnejše tekmovalno plavanje. Prijave 

sprejemata predsednik kluba Franjo Rozman (tele
fon 771-168) in tehnični vodja Samo Glavnik (778-
311). 

• PLAVALNI TEČAJI - Ptujski plavalni klub 
organizira tudi tečaje za neplavalce. Zaenkrat le za 
odrasle oziroma tiste, ki so pripravljeni priti v 
toplice ob 20. uri, pripravljajo pa se tudi na tečaj v 
ustreznejšem terminu za otroke. Prijavite se lahko 
na zgornji telefonski številki. 
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Predpisi p lonečkem 
turizmu 

RAZLIČNOSTI v PTUJSKI IN ORMOŠKI OBČINI 
Pod pojmom "kmečki turizem" r a z u m e m o opravljanje vs:y 

ene storitve, ki spada med gost inske dejavnosti in ki j o nudijo v 
kmečkih gospodarstv ih , te pa zato i m e n u j e m o turist ične 
kmetije. Gos t inska dejavnost j e po Zakonu o gos t inskih de
javnost i (Ur. l ist S R S št. 42 /73 ,29 /86) : priprava h r a n e i n pijače, 
strežba s hrano in pijačo ter sprejemai\je gostov na 
prenočevanje ( l . č l e n ) . 

Z A K O N O G O S T I N S K I D E J A V N O S T I 
v 2. odstavku 2 člena Zakona o gostinski dejavnosti je določeno, da 

lahko tudi občan opravlja gostinsko dejavnost ob pogojih, ki jih 
določata Zakon o gostinski dejavnosti in Obrtni zakon. Stari Obrtni 
zakon jebil objavljen v Ur. l istuSRSšt. 26/73, l /79,prečiščenobesedilo 
pa v št. 15/86, sedaj veljavni - imenujmo ga novi Obrtni zakon - pa je 
objavljen v Ur. listu SRS št. 35/88,24/89. 

Pod pojmom "občan" so v zakonu po mojem mnenju mišljeni: pok
licni privatni gostilničar, privatnik, ki v svojem gospodinjstvu nudi gos
tom hrano, prenočišče itd., ter kmet, ki se z gostinstvom ukvaija na 
svoji kmetiji kot z dopolnilno dejavnostjo. 

P R A V I L N I K I 
Zakon o gostinski dejavnosti v členih 12 in 13 pooblašča zadevnega 

republiškega ministra, da: 

1. izda predpis o minimalnih tehničnih pogojih, ki morajo biti 
izpoljeni, da se lahko sprejemajo gostje na prenočevanje ter da se jim 
lahko pripravlja hrana in pijača v gospodinjstvu in kmečkem gospo
darstvu; 

2. predpiše zdravstvene pogoje za osebe, ki opravljajo gostinske sto
ritve; 

3) predpiše sanitamo-higienske pogoje za opravljanje gostinske de
javnosti. 

V 2. odstavku 12. člena pa Zakon o gostinski dejavnosti pooblašča 
občinska skupščine, da lahko s svojimi predpisi za posamezna 
območja določijo še dodatne tehnične pogoje poleg pogojev, kijih za 
kmečki turizem določi pristojni republiški minister. 

Za opravljanje kmečkega turizma je potrebno zlasti poznati Pravil
nik o minimalnih tehničnih pogojih za sprejemanje na prenočevanje 
ter za pripravo in strežbo hrane in pijače v gospodinjstvih in kmečkih 
gospodarstvih (Ur. list SRS št. 11/75, 15/88). V tem pravilniku je 
zapisano, da smejo turistične kmetije sprejemati goste na 
prenočevanje v svojih stanovanjskih in gospodarskih prostorih ter 
nuditi gostom in abonentom hrano in pijačo. V neposredni bližini 
stanovanjskega ali gospodarskega polopja pa smejo oddajati prostor 
za kampiranje. 

Vse opisane storitve pa smejo opravljati le, če so izpolnjeni: 

a) vsi minimalni tehnični pogoji, predpisani s cit. pravilnikom, ki 
določa, n.pr., kakšne morajo biti zgradbe, kako morajo biti oprem
ljene, kakšni morajo biti prostori, stranišča, sobe za prenočevanje, 
prostori za pripravo in strežbo hrane in pijače, kako mora biti oprem
ljen prostorza kampiranje itd. 

b) zadevni predpisi iz Obrtni zakon 

PREKRŠKI IN D E N A R N E K A Z N I P O Z A K O N U 
O G O S T I N S K I D E J A V N O S T I 

v 19. čl. Z G D so določene denarne kazni za občane, med katere je , 
po mojem mnenju, šteti tudi kmeta,ki seukvarja skmečkim turizmom, 
če stori tale prekršek: 

a) če opravlja gostinsko dejavnost v prostorih, ki ne ustrezajo pred
pisanim tehničnim pogojem glede zgraditve, ureditve al i opreme ali ne 
ustrezajo predpisanim sanitetno-higienskim pogojem; 

b) če vzame za opravljanje gostinskih storitev koga, ki ne izpolnjuje 
predpisanih zdravstvenih pogojev; 

c)če cen za gostinske storitve nima napisanih navidnem mestu ali če 
zaračunava potrošniku gostinsko storitev po višji ceni od tiste, k i je 
napisana. 

Višine denarne kazni za navedene prekrške ne navajam, ker je bila 
doslej že večkrat spremenjena (povišana) in verjetno še bo. 

O B R T N I Z A K O N 
č len 97 oziroma pozneje čl. 107 starega Obrtnega zakona (Ur. list 

SRS št. 1/79,15/86) določa, da sm e kmet v svojem kmečkem gospodar
stvu sprejemati na prenočevanje goste ter jim nuditi hrano in pijačo v 
skladu s predpisi in pod pogoji, ki jih določa občinska skupščina. V 
prvem odstavku 115. čl. novega Obrtnega zakona (Ur. list SRS št. 
35/88), ki dopušča kmetu, da sme v svojem kmečkem gospodarstvu 
sprejemati goste na prenočevanje in jim nuditi hrano in pijačo, če 
izpolnjuje minimalne tehnične in sanitarne pogoje, določene z Zak
onom o gostinski dejavnosti, pa ni več pooblastila občinski skupščini, 
da bi določila pogoje za opravljanje kmečkega turizma. 

PREKRŠKI IN D E N A R N E K A Z N I P O O B R T 
N E M Z A K O N U 

Po mojem mnenju prideta pri opravljanju kmečkega turizma v 
poštev določbi čl. 152 točka 2 in 3 sedaj veljavnega Obrtnega zakona 
(Ur. list SRS št. 35/88), ki predvidevata denarno kazen, če kdo stori 
prekršek s tem, da; 

a) sprejema goste na prenočevanje in hrano, ne da bi to priglasil 
občinskemu upravnemu organu ali bi to dejavnost opravljal v 
nasprotju z zakonom; 

b) v roku 15 dni po prenehanju dejavnosti ne predloži dovoljenja za 
opravljanje dejavnosti pristojnemu občinskemu upravnemu organu, 
ki mu ga je izdal, da ta na njem označi, da je prenehalo veljati. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Turistična priznanja za Poienšak, 
ptujske m ormoške gostince 

v zimskem vrtu hotela Orel je bila 28. decembra slovesna podelitev 
priznanj s področja turizma, ki s tajo organizirala Mariborska tur
istična zveza in Turistična zveza Slovenije. Mariborska turistična 
zveza je v letu 1993 nagradila s priznanji več ptujskih in ormoških 
gostincev. Turistična zveza Slovenije paje s častnim zlatom znakom 
nagradila Turistično društvo Polenšak. 

Pisno priznanje so prejele gostilne Šegula in Bakhosov hram iz 
Ptuja, Gorca in vinoteka En hribček iz Jeruzalema. Priznanje z bro
nastim znakom je Mariborska turistična zveza dodelila gostilni Pri 
Tonetu iz Ptuja in gostilni Pri kostanjih iz Lovrenca na Dravskem 
polju, priznanje s srebrnim znakom so prejeli gostilna Zlata goska iz 
Ptuja, Motel Podlehnik in gostilna Prosnik iz Ormoža, priznanje z zla
tim znakom Mariborske turistične zveze pa je za leto 1993 prejela 
restvracija Ribič iz Ptuja. 

Polenške turistične prireditve so zelo odmevne 

Eno najstarejših in najbolj dejavnih turističnih društev v ptujski 
občini - turistično društvo Polenšak - pa je Turistična zveza Slovenije 
nagradila s častnim zlatim znakom. Priznanje so takole obrazložili: 
"Že trideset let se v času zorenja žita razplamti delovni in ustvarjalni 
nemir članov turističnega društva na Polenšaku v Slovenskih goricah. 
V tem času člani društva pripravljajo vsakoletno prireditev Praznik 
žetve z razstavo kruha in pogač. Za Mimico Šegula, ki je društvo 
uspešno vodila celih 25 let, in Stanko Kovačič je p red se dni kovanje 
prevzela Prida Brenčič. Člani društva so se v teh letih vključevali v vse 
pomembnejše turistično-etnološke prireditve v slovenskem prostoru. 
V društvu so aktivno delovale predice in narodne pevke ter kmečke 
gospodinje, ki znajo pripraviti številne dobrote iz krušne peči. Člani 
društva že nekaj let vlagajo izjemne napore za dograditev svojega tur
ističnega doma in se aktivno vključujejo v številne aktivnosti za 
ureditev svojega kraja." 

Priznanja Mariborske turistične zveze in Turistične zveze Slovenije 
so za ptujske in ormoške gostilne ter Turistično društvo Polenšak nova 
spodbuda in hkrati obveza, da bodo tudi v bodoče po najboljših močeh 
sodelovali pri oblikovanju turistične ponudbe tega območja. Ključdo 
gostov in večjega turističnega obiska je v kakovosti, za katero si pre
jemniki priznanj nenehno prizadevajo. 

MG 

KRVODAIALCI 
21. DECEMBRA - Franc Jurgec, Volkmeijeva 9, Ptuj; 

Franc Čuček, Biš 20, Trnovska vas; Francka Polanec, Pla-
car 65, Destrnik; Branko Kos, Praprotnikova 12, Ptuj; 
Danica Žižek, Volkmerjeva 9, Ptuj; Milan Breg,Krčevina 
pri Vurberku; Janez Kozel, Potrčeva 4, Ptuj; Bruno 
Krajnc, Nova vas 75; Milan Herga, Drstelja 29, Destrnik; 
Milan Zajšek, Dobrina 69, Žetale; Marta Čeh, Dragovič 
54, Juršinci; Valentin Tumšek, Spuhlja 68/b; Andelo 
Maračič, Ul. 5. prekomorske 2, Ptuj; Ema Murko, Vin-
tarovci 23, Destrnik; Ivan Kukovič, Suha Veja 7, Ptuj; 
Branko Repič, Videm 24/a; Ivan Vidovič, Barislovci 1 l/a, 
Lovrenc; Mihael Bohanec, Zagorci 53, Juršinci; Franc 
Gabrovec, Ul. 25. maja 19, Ptuj; Zlatko Hojnik, Zamušani 
22/b, Gorišnica; Alojz Zelenik, Natašina pot 5, Ptuj; 
Zdenka Godec, Draženci 21/d; Jože Pernek, Velika 
Vamica 18; Ema Repec, Tržeč 19/a; Renata Mernik, 
Mestni Vrh 7; Milan Krajnc, Grajena 36; Anita Slana, Sto-
jnci 102; Brigita Krajnc, Kajuhova 1, Ptuj; Franc Šumen-
jak, Prerad 37, Polenšak; Gabrijela Reihs, Moravci 116/a, 
Mala Nedelja; Vladimir Fras, Hlaponci 25/a, Juršinci; 
Jožica Starčič, Markovci 26/a; Vinko Toš, Vitomarci 7; 
Silva Kokot, Pohorje 17, Cirkulane; Darinka Ploj, 
Kraigherjeva 20, Ptuj; Cvetko Mohorko, Ul. Šercerjeve 
brigade, Maribor; Stanko Rihtarič, Stojnci 79, Markovci; 
Janez Lončarek, Seliškarjeva 20, Ptuj; Roman Kociper, 
Mihovce 57/b, Cirkovce; Ivan Črešnik, Kajuhova 1, Ptuj. 

23. DECEMBRA - Marijan Kocmut, Rotman 40, 
Juršinci; Ivan Bezjak, Prvenci 5/d, Markovci; Mladen 
Raca, Tovarniška 6, Kidričevo; Miran Valenko, Draženci 
10/b; Silva Simonič, Gomilci 7, Destrnik; Ivan Auer, Po-
brežje 15l/a, Videm; Marjan Peteršič, Dornava 85/b; 
Franček Ljubeč, Zagojiči 27, Markovci; Branko Petek, 
Mezgovci 39; Zvonko Ulaga, Videm pri Ptuju 35; Dušan 
Lesjak, Zelenikova 2, Ptuj; Stanko Petek, Moškanjci 61/c, 
Gorišnica; Marija Mesaric, Kraigherjeva 25, Ptuj; Majda 
Ljubeč, Nova vas pri Markovci h; Branko Verlak, Stojnci 
8/a, Markovci; Kristina Zajšek, Hajdoše 60/a; Jožica 
Ratek, Vintarovci 8, Destrnik; Betka Meglic, Markovci 
21; Branko Žuran, Ul. 5. prekomorske 5; Martin Brec, 
Volkmerjeva 7, Ptuj; Franc Kramberger, Placar 69/a, De
strnik; Brane Kolednik, Pobrežje 91, Videm; Franc 
Grimšič, Krčevina pri Vurberku; Ivica Horžič, Panonska 
5, Maribor; Stanko Fridauer, Lancovavas67, Videm; Šte
fan Stergar, Dvorjane 9, Sp. Duplek; Nives Ovčar, Majski 
Vrh 29/a, Videm; Stanko Sagadin, Prepelje 20, Starše; 
Branko Lorbek, Ul. 5. prekomorske 13, Ptuj; Darko Kme-
tec. Prazna ul. 9, Maribor. 

V vrtu 
Pozimi, okrog novega leta, se 

običajno vremenske razmere 
tako ustalijo, da nas v kakšnem 
toplejšem sončnem dnevu že 
pritegne v vrt. 

V SADNEM VRTU se najde 
delo vvsakem času. Četudi vreme 
ni najbolj prijazno, se lahko 
ukvaijamo z manjšimi ze
meljskimi deli. Čestokrat je 
potrebno v vrtu kaj zasipati, po
ravnati ali globoko prekopati . 
Tudi če v sadovnjaku leži snežna 
odeja ali pa je rahla zmrzal, lahko 
krčimo stara, izrojena drevesa in 
kopljemo sadne jame za obnovo 
ali podsajevanje. 

V toplejših in sončnih zimskih 
prijaznejših dnevih že lahko 
pričnemo rez in nego sadnega 
drevja. Čeprav na ostrejšo zimo 
še čakamo, se ni bati, da bi dre
vesa, ki smo jih že obrezali, 
pomrznila. V tem ča.su lahko 
režemo le starejše sadno drevje, 
to pa je že tako utrjeno, da 
kljubuje tudi nekoliko nižjim 
temperaturam in redkokdaj 
zmrzne. Sicer pa obrezano drevo 
ni ničbolj občutljivo zazmrzal kot 
neobrezano. 

V sadjarski stroki je čas rezi 
opredeljen tako, da pričnemo 
čimprej, običajno že sredi zime, 
in to pri starejšem sadnem drevju 
iz sadnega plemena peškarjev, 
kot so jablane in hruške, za 
pozneje pa odložimo mlajše 
sadno drevje iz sadnega plemena 
koščičaijev, kot so češnje, slive, 
breskve in marelice. 

Lepe sončne in tople zimske 
dneve bomo koristno izrabili, če 
se bomo odločili vsaj za delno rez 
starejšega sadnega drevja, ki mu 
izrežemo le poškodovane, 
polomljene, bolne ter pregoste 
veje, vzgojno rez ter oblikovanje 
drevesne krošnje pa bo sledilo ob 
koncu zime, s čimer si precej 
olajšamo in razbremenimo pom
ladansko nakopičenost vrtnih 
opravil. 

OKRASNIVRT ima sedaj zim
sko podobo in rastlinje v njem 
miruje. Zimsko obdobje pa si la
hko nekoliko skrajšamo in 
popestrimo tako, da si delček 
cvetličnega vrta prenesemo v bi
vališče in si z siljenjem pridelamo 
oziroma vzgojimo zgodnejše 
cvetje. 

Siljenje čebulnic lilij, perunik, 
tulipanov, hiacint, narcLs, žafra
nov in mnogih drugih je dobro 
poznan postopek za zgodnje poz
imi vzgojeno cvetje. Vrtnarji, ki 
razpolagajo z rastlinjaki, oprem
ljenimi z natančno usmerjeno in 

nadzorovano klimo, postopek 
siljenja čebulic spretno in 
uspešno izvajajo in nudijo celo 
zimo te zvrsti žlahtnega cvetja. 
Siljenje čebulnic pa je mogoče 
tudi v običajnejših in skromnejših 
rastnih razmerah, le da tako 
razkošnega cveta doma ni 
mogoče vzgojiti. 

Siljenje ni nič drugega kot pos
topek, s katerim vzpodbudimo, 
da čebulice zacveto prej, kot bi v 
naravi. Silimo lahko le čebulnice, 
ki so za te namene posebej 
pripravne in ki niso preveč za-
htevneza vlago, hrano in toploto. 
Pripravimo si primerne posode, 
ki morajo imeti pri dnudrenažo iz 
črepinj. Na drenažo nasujemo 
plast prsti, ki je sestavljena iz ra
hlega substrata s primesjo peska. 
Nanjo položimo razkužene in za 
siljenje preparirane čebulice tuli
panov, hiacint ali nekaterih vrst 
narcis. Čebulice .so lahko v širši 
posodi ena zraven druge in tedaj 
nastane lepa skupina cvetja, 
prikupne pa so tudi posamične 
enocvetne v majhnih cvetličnih 
lončkih. 

Dobro zalite posode posta
vimo v hladno (5 do 7C) in temno 
klet. Tam bodo čebulice odgnale 
obilje korenin. Ko bo začel 
odganjati poganjek, posode 
prenesemo v topel prostor z ok
rog 16C, kjer se bo kaj hitro pričel 
razvijati cvetni popek in končno 
cvet, ki nam bo, vzgojen doma 
sredi zime, v veliko veselje in 
zadovoljstvo. 

V ZELENJAVNEM VRTU po 
odjugi opravljamo globoko kop 
oziroma lopatanje vrtne zemlje, 
če tega koristnega in nujno 
potrebnega opravila nismo us
peli postoriti že jeseni zaradi zgo
daj zapadlega snega. Lopatanje v 
vlažni zemlji ni škodljivo, ker pre-
lopatane grede pustimo v nepo
ravnani grobi brazdi in bo zimska 
zmrzal opravila drobljenje. 
Snega v nobenem primeru ne 
zakopljemo, ker bi se tako 
konzerviral, taka zemlja pa 
spomladi dolgo ne bi bila godna 
za setev. 

V kleti vzimljeno zelenjavo 
redno preglejujemo, da .se ne bi 
preveč razširila skladiščna 
gniloba. Nagnito zelenjavo takoj 
odstranimo in porabimo. Gnile 
odpadke vrtnin kompostiramo 
ali zakopljemo, da se gniloba ne 
bi širila na zdrave vrtnine. Razvoj 
gnilobe zaviramo, če kletni pros
tor, ko zunaj ne zmrzuje, dnevno 
zračimo. 

Mi ran Giušič, ing. agr. 

Nagradno turistično vprašanje 
21 . februarjabo rubrika Nagradno turistično vprašanje,ki jo pripravi jamo sku-i 

paj s ptujskim Pokrajinskim muzejem, praznovala tretji rojstni dan. Pred tremi j 
leti smo jo uvedli, da bi počastili svetovni in slovenski praznik turističnih vod- i 
nikov, ki so pomemben člen v turistični ponudbi nekega okolja. Vodniki skrbijo za ] 
to, da dobijo obiskovalci o nekem kraju čim bolj izvirno predstavo. Ponavadi so \ 
prvi, ki se srečajo s turisti. Ker pa postaja turizem dejavnost, v katero imamo i 
Ptujčani največzaupanja, in ker želimo v njem ustvarjalno sodelovati, je rubrika; 
neke vrste turistični informator, ki bo Ptujčanom pomagal pri turističnem izo-i 
braževanju, da bodo tudi sami lahko delovali kotturistični informatorji gostom, ki; 
prihajajo v Ptuj. Teh pa je iz dneva v dan več. 

Nazadnje turistično vprašanje v prejšnjem letu smo prejeli blizu petdesetpravilnih • 
in nekaj nepravilnih odgovorov. Med pravilnimi (na fotografiji so bile oljenke) je žreb j 
srečo namenil Barbari Radek iz Mežanove 22 v Ptuju. Čestitamo! ] 

Pn/o vprašanje v okviru letošnjega cikla se nanaša na Muzejsko društvo in njegovo; 
stoletnico. Iz Muzejskega društva so nastale tri osrednje ptujske kulturne institucije.; 
Našteti je potrebno vsaj dve. Odgovore pričakujemo v uredništvu Tednika, Raičeva^ 
ulica 6, do sobote, 15. januarja. Nagrada za pravilen odgovor; muzejske publikacije,' 
družinska vstopnica za ogled muzejskih zbirk in spominek. ; 

NAGRADNO TURISTIČNO VPRAŠANJE 

Katere tri o.srednje ptujske kulturne institucije so nastale iz 
Muzejskega društva Ptuj, ki je v letu 1993 praznovalo stolet
nico? Naštejtevsaj dve! 

NASLOV 







TEDNIK ^ 6 . JANUAR 1994 ZA KRATEK CAS - IŠ 

V novo leto 1994 smo v stopili z novimi željami, 
novimi upanji in novo glasbo, ki vam jo bom podobno 
kot lani predstavljal v glasbenem kotičku IM O! 

odlična plošča 

dobra plošča ^ 

•̂(̂  - solidna plošča 

Večina ocenjenih plošč je izšla lani, 

a so vseeno še čisto nove. 

Težkometalna skupina GREEN 
JELLY je k sodelovanju povabila 
Hulka Hogana in skupaj so posneli 
.skladbo TM THE LEADER OF 
T H E G A N G . ^ ¥ 

MEAT LOAF je v Veliki Britaniji 

ponovno izdal skladbo B AT OUT OF 

H E L L . ^ 

v ZDA je okrog novega leta prišlo 

na tržišče s ploščami precej zanimive 
glasbe.Trenutno najboljšisaksafonist 
na svetu KENNY G. je odigral 
odlično skladbo SENTIMENTAL. 
^ ^ ^ 

Na soul sceni sta novi komad z nas
lovom SLOW AND EASY ponudila 
ZAPP&ROGER.*^!«^ 

GUNS NROSES so na vrhu 
ameriške metal lestvice s ploščo ES-
T R A N G E . * * ^ 

LINDA ROLDSTAND je zapela 

zanimivo pesem z naslovom 
HEARTBEATS ACCELERAT-
I N G . * * 

Bivša back vokal pevka Paule Ab-
dul LISA KEITH je pripravila svojo 
drugo ploščo - TM IN LOVE. ^Mt*^ 

W1RD AL JANKONVICH se 
ponovno norčuje s komadom 
BATHAROCKANTHEME.**^ 

Po odlični baladi TVVOSTEPSBE-
HIND so DEF LEPPARD ponovno 
posneli odlično balado, ki nosi naslov 
MISS VOU IN A HEARTBEAT. 

Ena izmed najpopularnejših itali
janskih skupin 883 je odpela balado 

POPULARNIH 10 
Llcan 't Help Falling in Love • 

UB40 
2.NoLimit-2UNLIMITED 
3.Mr.Vain-CULTUREBEAT 
4. Ali that she Wants - ACE OF 

BASE 
5. I'd do anything for Love -

MEATLOAF 
6.WhatisLove-HADDAWAY 
7.What'sup-4N0NBL0NDES 
8. Living on my own • FREDDIE 

MERCURV 
9. Two Princes - SPIN DOC-

TORS 
10.GoWest-PETSH0PB0YS 

Lestvico POPULARNIH 10 
RADIA PTUJ lahko poslušate 
vsak petek v večernem 
sporedu (med 20. in 23. uro). , 

C O M E M A I . * * 

Na ameriški ročk lestvici so na vrhu 
TOM PETTY & HEARTBREAK-
ERS s priredbo MARV JANE'S 
LAST D A N C E . * * 

Plošča MAGIC CARPETS RIDE 

je stara že dober mesec, izvajalca 
pa sta SLASH & MICHAEL 
MOORE. 

Prva letošnja bolj znana plošča je 
AN YTHING nemškega dueta CUL-
T U R E B E A T ! * * * 

David Breznik 

Mladi dopisniki ^ Mladi d o p i s n i k i ^ M l a d i d o p i s n i k i 

MOJ DOMAČI KRAJ 
Moj domači kraj se imenuje Lesk-

ovec. Leži sredi vinorodnih haloških 
gričev. Leskovec je majhna krajevna 
skupnost. Imamo zelo lepo urejeno 
šolo in igrišče, dve trgovini, zadrugo, 
gasilski dom, pošto, krajevni urad, 
zdravstveno postajo, dve gostilni in 
izredno lepo urejeno cerkev z novo 
fasado. 

Naselje obdajajo pisani griči, ki se 
v jesenskih dneh blestijo v tisočerih 
barvah. Tu in tam stoji kakšna ma-
jhnakmetija.Novehišegradijoljudje 
le v centru L^skovca, skozi katerega 
teče potok Psičina. Življenje na 
kmetijah, ki ležijo pretežno v hribih, 
je težko. 

Kraj je bil nekoč bolj naseljen. 
Ljudjesoživelivprepričanju.dasena 
deželi najboljše živi. Kmalu pa seje 
razširila vest, daje v mestu življenje 
boljše, posebej v tujini. Ljudje so 
mn,ožičnoodhajali. lxskovec je osta
jal vse bolj zapuščen, todaše so ostali. 

Potem je prišla vojna. Prebivalcev 
nisopestilevelike tegobe,a pogrešali 
so mir in svobodo. Nemci so 
nekaterim napolnili glave z neum
nim i idejami. Tudi v naših ljudeh seje 
prebudila želja, da bi imeli več. Spre
jeli so načelo: "Več imaš, več veljaš." 
Pa ni res! Bogat si, vendar reven. 
Tvoja duša je revna.Taksa je bila tudi 
njihova. 

Leskovec seje začel razvijati po 
vojni. Danes se sprašujemo, kaj se 
bozgodilostemmaiim, lepim in pri
jaznim krajem. Bo postal industri

jski? Potem to ne bo več Leskovec. 
Tisti stari Leskovec z dobrimi, pre
prostimi in prijaznimi ljudmi, ki so 
zmeraj pripravljeni pomagati drug 
drugemu in razumeti bolečino 
drugih. A kdo bo razumel in čutil 
njihovo bolečino, kdo jim bo poma
gal, ko se bo ta idilična vasica spre
menila in umaknila industriji? 

Ana Potočnik, 8. r. 

OŠ Leskovec 

SPODLETELO MIJE 
Avgusta sem se udeležila mladin

skega državnega prvenstva v šahu, ki 
jebilovMurskiSoboti.Oddomasem 
se odpravljala v dvomih, saj si nisem 
mogla predstavljati, katero mesto bi 
lahko zasedla. Seveda sem si želela 
čim višjo uvrstitev. 

Prišlo je veliko tekmovalk. Vesela 
sem bila, da sem jih spet vse videla in 
da sem lahko pokramljala z njimi. 
Vendar glavne favoritinje Kitty 
Grosar ni bilo. V meni se je zato 
zbudilo še večje upanje po uspehu. 

Nastanile smo se v dijaškem 
domu, igrale pa v hotelu Diana. Vse 
je bilo ressuper. Veliko smo se nas
mejale. Največja doživetja pa so se 
dogajala ob večerih: mazanje kljuk z 
zobno pasto, obmetavanje z vodnim i 
baloni, strašenje z rjuhami, tako da 
nas je dežurna učiteljica dijaškega 
doma zmeraj nadirala in sejezila nad 
nami. Objutrih pa smo vesele obisk
ovale bazen v hotelu in si v njem 
hladile poletno vročino. 

Tudi s prvenstvom je bilo vse su-

per. Zmeraj sem vodila ali pa sem z 
nekaterimi delila prvo mesto. Poti-
hem sem še upala na zaželen uspeh. 
Ko sem premagala Jano Krivec, ki 
mi je odvzela prvo mesto na 
državnem prvenstvu za starejša 
dekleta, sem bila že prepričana v 
popoln uspeh. Vendar ni zmeraj 
tako, kot si človek želi. Zadnje kolo 
je bilo zame odločilno. Če zmagam, 
sem prva, če zgubim, pa tretja. 
Igrala sem z igralko, ki ni veljala za 
najboljšo. Postala sem zelo napeta 
in nervozna in spregledala figuro. 
To je bil usoden trenutek. Prvo 
mesto je odplavalo med oblake. 
Bila sem zelo žalostna in potrta. 

Vem, da tretje mesto v državi ni 
slab uspeh, vendar se nisem mogla 
zadovoljiti z njim. Še danes mi je žal, 
da sem tako po nepotrebnem 
izpustila iz rok prvo mesto. 

Helena Rižnar, 8. r. 
OŠ Gorišnica -

STRAH ME JE 
Velikokrat me je v zadnjem času 

strah. Ni me strah teme, vsak dan 
bolj meje strah človeškega nasilja -
vojne. 

Ničesar - ne poplav ne potresov 
in drugih naravnih nesreč - me ni 
tako strah, saj je dovolj grozot v 
tistem, kar počne človek. Človek je 
najhujša zver. ki uničuje sebe, svoje 
okolje, in kar je najbolj žalostno, 
tudi svoj zarod - otroke. Koliko 
otroških jn odraslih src po vsem 
svetuje napolnjenih s trpljenjem in 
solzami. Trepetajo tisti, ki to gorje 

doživljajo na svojih domovih, pa 
tudi veliko tistih, ki o teh grozotah 
poslušajo po radiu ali strmijo vanje 
na televiziji. Tudi njihova mala in 
velika srca se trgajo ob grozljivih 
prizorih. Prej so bila ta srca polna 
veselja, sreče in topline, zdaj pa vsak 
dan bolj trepetajo za usodo ljudi, ki 
doživljajo vojne grozote. 

Kako lepo bi bilo, in to si prav go
tovo želi ves človeški rod, če bi iz 
vsake puškine cevi priletel bel cvet 
namesto krogel. Krogle ubijajo, 
krogle ranjujejo, krogle povzročajo 
strah. 

Kaj lahko storim ob vsem tem? 
Moje malo človeško srce živi v 
strahu in obupu nad vsem tem. Kdaj 
se bodo ljudje spametovali? Moja 
največja željaje, da bi na vsem svetu 
zavladal mir. 

Polonca Ambrožič, 5. b 
OŠ Ljudski vrt 

MIKLAVŽ 
Kot majhno deklico meje bilo zelo 

strah, posebej na dan sv. Miklavža. 
Tudi pred nekaj leti je na Mik

lavžev večer potrkalo na naša vrata. 
Strah in groza! Spet sem začela 
jokati, kričati in se na vso moč dreti. 
Kaj bi dala. da Miklavž s parkljema 
ne bi prišel do mene? Vse, čisto vse! 

A kaj sem mogla. Že sem zaslišala 
verige in Miklavža: "Dober večer, 
deklica! Le nič se me ni treba bati, saj 
ti ne bom naredil nič hudega. Če boš 
pridna in se ne boš več potepala, ti 
bom dal darilo." Od strahu sem se 

stisnila v kot in na vso moč jokala. A 
tudi skozi solze sem ga videla. Bil je 
velik mož z belo kapo, s križem, z 
dolgo črno brado in očali, skozi kat
era so mežikale hudobne, "grde" oči. 
Oblečen je bil v belo obleko in na 
hrbtu mu je tičal pleten koš, v 
katerem je imel darila. Ampak meni 
nibilo za darila,mene jebilolestrah, 
dame nebiodneselssabo v Avstrijo, 
kot mije rekla mamica. Čeprav sem 
na ves glas jokala, je Miklavž 
nadaljeval: "No. deklica. Kako pa ti 
je ime?" Od strahu nisem več mogla 
govoriti in sem raje jokala naprej. 
Ker nisem odgovorila, sem zaslišala 
"renčanje", "grgranje" in se takoj 
obrnila proti vratom, od koder je 
prihajal ta čuden zvok. Neverjetno, 
nemogoče!!! Proti meni sta priha
jala parklja ali vraga ali hudiča ali kaj 
sta že bila. Pa saj ni važno. Važno je, 
da sem videla, kakšna sta bila. Eden 
oblečen v črno, eden v rjavo, a 
obema je iz ust visel dolg, rdeč jezik, 
kakor da bi bil kravji. Ne bodi lena 
sem se od strahu polulala. Spoznala 
sem, da me je strah premagal. A kar 
je bilo, je bilo. To so opazili tudi 
drugi in slišala sem mamico, kako je 
nekaj dejala Miklavžu in jima poki-
mala. Miklavž pa mije dejal: "Pa nič, 
deklica. Darilo ti dam, ampak naj te 
ne bo sram, da te je bilo tako strah. 
Zdaj pa grem. Lahko noč. Naslednje 
leto se spet vidiva." Parkelja sta še 
enkrat "zagrčala" in nato so se za 
njimi zaprla vrata. Ko sem se pre
pričala, dajih nivečvbližini.semne-
halajokati in sem si raje pričela ogle
dovati darilo, ki mi gaje prinesel ta 
nesramni Miklavž. Vsi domači so 
me začeli karati, da sem se vedla kot 
prava strahopetna trapica. Pa kaj! 
Glavno je bilo, sem si mislila, da so 

odšli. Pa ni bilo tako. Čez kakih pet
najst minut sem zaslišala zvonec in 
že po glasu prepoznala sosedovega 
strica, teto in njunega sina, ki so bili 
našemljeni v Miklavža in "hudička", 
le da to pot niso imeli na glavi 
nobenega pokrivala. Šele tedaj sem 
.se zavedala, čeprav sem bila majhna 
deklica, kaj in kako je bilo v resnici. 
"Pa sem res trapa," sem izdavila. 
"Povrh pa še strahopetna," je dodal 
sosed in vsi so se mi začeli hihitati. 

Od sramu sem s svojim darilom, 
novo punčko, odšla v sobico. 

Lidija Majerič,8.r. 

OŠCirkovce 

PRI KMETU 
v četrtek smo imeli za domačo 

nalogo, da moramo iti po vasi. 
Popisovali smo, koliko imajo krav, 
telet in bikov. S prijateljico Suzano 
sva šli po vasi. Najprej sva šli k 
Kirbiševim. Tam so naju lepo spre
jeli in povabili v hišo. Jazsem brala z 
lista, na katerem so bila napisana 
vprašanja, Suzanapaje pisala.Tako 
sva šli od hiše do hiše, spraševali in 
pisali. Ko sva prišli do zadnje hiše, 
sva bili zelo veseli, da sva delo 
opravili, saj sva bili že zmučeni. Od
pravili sva se domov, kjer sem si tudi 
jaz napisala. 

V ponedeljek smo to potrebovali 
v .šoli pri SD. Po skupinah smo brali 
vsak svoje poročilo. 

Tovarišica je bila zelo razočarana 
nad Simono in Dejanom, ki svoje 
dolžnosti nista opravila. 

SanjaMuršec,4.b 

OŠHajdina 

LOGOGRim 
Prvi opis velja za besede brez 

polja s krogcem, drugi pa skozi 
ves lik: 

1. slovenska revija za TV, ra
dio, film, video,zabavnoglasbo in 
gledališče - visoka, in vitka 
zgradba, 2. starejši slovenski sli
kar (Albert, 18K7- 1947)-koruzi 
podobna kulturna rastlina za 
metle, 3. tanka, zamrznjena plast 
na snegu - srbenje, 4. največji 
kopenski sesalec - prostor za 
sprejemanje gostov, 5. del Por
toroža; tudi drugi naziv za živi 
mejo - naklonjenost usode. 

Na poljih s krogci dobiš pri
imek kitarista pri slovenski 
skupini Spin (Slavko). 

/A POZNAVALCE FILMOV 
Režija: J E R R Y Z U C K E R (1990, ZDA) ; trajanje: 122 MI

NUT; igralci: P A T R I C K S W A Y Z E , DEMI M O O R E , 
W H O O P I G O L D B E R G , T O N Y G O L D W Y N , RICK A V I L E S 
•n drugi. Uganite naslov filma! 

** * 

Režija: A N D R E J KONČALOVSKI (1889, Z D A ) ; trajanje: 98 
MINUT; iralci: S Y L V E S T E R STALLONE, K U R T 
RUSSELL, iRIAN J A M E S , J A M E S H O N G in drugi. Uganite 
naslov rdmr 

GLASBENE ZANKE 

POSETNICA 
S A V A N A P U Š Č 
Sava uživa ob poslušanju uspešnice skupine Šank Ročk. Katere? 

N A S L O V I V A Š I H V Z O R N I K O V 
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m š p M l a n o v o l e t n a k o n c e r t a 

Ormoški pihalni orkester ima stoletno tradicijo 
v O r m o ž u skoraj ne m i n e dogodek, pri katerem n e bi nastopi la ormoška godba oziroma 

številčen (68) in po letih mlad Pihalni orkester , ki ga zadnja leta nadvse uspešno vodi ravnatelj 
ormoške g lasbene šole prof. S lavko Petek .Tradic i ja igranja in m u z i c i r a n j a p a j e v O r m o ž u stara 
že sto let. Stari dokument i pričajo, da so se godbeniki iz Ormoža in okolice, predvsem iz Lit-
merka, zbrali in se 1896. leta priključili novo us tanovl jenemu gas i l skemu društvu za ormoško 
okolico s sedežem na Hardeku . G o d b o j e vodil učitelj Domici jan Serajnik. Društvena godba j e 
igrala na občnih zborih. 

Da je godba igrala pomembno 
vlogo v življenju takratnih 
Ormožanov, predvsem tistih 
slovenskega porekla, je razvidno 
iz številnih zapisov v Slovenskem 
narodu. Tako je v 27. številki 28. 
februarja 1898 zapi.sano, da je 
bi lapoobčnem zboru lepazabava 
z dobro obiskanim plesom, pri 
katerem je "svirala prav izvrstne 
komade društ vena godba pod vod
stvom zaslužnega sobrata -ljud
skega učitelja Domicijana Sera-
jnika". Igrali so na raznih paradah 
in procesijah. V Slovenskem 
narodujezapisa no ,dasose ljudje 
čudili njihovi prav vojaški izur
jenosti. "Občinstvo se ni moglo do
volj nagledati lepih uniform, pose
bno pa posameznih načelnikovod-
delkov in godcev, ki so se razlik
ovali od drugih po rdečih šopkih, ki 
so jih imeli na čeladah." 

Posebej slovesno je bilo 1901. 
leta ob otvoritvi slovenske šole na 
Hardeku, ko j e ormoška godba 
igrala za ples. Ker pa ob neki 
priložnosti niso igrali, so v zapis
niku odbora Gasilskega društva 
za ormoško okolico 18. avgusta 
1903 zapisali: "V razgovor pride 
izostanek društvene godbe od 
slavnostne parade, ki je brez 
opravičila izostala in društvo 
nekako hotela osramotiti na ta 
dan. Gospod načelnik Stanič pred
laga, naj se godba razpusti, ker 
boljše nobene, kakor tako. Godci 
so prelomili društven^ pravila, le 
Bogša inMiškosta prišla, katera pa 
ostaneta kotdruštvenika." 

Seveda godba ni razpadla in j e 

kasneje igrala na gasilskih veseli
cah, od dnevih šole, paradah in 
drugod. V Slovenskem narodu iz 
1906. leta piše:"/.../ Veselje je ob 
dobrem vinu dvigala gasilska 
godba p(xl spretnim vodstvom 
ljudskega šolskega učitelja Domi
cijana Serajnika, ki je s skrbno 
izbranimi in izvirnimi skladbami 
skrbela za prijetno zabavo, petje in 
ples." Godba je takrat štela 12 
godbenikov. 

Le to dni pred pričetkom prve 
vojne je bilo v Slovenskem 
narodu zapisano, kako je godba 
hardeške požarne brambe 
skupno s humskim veteranskim 
društvom priredila pred 
župniščem v Ormožu na čast 
knezoškofu dr. Mihaelu Napot-
niku krasno baklado. Bilo je na 
predvečer birme in dr. Napotnik 
se je ob tej priložnosti kapelniku 
godbe gospodu Serajniku javno 
zahvalil za igranje. 

O b petindvajsetletnici človek
oljubnega dela hardeške požarne 
brambe je bil 19. avgusta 1922 
občni zbor ormoške gasilske 
župe. V Slovenskem gospodarju 
je bil dva dni pred prireditvijo ob
javljen program, ki se je pričel že 
ob 5.30 uri z budnico, ki mu je sle
dil sprejem gostov, pa maša in vse 
tisto, kar sodi k takšnim 
prireditvam. Ob 16. uri je bila ve
selica na vrtnih prostorihgostilne 
"Pri solncu" v Ormožu. "A^a/05eye 
vršila služba božja, pri kateri je 
društvena godba precizno in milo-
doneče igrala Mikloševo mašo. Po 
veličastnem obhodu po mestu, 

med katerim sta igrali dve gasilski 
godbi - domača in trgoviška - je bilo 
slavnostno zborovanje, zatem pa 
ob zvonkih glasih že omenjenih 
godb in mnogobrojni udeležbi 
gasilcev in ljudstva na vrtu gostilne 
Ivana Horvata veselica." 

Ormoška godba je igrala tudi 
ob slovesnem odprtju železniške 
proge Ormož - Ljutomer 1924. 
Takrat so igrali: Jakob Novak z 
Lente, klarinet, Srapotič iz 
Pavlovcev, klarinet, Matjašek 
Miško iz Pavlovcev, helikon, 
Jakob Lašič iz Lente, boben, 
Franc Cvetko iz Drakšla, kril-
nico, Lilek, več Megiov iz 
Pavlovcev in drugi. 

Godba je 1929. leta prekinila 
svoje delo in kot samostojno 
društvo je bila u.stanovljena 1934. 
leta z nazivom Ormoška mestna 
godba. U.stanovitelja sta bila 
Josip Novak, učitelj petja in srbo
hrvaščine na ormoški meščanski 
šoli, ki je bil tudi dirigent, in 
Miško Matjašek iz Pavlovcev. Fi
nančno sta godbo podrla tak
ratna Mestna občina Ormož ter 
doktor Otmar Majerič iz 
Ormoža. Zanimivoje tudi to, da 
se ta godba pojavlja v znanem 
filmu o Ormožu, ki so ga posneli 
pred vojno,javno paje bil predva
jan komaj lansko leto. 

Kasneje so godbi poleg Josipa 
Novaka dirigirali še Jože Kle-
menčič, šolski sluga, in Janko 
Rakuša, organist v Svetinjah. 

Pred drugo vojno je imela 
godba redne vaje v prostorih 

ormoške meščanske šole in v 
dvorani Kletarske zadruge na 
Ptujski cesti. Nastopala je na 
številnih prireditvah, za večje 
nastope so se združevali z godbe
niki iz Miklavža. Kljub temu da 
stajih finančno podpirala mestna 
občina in doktor Majerič, so za 
vse večje nastope zaračunavali, 
pobirali pa so tudi prostovoljne 
prispevke. 

Med drugo vojno je orkester 
deloval naprej. Manjkalo je 
veliko godbenikov, pa so se vozili 
v Ptuj in vadili skupaj s ptujsko 
godbo, ki je bila prav tako 
okrnjena. 

Po vojni je riadaljeval vaje 
orkestra Vinko Štrucl iz Mik
lavža. Pred drugo vojno in po njej 
je bilo med godbeniki dosti volje 
in odrekanja, ljudje so hodili na 

vaje daleč, ob vsakem vremenu, 
peš ali s kolesi, instrumente so 
velikokrat kupovali ali po
pravljali na svoj račun. 1952. leta 
je godba zaradi finančnih 
problemov in nezainteresira-
nosti okolice sicer prenehala de
lovati, posamezni godbeniki pa 
so se priložnostno dobivali in 
igrali dalje na pogrebih in drugih 
priložnostih. 

1959. leta so ormoški občinski 
možje spoznali, da tako Ormož 
kot tudi sosednja mesta potrebu
jejo svoj pihalni orkester in 
seveda tudi glasbeno šolo, brez 
katere orkester ne more obsta
jati. Pod vodstvom Avgusta 
Lopamika , ravnatelja glasbene 
šole v Ljutomeru in honorarnega 
ravnatelja Nižje glasbene šole v 
Ormožu, so zbrali nekdanje god

benike in istrumente z 
ormoškega območja, nabavili še 
druge in pričeli vaditi. Nenehno 
so vključevali nove godbenike, ki 
j ihjeizobraževalašola. Zanimivo 
za tisti čas je bilo, d a j e direktor 
tedanjega trgovskega podjetja 
Zarja Ormož, sedaj že pokojni 
Alojz Holc vajencu, ki seje pričel 
učiti v trgovini, zabičal, da se 
mora učiti kakšnega instrumenta 
za ormoško godbo in hoditi na 
vaje. 

Z a Lopamikom je dirigentsko 
palico prevzel Alojz Krajnčan, 
leta 1965 Rudi Bardorferin 1967 
ponovno Alojz Krajnčan. 1978. 
leta pa jo je prevzel sedanji 
dirigent Slavko Petek, ki j e že tak
rat pričel sedaj že tradicionalne 
novoletne koncerte, ki jih je 
občinstvo zelo dobro sprejelo. 
Zanimanje zanje je iz leta v leto 
večje. V letu 1993 so morali novo
letni koncert izvajati kar dva dni -
27. in 28. decembra. 

Vida Topolovec 

P o letih mlad orkester ob novoletnem koncertu 1993. Drugi z desne dirigent Slavko Petek. 

Foto: Štefan Hozyan 



18 - POSLOVNA SPOROČILA 6. JANUAR 1994- TEDNIK 





Sreč/70 začeto je novo leto... 
Kot s m o p o r o č a l i v o d d a j a h R a d i a P t u j , s m o na p t u 

j s k e m o b m o č j u p r o s l a v i l i s l o v o od m i n u l e g a le ta dokaj 
b u č n o , v e n d a r na s r e č o brez h u j š i h p o s l e d i c . V prvi vrst i 
m i s l i m o na p o k a n j e s p e t a r d a m i in na m e t a n j e rake t . T e g a 
j e b i l o l e t o s z a g o t o v o več kot lan i in še s r e č a j e , da ni p r i š l o 
do k a k š n e h u j š e t e l e s n e p o š k o d b e . 

Precej Ptujčanov, zlasti 
mlajših, in drugih gostov se je tudi 
tokrat zbralo pred Mestno hišo, 
kjer so poskrbeli za prijetno slovo 
od starega leta s p r imemo ok
rasitvijo, glasbo in okrepčilom. 
Pohvale vredna je odločitev last
nika kavarne Evropa, ki je gos
tom nudil gostinske storitve do 
zgodnjih jutranjih ur. Sicer pa so 
uro po polnoči Ptujčani lahko 
videli čudovit ognjemet, z na
jlepšimi željami pa jih je v novo 
leto pospremil tudi župan Vojteh 
Rajher. 

OBETA SE MOŠKO LETO 
Bolj sproščeno je bilo tokrat na 

porodnem oddelku ptujske 
bolnišnice, kjer so porodno leto 
na silvestrovo ob 18.10 sklenili z 
deklico. Rodila jo je Metka 
Rihtar iz Podlehnika. V 
letošnjem letu pa je prvi privekal 
na svet deček. Na novega leta dan 
ob 5.45 gaje rodila Sonja Zajšeks 
Spodnje Hajdine. Kot kaže, bo 
letošnje leto bolj moško, saj so do 

ponedeljka, 3. januarja, poma
gali na svet štirim dečkom - torej 
še nobeni deklici. 

Naj dodamo, da so imeli na 
ptujskem porodnem oddelku 
lani 874 porodov, v katerih se j e 
rodilo 882 otrok. Če primerjamo 
z letom poprej, torej letom 1992, 
ko so imeli 870 porodov in 867 
otrok, ugotovimo, daso imeli lani 
4 porode ter kar 13 otrok več. 

TRI POŠKODBE ZARADI 
PETARD 

Nesreča pa seveda tudi tokrat 
ni počivala. V dežurni kirurški 
ambulanti so na silvestrsko noč 
oskrbeli tri mlajše osebe, ki so 
imele lažje poškodbe na rokah 
zaradi neprevidnega ravnanja s 
petardami. Prvo pomoč so nudili 
tudi štirim osebam zaradi prelo
mov udov, bilo pa je tudi nekaj 
manjših poškodb. Dežurna 
kirurška ekipa je lahko v miru 
nazdravila novemu letu šele po 
drugi uri, ko seje stanje umirilo. 

POLICAJI NISO IMELI 
ČASA ZA PRAZNOVANJE 

Precej dela so imeli na silvestr
sko n oč pt uj sk i po 1 icaj i, saj so pos
redovali v štirih prometnih 
nesrečah, v katerih je nastala 
večja materialna škoda na voz
ilih, na srečo pa ni bilo hujših 
telesnih poškodb. 

Poleg tega je policijska patrulja 
v najdaljši noči posredovala 
štirikrat zaradi kršenja javnega 
reda in miru, od tega dvakrat v 
zasebnem oboklju, dvakrat pa v 
gostinskih lokalih. Na srečo 
hujših pretepov in posledictokrat 
nibilo. 

ZARADI LUČK POGORELA 
HIŠA 

ž a l na silvestrovo ni miroval 
rdeč petelin. V zasebni hiši v 
Dražencih je po vsej verjetnosti 
zaradi kratkega stika na elek
tričnih lučkah novoletne jelke 
prišlo do požara, v katerem se je 
najprej vnela novoletna jelka, 
zatem pa zavese in pohištvo. Žal 
je kljub posredovanju gasilcev 
ogenj v celoti uničil celotno etažo 
z opremo in del ostrešja, tako da 
je materialna škoda ocenjena na 
več kot 2 milijona tolarjev. 

Na novega leta dan so policaji 
posredovali zaradi prometne 
nesreče s pobegom, do katere je 
prišlo na parkirišču v 
Kidričevem, v Ptuju pa se je nek
oliko pozneje pripetila nezgoda 
zaradi odvzema prednosti - na 
srečo pri trčenju dveh avtomo
bilov brez hujših telesnih 
poškodb. Zaradi kršitve javnega 
reda in miru so do iztreznitve 
pridržali osebo, kije razgrajala v 
zasebnih prostorih v Ptuju, v 
Trstenjakovi pa so - za sedaj še 
neznaci - sprostili svojo jezo tako, 
da so obrcali parkirani avtomo
bil. 

M. Ozmec 

Prvi ietošnji d e č e k , /c/ g a je rodila Sonja Zajšek s Spodnje Ha
jdine, v rokah svojega očeta Igorja Rodoška. Ob njem je tudi 4 -
letna sestrica Maša, ki je skupaj z očkom na novega leta dan 
obiskala mamico in bratca. Foto: M. Ozmec 

• • • B R A L C I SPRAŠUJEJO • • • | 

Kdo skrbi za cesto Borovci - Markove! 
Dnevni u tr ip veže p r e d v s e m B o r o v č a n e na nekaj 

k i lometrov o d d a l j e n e M a r k o v c e . T a k o so krajani p lača l i a s 
fa l t iranje ces te m e d t e m a d v e m a v a s e m a in si o la jša l i vsak
o d n e v n o pot v šo lo , t r g o v i n o , cerkev ... O b tem pa s e j e po
j a v i l o tudi nekaj p r o b l e m o v in kra jana , ki s ta se o g l a s i l a pri 
n a s , s ta bi la i z redno n e z a d o v o l j n a . M e n i t a ce lo , da so kra
j a n i pr ipravl jeni c e s t o zapre t i , če se s tvari ne b o d o ured i l e . 

Kaj j e pravzaprav n a r o b e ? 

Kljub t emu d a j e na z a č e t k u ce s t e z z n a k o m p r e p o v e d a n a 
vožnja t o v o r n j a k o m , ti po cest i v e s e l o drncajo . P r e d v s e m iz 
m a r k o v s k e g r a m o z n i c e hi t i jo po ln i g r a m o z a po tej b l ižnj ic i . 
Kot s ta poveda la k r a j a n a , so tres l jaj i p o š k o d o v a l i ce lo 
b l ižnjo h i šo in slej kot prej b o d o tudi ce s to , ki ni b i la zgra
j e n a za t a k š e n p r o m e t . K d o b o p o t e m plačal n j e n o o b n o v o ? 
Zakaj pol ic i ja ne kontro l i ra voz i l na tej ces t i in , m i m o g r e d e , 
baje bi pr ines la ta kontro la državi precej dob ička . 

Prav tako so o g o r č e n i , ker c e s t e ne p luž i jo , ko z a p a d e sneg . 
Takrat j e nj ihova k o m u n i k a c i j a z Markovc i p r e t r g a n a . Ali bi 
moral i s e d a j , ko s o c e s t o s a m i posodob i l i , še s a m i skrbet i 
zanjo? 

Tisti, ki naj bi "skrbeli" za cesto, 
so bili začudeni. Dušan Sagadin s 
Cestnega podjetja Ptuj - v njihovi 
pristojnosti je namreč 
vzdrževanje ceste - je povedal, da 
je bila, kolikor on ve, cesta 

splužena, vendar ne takoj, ko je 
zapadel sneg. Cesta je namreč 
lokalna, kar pomeni pri pluženju 
tretjo prioriteto. Tako pred

videva republiški pravilnik in 
Dušan Sagadin meni, da ga 
Cestno podjetje izpolnjuje. Tudi 
v primeru poškodbe ceste morajo 
oni poskrbeti za popravilo, ven
dar so in bodo odvisni predvsem 
od sredstev, ki jih dobijo od 
občine. Teh pa ni dovolj in ceste 
so nasploh v izredno slabem 
stanju. 

Komandir ptujske Postaje 
milice Milan Čuš je povedal, da 
osebno na problem ni bil opozor
jen, vendar bodo odslej, če je 
promet med Borovci in Markovci 
problematičen, tudi tej cesti pos
vetili pozornost. Tolikšno, kot si 
jo lahko za posamezno cesto na 
svojem območju privoščijo. 
Skupina policistov, ki 24 ur 
spremlja promet na ptujskem 
območju, je namreč maloštevilna 
in ne zmore poleg intervencij ob 
prometnih nezgodah kontrolirati 
še vseh cestnih točk, ki so kakork
oli sporne. Vsekakor pa so odprti 
za pobude prebivalcev, pravi Mi
lan Ču.š, in vedno se tudi po svoji h 
močeh odzovejo nanje. 

Pripravila Milena Zupanič 

TEDNIK ISCE ODGOVOR 

ČRNA KRONIKA 
PESCAZBILVSNEG 
Po magistralni cesti skozi 

naselje Spuhlja je v ponedeljek, 
27. decembra, ob 22.50 vozil ose
bni avtomobil Jožef Plohi iz 
Rucmancev, KS Sv. Tomaž pri 
Ormožu. Med vožnjo je z avtom 
trčil v pešca Gorazda Kostan-
jevca, ki je hodil ob robu cestiščav 
smeri proti Ptuju. Ob trčenju je 
Kostanjevca vrglo s cestišča v 
sneg, kjer je obležal hudo ranjen. 

Z AVTOM V PEŠKO 
V ponedeljek, 27. decembra, 

ob9.30je Regina Medved s Spod
nje Polskave šla peš po cesti proti 
Zgornji Polskavi. Hodila je po 
levi strani cestišča, ko je vanjo 
zadela voznica osebnega avto
mobila Breda Prah iz Bukovca. 
Peška je padla na bankino, kjer je 
obležala hudo ranjena. 

SOPOTNICA UMRLA V 
BOLNIŠNICI 

Po magistralni cesti z Zgornje 
Polskave proti Framu je v sredo, 
29. decembra, ob 15.25 vozil ose

bni avtomobil Ivan Kajzer izŠen-
tovca pri Slovenski Bistrici. Da bi 
se izognil trčenju v osebni avto, ki 
je obstal na cestišču pred njim in 
nameraval zaviti v levo, ga je 
poskušal obvoziti po desni strani. 
Pri tem je zapeljal na bankino, 
kjer je po nekaj metrih njegov 
avto zasukalo v levo in je začel 
bočno drseti čez sredino cestišča 
na nasprotni vozni pas. Po njem je 
prav tedaj pripeljal z osebnim 
avtomobilom Milan Mikluš iz 
Gabmika. Prišlo je do trčenja, v 
katerem sta bila voznik Ivan Ka
jzer in njegova sopotnica hudo 
ranjena. Oba so prepeljali v mari
borsko bolnišnico, kjer pa je po 
nekaj urah 30-letna Irena Kajzer 
izŠentovca zaradi hudih poškodb 
umrla. 

V NASPROTI PRIHA
JAJOČEGA PEŠCA 

Na silvestrovo okoli 20. ure je 
po lokalni cesti skozi naselje 
Draženci vozil osebni avtomobil 
Branko Šešerko s Hajdine. Pri 
hiši št. 55/a ga je na mokrem 
cestišču nekoliko zaneslo, zato je 
trčil v nasproti prihajajoča pešca-
zakonca Franca in Elizabeto 

CestnikizDražencevl4/b.ZbiI j 
je po cestišču. Pri padcu sta se ob 
hudo ranila in s o j u prepeljali 
ptujsko bolnišnico. 

Z AVTOM ČEZ LEVO 
NOGO 

Po lokalni cesti skozi naselj 
Kicar, KSRogoznica, je v sobote 
1. januarja, okoli 20. ure hod 
Janez Vorih iz Kicarja 126. Bliz 
hiše št. 89 muje nasproti pripelje 
osebni avto in nesreča je hoteli 
da je prav tedaj Vorih 
spodrsnilo in je padel po cest 
Osebni avto mu je zapeljal če 
levo nogo in Vorih je obležt 
hudo ranjen. Voznik osebneg 
avtomobila namreč ni ustavi 
temveč je odpeljal naprej prol 
Spodnjemu Velovleku. Zarac 
tega je U N Z Maribor pozval 
neznanega voznika osebneg 
avtomobila, da se jim javi in po 
maga razjasniti okoliščin 
nesreče. Prav tako prosijo more 
bitne očividce, da se oglasijo n 
najbližji policijski postaji. 

ROPARJA HITRO 
IZSLEDILI 

V četrtek, 30. decembrii 
zvečer je Milanu V. iz Krčevim 
pri Ptuju v bližini ptujske tržnio 
neznani mlajši moški ponudil 
ugoden odkup 100 DEM. Predla 
gal je, da bi to opravila brez mi 
moidočih radovednežev, zato st; 
zavila v hodnik stanovanjskeg; 
bloka v Miklošičevi 2 v Ptuju 
Med štetjem denarja je neznane 
Milana V. nenadoma posprejal 
solzivcem, mu iz rok iztrgal dena 
in zbežal proti Krempljevi ulici 
Ptujski policisti so hitro ukrepal 
in še isti večer prijeli domk 
nevne^a storilca. To naj bi bil 24 
letni Štefan G. Pri njem so tud 
našli denar in mu ga zasegli 
Zaradi upravičnega suma sto 
ritve kaznivega dejanja ga bod( 
ovadili javnemu tožilstvu. 

VLOM V BLAGOVNICO 
V ORMOŽU 

V noči s 1. na 2. januar j( 
neznanec vlomil v blagovnice 
Tima v Ormožu. Odnesel je neka 
oblačil inprecejnalivnihpereste 
35.000tolarjev gotovine. Ocenju 
jejo, da je podjetju povzroči 
škode za okoli 400.000 tolarjev. 

FF 

OSEBNA KRONIKA 
Rodile so - čestitamo: Melanija Raišp, Partizanska 2, 

Slovenska Bistrica - Julijo; Ivanka Divjak, Novinci 36, Vi-
tomarci-dečka; Ire na Ozvaldič,Strajna32,Podlehnik; dečka; 
Albina Rihtarič, Stojnci 30, Markovci - Kajo; Matilda Šmigoc, 
Nova vas 8, Markovci - deklico; Irena Bračič, Kozminci 3/a, 
Podlehnik - deklico; Valerija Grobelnik, Rajšpova 8, Ptuj -
Tomaža; Darinka Kralj, Lahonci 30, Ivanjkovci - Silva; Štefka 
Zajšek, Dobrina 69, Žetale - Tadeja; Suzana Simonič, Dor-
nava l/a - Nejca; Petra Ozmec, Rimska pl. 10, Ptuj - Žiga; 
Marija Hohnjec, Korenjak 29/a, Zavrč - Andreja; Metka 
Rihtar, Podlehnik 22/a - Tino; Sonja Zajšek, Sp. Hajdina 99/a, 
Ptuj - Tomija: Janja Kristan, Cankarjeva 7, Ljutomer - Gre
gorja; Jožica Princi, Špindlerjeva 3, Ptuj - Jaka. 

POPRAVEK: Prejšnji teden bi moralo v rubriki Rodile so 
pisati: Mateja Hliš, Dragonja vas, Cirkovce - deklico in dečka. 
Za napako se opravičujemo. 

Poroke - Ptuj: Jožef Reš in Brigita Faganel, Ciril-Metodov 
drevored 10, Ptuj; Boris Gavez in Marija Roškar, Gorišnica 
146/a; Vlado Bezjak, Gajevci 26, in Terezija Strelec, Bukovci 
14; Ivan Gomilšek, Juršinci 12, in Marjana Černejšek, Pečke 
39; Rafael Hronek, Stoperce 64, in Elizabeta Korez, Stoperce 
22; Vincenc Horvat, Dolič 39, in Marinka Štiglic, Na železnici 
8, Celje. 

Umrli so: Karol Grobelšek, Preša 7, * 1918 - 1 2 7 . decembra 
1993; FrancTili , Kicar48, * 1937 - 1 2 5 . decembra 1993. 

Izžrebane nagrade božične križanke 
Mereatorja MlP-a Ptuj 
v studiu radia Ptuj smo v ponedeljek, 3. januarja, ob 17.40 v ru

briki "Pet minut za Mercator" opravili javno žrebanje nagrad 
božične nagradne križanke Mereatorja MlP-a Ptuj, kije bila ob
javljena v četrtek, 23. decembra, v Tedniku. 

Pravilna rešitev križanke je geslo, sestavljeno iz 39 označenih 
črk, in se glasi: MERCATOR-NAJ BOUŠI SOSED TUDI PRI
HODNJE LETO. Prejeli smo presenetljivo veliko rešitev iz raznih 
koncev domovine, tudi iz Maribora in Ljubljane; vseh je bilo zago
tovo več kot 800. Komisijo za žrebanje so sestavljali prodajalka 
Vekoslava Šegula iz Mipove blagovnice, tonski tehnik Rado 
Škrjanec in voditelj oddaje Martin Ozmec. 

Nagrajenci: 
1 .nagrada - Mercatorjevi vrednostni boni v znesku 15.000 tolar

jev: Branka Brunčič, Minoritski trg2. Ptuj; 

2. nagrada-Mercatorjevi vrednostni boni v znesku 10.000 tolar
jev: Janja Gregorec, Žabjak 34 pri Ptuju; 

3. nagrada - Mercatorjevi vrednostni boni v znesku 5.(X)0 tolar
jev: Mira Klarič, Macunova 6, Ptuj. 

Vsem trem nagrajenkam iskrenočestitamo. Nagrade iahkodvi-
gnejo na upravi Zavoda Radio -Tednik Ptuj. 

-OM 


